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Inhoud
Nr. 11 Woensdag 1 december 1993

Berichten van verhindering, blz. 265

Motie van orde
Voorstel tot spoedbehandeling in plenai-
re vergadering, blz. 265

Actuele vragen (Regl. art. 77)
Actuele vraag van de heer M. Olivier tot
de heer N. De Batselier, minister vice-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en
Huisvesting, over de eenzijdige vaststel-
ling van het minimum-ereloonbarema in
de sociale huisvestingssector, blz. 266
Actuele vraag van mevrouw M. Vogels
tot de heer N. De Batselier, minister vi-
ce-president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en
Huisvesting, over de promotie van de
verkoop van individuele verbrandingso-
vens zonder filter als alternatief voor se-
lectieve ophaling en huisvuilzakbelasting,
blz. 267
Actuele vraag van de heer J. Gabriels tot
de heer T. Kelchtermans, Vlaamse minis-
ter van Openbare Werken, Ruimtelijke
Ordening en Binnenlandse Aangelegen-
heden, over het uitstellen van de aanleg
van fietspaden langs de weg Bree-Bilzen,
blz. 268
Actuele vraag van de heer R. Van Hoo-
land tot de heer T. Kelchtermans,
Vlaamse minister van Openbare Werken,
Ruimtelijke Ordening en Binnenlandse
Aangelegenheden, over het niet toepas-
sen van de omzendbrieven inzake het
bouwen in woonparken, blz. 270
Actuele vraag van de heer J. Caudron
tot de heer H. Weckx, Vlaamse minister
van Cultuur en Brusselse Aangelegenhe-
den, over een mogelijke verdaging van
De Gordel in 1994 wegens de vijftigste
verjaardag van de bevrijding, blz. 271

Actuele interpellaties (Regl. art. 79)
Actuele interpellatie van de heer S. De
Clerck tot de heer L. Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over de Vlaamse
Energie Holding, blz. 272

Sprekers : de heren S. De Clerck, F.
Dielens, minister-president L. Van
den Brande

Regeling van de werkzaamheden, blz.
275

Actuele interpellaties (Regl. art. 79)
(Voortzetting)
Actuele interpellatie van de heer F. Van
den Eynde tot de heer L. Van den Bran-
de, minister-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Econo-
mie, KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen, over het ge-
bruik van het Nederlands bij het Euro-
pees Merkenbureau

Omslag 2

Actuele interpellatie van de heer J. Ga-
briels tot de heer L. Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over het gebruik
van het Nederlands als officiële taal bij
de Europese instellingen, blz. 276

Sprekers : de heren F. Van den Eyn-
de, J. Gabriels, M. Olivier

Voorstel van resolutie van de heer P. Van
Grembergen C.S. betreffende de verte-
genwoordiging van de Vlaamse Gemeen-
schap in de Europese Unie
- 430 (1993-1994) - Nr. 1
Bespreking, blz. 279

Sprekers : de heren P. Van Grember-
gen, G. Annemans, J. Gabriels, F.
Van den Eynde, minister-president
L. Van den Brande

Regeling van de werkzaamheden, blz.
282

Actuele interpellaties (Regl. art. 79)
(Voortzetting)
Actuele interpellatie van de heer A. De-
nys tot de heer L. Van den Brande, mi-
nister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over de definitie
van familiaal bedrijf in het kader van het
Mestactieplan
Toegevoegde actuele vraag van mevrouw
V. Dua tot de heer N. De Batselier, mi-
nister vice-president van de Vlaamse re-
gering, Vlaamse minister van Leefmilieu
en Huisvesting, over een politiek ak-
koord betreffende de wijziging van het
Mestactieplan, blz. 282

Sprekers : de heren A. Denys, F.
Vandenbroucke, mevrouw V. Dua,
minister-president L. Van den Bran-
de, minister N. De Batselier

Ontwerp van decreet tot wijziging van
het decreet van 27 maart 1991 houdende
het statuut van de Nederlandse Radio-
en Televisie-uitzendingen in België, Om-
roep van de Vlaamse Gemeenschap en
tot wijziging van het decreet van 12 juni
1991 tot regeling van de reclame en spon-
soring op radio en televisie
- 412 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 7
Aangehouden stemmingen, blz. 288
Hoofdelijke stemming, blz. 289

Sprekers : de heren D. Van Meche-
len, H. Van Dienderen, mevrouw M.
Dillen

Ontwerp van decreet betreffende het on-
derwijs-V
- 408 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 8
Hoofdelijke stemming, blz. 292

Sprekers : de heren L. Appeltans en
L. Van Nieuwenhuysen

Ontwerp van decreet tot wijziging van de
wet van 26 maart 1971 op de bescherming
van de oppervlaktewateren tegen veront-
reiniging en van het decreet van 1 juli

1992 tot wijziging van de wet van 26
maart 1971 op de bescherming van de
oppervlaktewateren tegen verontreini-
ging en van het decreet van 12 december
1990 betreffende het bestuurlijk beleid
- 414 (1993-1994) - Nrs. 1 en 2
Hoofdelijke stemming, blz. 293

Ontwerp van decreet tot oprichting van
de Vlaamse Raad voor Wetenschapsbe-
leid
- 399 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 5
Aangehouden stemmingen, blz. 294
Hoofdelijke stemming, blz. 296

Ontwerp van decreet tot bevordering van
de economische expansie in het Vlaamse
Gewest
- 361 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 4
Aangehouden stemmingen, blz. 297

Spreker : de heer J. Caubergs
Hoofdelijke stemming, blz. 299

Spreker : mevrouw M. Aelvoet

Voorstel van decreet van de heer R.
Swinnen C.S. houdende wijziging van het
decreet van 27 maart 1991 betreffende de
rechtspositie van bepaalde personeelsle-
den van het Gemeenschapsonderwijs
- 395 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Hoofdelijke stemming, blz. 300

Met redenen omklede motie van de he-
ren E. Van Rompuy, L. Hancké en P.
Van Grembergen tot besluit van het op
25 november 1993 gehouden debat over
de mededeling van de Vlaamse regering
naar aanleiding van het globaal plan van
de federale regering voor de werkgele-
genheid, het concurrentievermogen en de
sociale zekerheid
- 434 (1993-1994) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 301

Spreker : de heer J. Geysels

Met redenen omklede motie van de he-
ren F. Dewinter en G. Annemans tot be-
sluit van het op 25 november 1993 gehou-
den debat over de mededeling van de
Vlaamse regering naar aanleiding van het
globaal plan van de federale regering
voor de werkgelegenheid, het concurren-
tievermogen en de sociale zekerheid
- 435 (1993-1994) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 302

Met redenen omklede motie van de he-
ren J. De Mol en J. Caudron tot besluit
van de op 21 oktober 1993 door de heer
J. De Mol in commissie gehouden inter-
pellatie tot de heer T. Kelchtermans,
Vlaamse minister van Openbare Werken,
Ruimtelijke Ordening en Binnenlandse
Aangelegenheden, over zijn verklaring
om het moratorium voor BPA’s te ver-
soepelen
- 433 (1993-1994) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 304

Sprekers : de heer J. De Mol, me-
vrouw M. Vogels, de heren A. De-
nys, J. Caudron, J. Van Eetvelt, J.
Caubergs, E. Van Rompuy, J. Gey-
sels
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Voorstel van resolutie van de heer P. Van
Grembergen C.S. betreffende de verte-
genwoordiging van de Vlaamse Gemeen-
schap in de Europese Unie
- 430 (1993-1994) - Nrs. 1 en 2
Hoofdelijke stemming, blz. 308

Sprekers : de heren J. Geysels, W.
Verreycken, P. Van Grembergen

Voorstel van motie van overeenstemming
van de heer J. Taylor C.S. betreffende het
besluit van de Vlaamse regering tot her-
verdeling van basisallocaties van de be-
groting van de Vlaamse Gemeenschap
voor het begrotin sjaar 1993
- 436 (1993-1994 - Nrs. 1 en 2‘i
Hoofdelijke stemming, blz. 310

Regeling van de werkzaamheden, blz.
311

Nr. 12 Maandag 13 december 1993

Berichten van verhindering, blz. 313

Voorstellen van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 313

Voorstellen van resolutie
Indiening en verwijzing, blz. 313

Verslagen
Indiening, blz. 313

Tekst aangenomen door de commissies
Indiening, blz. 315

- 18-A (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
- 21-A (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de algemene uitgavenbe-
groting van de. Vlaamse Gemeenschap

en 2 (Aangepaste administratieve begro-
ting)
- 21-A (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1994
- 13-A (1992-1993) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 14 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
- 17 (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
y$yenschap  voor het begrotingsjaar

- 13-A (1992-1993) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 15 (1992-1993) - Nrs. 1 (+ Erratum)
(+ Bijlagen 1 tot XXIV) tot 13
- 16 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 4 (Admini-
stratieve begroting)
- 17 (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Beleidsbrief Algemeen welzijnswerk, in-
gediend door mevrouw W. Demeester-
De Meyer, Vlaamse minister van Finan-
ciën en Begroting, Gezondheidsinstellin-
gen, Welzijn en Gezin
- 291 (1992-1993) - Nr. 1

Beleidsbrief Het landbouwbeleid in
Vlaanderen. Beleidsprioriteiten voor
1994, ingediend door de heer L. Van den
Brande, minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen
- 419 (1993-1994) - Nr. 1

Beleidsbrief Externe betrekkingen in
1994, ingediend door de heer L. Van den
Brande , minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen
- 431 (1993-1994) - Nr. 1

Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleidin van de begroting 1994
- 415 (1993-1996 - Nrs. 1 tot 20

Algemene bespreking

Algemene toelichting, blz. 317
Spreker : de heer J. Taylor, verslag-
gever

Financien en begroting, blz. 323
Sorekers : de heren S. Platteau. E.
Van Rompuy, M. Didden, W. Ver-
reycken, C. Lisabeth, H. Schiltz, J.
Geysels, A. Denys, minister N. De
Batselier, minister W. Demeester-De
Meyer

Brussel, blz. 344
Sprekers : Mevrouw S. Creyf, de he-
ren J. Van Hauthem, E. Van Rom-
puy, F. Dewinter, F. Dielens , A. De
Boeck, E. Van Vaerenbergh, H. Suy-
kerbuyk, minister H. Weckx

E3@ing van de werkzaamheden, blz.

Jaarverslagen
Indiening, blz. 315

Besluiten van de Vlaamse regering
Indiening en verwijzing, blz. 316

Beleidsbrief Preventieve gezondheids-
zorg 1993-1997, ingediend door mevrouw
L. Detiège, Vlaamse minister van Te-
werkstelling en Sociale Aangelegenheden
- 314 (1992-1993) - Nr. 1

Bijlage
Vraag om uitleg, blz. 361

Ministeriele besluiten
Indiening en verwijzing, blz. 316

Advies van de Vlaamse Mediaraad
Indiening en verwijzing, blz. 316

Beleidsbrief Gezondheidszorg, ingediend
door mevrouw W. Demeester-De Meyer,
Vlaamse minister van Financiën en Be-
groting, Gezondheidsinstellingen, Wel-
zijn en Gezin
- 333 (1992-1993) - Nr. 1

Nr. 13 Dinsdag 14 december 1993
Morgenvergadering

Arresten van het Arbitragehof
Indiening, blz. 316

Kennisgevingen van het Arbitragehof
Indiening, blz. 316

Schriftelijke vragen (Regl. art. 76)
Indiening, blz. 316

Samenstelling van een werkgroep
Wijzigingen onder de vaste en plaatsver-
vangende leden, blz. 317

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de middelenbegroting van
de Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1993

Beleidsbrief Het wetenschapsbeleid in
Vlaanderen. Beleidsbrief voor 1994, in-
gediend door de heer L. Van den Bran-
de, minister-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Econo-
mie, KM0 , Wetenschapsbeleid , Energie
en Externe Betrekkingen
- 41’ (1993-1994) - Nr. 1

Beleidsbrief Het economisch beleid in
Vlaanderen. Beleidsprioriteiten voor
1994, ingediend door de heer L. Van den
Brande , minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen
- 418 (1993-1994) - Nr. 1

Berichten van verhindering, blz. 365

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de middelenbegroting van
de Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1993 *
- 18-A (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
- 21-A (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de algemene uitgavenbe-
groting van de Vlaamse ‘Gemeenschap
voor het begrotingsjaar 1993

-

- 19-C (1992-1993)  - Nrs. 1 tot 5
- 20-B (1992-1993) - Nrs. 1 (+ Errata)
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Detiège, 
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en 2 (Aangepaste administratieve begro-
ting)
- 21-A (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1994
- 13-A (1992-1993) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 14 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
- 17 (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
y&yenschap voor het begrotingsjaar

- 13-A (1992-1993) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 15 (1992-1993) - Nrs. 1 (+ Erratum)
(+ Bijlagen 1 tot XXIV) tot 13
- 16 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 4 (Admini-
stratieve begroting)
- 17 (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Beleidsbrief Algemeen welzijnswerk, in-
gediend door mevrouw W. Demeester-
De Meyer, Vlaamse minister van Finan-
ciën en Begroting, Gezondheidsinstellin-
gen, Welzijn en Gezin
- 291 (1992-1993) - Nr. 1

Beleidsbrief Preventieve gezondheids-
zorg 1993-1997, ingediend door mevrouw
L. Detiege, Vlaamse minister van Te-
werkstelling en Sociale Aangelegenheden
- 314 (1992-1993) - Nr. 1

Beleidsbrief Gezondheidszorg, ingediend
door mevrouw W. Demeester-De Meyer,
Vlaamse minister van Financiën en Be-
groting, Gezondheidsinstellingen, Wel-
zijn en Gezin
- 333 (1992-1993) - Nr. 1

Beleidsbrief Het wetenschapsbeleid in
Vlaanderen. Beleidsbrief voor 1994, in-
gediend door de heer L. Van den Bran-
de, minister-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Econo-
mie, KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen
- 417 (1993-1994) - Nr. 1

Beleidsbrief Het economisch beleid in
Vlaanderen. Beleidsprioriteiten voor
1994, ingediend door de heer L. Van den
Brande, minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen
- 418 (1993-1994) - Nr. 1

Beleidsbrief Het landbouwbeleid in
Vlaanderen. Beleidsprioriteiten voor
1994, ingediend door de heer L. Van den
Brande, minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen
- 419 (1993-1994) - Nr. 1

Beleidsbrief Externe betrekkingen in
1994, ingediend door de heer L. Van den
Brande, minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen
- 431 (1993-1994) - Nr. 1

Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleidin van de begroting 1994
- 415 (1993-1994 - Nrs. 1 tot 20

Algemene bespreking (Voortzeting)

Huisvesting, Ruimtelijke Ordening en
Landinrichting, blz. 365

Sprekers : de heren V. Vautmans, P.
Breyne, J. Timmermans, A. Denys,
mevrouw M. Vogels, de heren J.
Caudron, E. Van kompuy , F. Ver-
meiren,  J. Van Eetvelt, M. Olivier,
minister N. De Batselier, minister T.
Kelchtermans

Onderwijs, Vorming en Wetenschapsbe-
leid, blz. 382

Sprekers : de heer W. Taelman, me-
vrouw A. Leysen, minister L. Van
den Bossche

Regeling van de werkzaamheden, blz.
388

Nr. 14 Dinsdag 14 december 1993
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 391

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de middelenbegroting van
de Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1993
- 18-A (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
- 21-A (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de algemene uitgavenbe-
groting van de Vlaamse Gemeenschap
voor het begrotingsjaar 1993
- 19-C  [1992-19931  - Nrs. 1 tot 5
- 20-B 1992-1993 - Nrs. 1 (+ Errata)
en 2 (Aangepaste administratieve begro-
ting)
- 21-A (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1994
- 13-A (1992-1993) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 14 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
- 17 (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Beleidsbrief Externe betrekkingen in
1994, ingediend door de heer L. Van den
Brande, minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen
- 431 (1993-1994) - Nr. 1

Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleiding van de begroting 1994
- 415 (1993-1994 - Nrs. 1 tot 20
Algemene bespreking (Voortzetting)

Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse

Onderwijs, Vorming en Wetenschapsbe-
leid (Voortzetting), blz. 391

Gemeenschap voor het begrotingsjaar
1994
- 13-A (1992-1993) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 15 (1992-1993) - Nrs. 1 (+ Erratum)
(+ Bijlagen 1 tot XXIV) tot 13
- 16 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 4 (Admini-
stratieve begroting)
- 17 (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Beleidsbrief Algemeen welzijnswerk, in-
gediend door mevrouw W. Demeester-
De Meyer, Vlaamse minister van Finan-
ciën en Begroting, Gezondheidsinstellin-
gen, Welzijn en Gezin
- 291 (1992-1993) - Nr. 1

Beleidsbrief Preventieve gezondheids-
zorg 1993-1997, ingediend door mevrouw
L. Detiège, Vlaamse minister van Te-
werkstelling en Sociale Aangelegenheden
- 314 (1992-1993) - Nr. 1

Beleidsbrief Gezondheidszorg, ingediend
door mevrouw W. Demeester-De Meyer,
Vlaamse minister van Financiën en Be-
groting, Gezondheidsinstellingen, Wel-
zijn en Gezin
- 333 (1992-1993) - Nr. 1

Beleidsbrief Het wetenschapsbeleid in
Vlaanderen. Beleidsbrief voor 1994, in-
gediend door de heer L. Van den Bran-
de, minister-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Econo-
mie, KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen
- 417 (1993-1994) - Nr. 1

Beleidsbrief Het economisch beleid in
Vlaanderen. Beleidsprioriteiten voor
1994, ingediend door de heer L. Van den
Brande, minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen
- 418 (1993-1994) - Nr. 1

Beleidsbrief Het landbouwbeleid in
Vlaanderen. Beleidsprioriteiten voor
1994, ingediend door de heer L. Van den
Brande, minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen
- 419 (1993-1994) - Nr. 1
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— 20-B (1992-1993) - Nrs. 1 (+ Errata) 

21-A 

Gemeenschap 
1994 

(+ 

Ambtenarenzaken 
413 

Gemeenschap 
1994 

(+ 

de 
voor het begrotingsjaar 1993 
— 19-C (1992-1993) - Nrs. 1 tot 5 
— 20-B (1992-1993) - Nrs. 1 (+ Errata) 

21-A 

Gemeenschap 
1994 

(+ 

Ambtenarenzaken 
413 

Gemeenschap 
1994 

(+ 

Sprekers : de heer G. Annemans,
mevrouw A. Leysen, de heren R.
Swinnen, J. Tavernier, C. Moors, L.
Appeltans, A. Denys, L. Dierickx,
minister L. Van den Bossche, minis-
ter L. Detiège

Binnenlandse Aangelegenheden en
Ambtenarenzaken, blz 410

Sprekers : de heren L. Pierco en G.
Cardoen

Mededeling van de voorzitter, blz. 413

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de middelenbegroting van
de Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1993
- 18-A (1992-1993) - Nrs. 1 en 2

21-A (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de algemene uitgavenbe-
groting van de Vlaamse Gemeenschap
voor het begrotingsjaar 1993
- 19-C (1992-1993) - Nrs. 1 tot 5
- 20-B (1992-1993) - Nrs. 1 (+ Errata)
en 2 (Aangepaste administratieve begro-
ting)

21-A (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1994
- 13-A (1992-1993) - Nr. 1 (+ Errata)
( T o e l i c h t i n g e n )
- 14 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2

17 (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
y&Teenschap voor het begrotingsjaar

13-A (1992-1993) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)

15 (1992-1993) - Nrs. 1 (+ Erratum)
G Bijlagen 1 tot XXIV) tot 13
- 16 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 4 (Admini-
stratieve begroting)

17 (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Beleidsbrief Algemeen welzijnswerk, in-
gediend door mevrouw W. Demeester-
De Meyer, Vlaamse minister van Finan-
ciën en Begroting, Gezondheidsinstellin-
gen, Welzijn en Gezin
- 291 (1992-1993) - Nr. 1

Beleidsbrief Preventieve gezondheids-
zorg 1993-1997, ingediend door mevrouw
L. Detiège, Vlaamse minister van Te-
werkstelling en Sociale Aangelegenheden
- 314 (1992-1993) - Nr. 1

Beleidsbrief Gezondheidszorg, ingediend
door mevrouw W. Demeester-De Meyer,
Vlaamse minister van Financiën en Be-
groting, Gezondheidsinstellingen, Wel-
zijn en Gezin
- 333 (1992-1993) - Nr. 1

Beleidsbrief Het wetenschapsbeleid in
Vlaanderen. Beleidsbrief voor 1994, in-
gediend door de heer L. Van den Bran-
de, minister-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Econo-
mie, KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen
- 417 (1993-1994) - Nr. 1

Beleidsbrief Het economisch beleid in
Vlaanderen. Beleidsprioriteiten voor
1994, ingediend door de heer L. Van den
Brande , minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen
- 418 (1993-1994) - Nr. 1

Beleidsbrief Het landbouwbeleid in
Vlaanderen. Beleidsprioriteiten voor
1994, ingediend door de heer L. Van den
Brande, minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen
- 419 (1993-1994) - Nr. 1

Beleidsbrief Externe betrekkingen in
1994, ingediend door de heer L. Van den
Brande, minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen
- 431 (1993-1994) - Nr. 1

Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleidin van de begroting 1994
- 415 (1993-1994 - Nrs. 1 tot 205

Algemene bespreking (Voortzetting)

Binnenlandse Aangelegenheden en
4ljlbtenarenzaken  (Voortzetting), blz.

Sprekers : de heren J. Van Hauthem,
R. Vanlerberghe, J. Tavemier, H.
Lauwers, R. Van Hooland, M. Van
der Poorten, P. Dewael, E. Van
Rompuy, minister L. Van den Bos-
sche, minister T. Kelchtermans

Regeling van de werkzaamheden, blz.
435

Nr. 15 Woensdag 15 december 1993
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 437

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de middelenbegroting van
de Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1993
- 18-A (1992-1993) - Nrs. 1 en 2

21-A (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende tweede

aanpassing van de algemene uitgavenbe-
groting van de. Vlaamse Gemeenschap

y”~;p8J%J3Jyg;; gt Errata)

en 2 (Aangepaste administratieve begro-
ting)

Tl-A (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1994

13-A (1992-1993) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 14 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2

17 (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
F9;yenschap voor het begrotingsjaar

13-A (1992-1993) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)

15 (1992-1993) - Nrs. 1 (+ Erratum)
G Bijlagen 1 tot XXIV) tot 13
- 16 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 4 (Admini-
stratieve begroting)

17 (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Beleidsbrief Algemeen welzijnswerk, in-
gediend door mevrouw W. Demeester-
De Meyer, Vlaamse minister van Finan-
ciën en Begroting, Gezondheidsinstellin-
gen, Welzijn en Gezin
- 291 (1992-1993) - Nr. 1

Beleidsbrief Preventieve gezondheids-
zorg 1993-1997, ingediend door mevrouw
L. Detiège, Vlaamse minister van Te-
werkstelling en Sociale Aangelegenheden
- 314 (1992-1993) - Nr. 1

Beleidsbrief Gezondheidszorg, ingediend
door mevrouw W. Demeester-De Meyer ,
Vlaamse minister van Financiën en Be-
groting, Gezondheidsinstellingen, Wel-
zijn en Gezin
- 333 (1992-1993) - Nr. 1

Beleidsbrief Het wetenschapsbeleid in
Vlaanderen. Beleidsbrief voor 1994, in-
gediend door de heer L. Van den Bran-
de, minister-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Econo-
mie, KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen
- 417 (1993-1994) - Nr. 1

Beleidsbrief Het economisch beleid in
Vlaanderen. Beleidsprioriteiten voor
1994, ingediend door de heer L. Van den
Brande , minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen
- 418 (1993-1994) - Nr. 1

Beleidsbrief Het landbouwbeleid in
Vlaanderen. Beleidsprioriteiten voor
1994, ingediend door de heer L. Van den
Brande, minister-president van de
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Gemeenschap 
1994 

negeleiaing 
(1993-1994) 

Detiège, 

voor het begrotingsjaar 1993 
— 19-C(1992-1993) - Nrs. 1 tot 5 
— 20-B (1992-1993) - Nrs. 1 (+ Errata) 
en 2 (Aangepaste administratieve begro-
ting) 

voor het begrotingsjaar 1993 
— 19-C(1992-1993) - Nrs. 1 tot 5 
— 20-B (1992-1993) - Nrs. 1 (+ Errata) 
en 2 (Aangepaste administratieve begro-
ting) 

Gemeenschap 
1994 

Degeielaing 
(1993-1994) 

Gemeenschap 
1994 

negeleiaing 
(1993-1994) 

Detiège, 

voor het begrotingsjaar 1993 
— 19-C(1992-1993) - Nrs. 1 tot 5 
— 20-B (1992-1993) - Nrs. 1 (+ Errata) 
en 2 (Aangepaste administratieve begro-
ting) 

voor het begrotingsjaar 1993 
— 19-C(1992-1993) - Nrs. 1 tot 5 
— 20-B (1992-1993) - Nrs. 1 (+ Errata) 
en 2 (Aangepaste administratieve begro-
ting) 

Gemeenschap 
1994 

Degeielaing 
(1993-1994) 

Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen
- 419 (1993-1994) - Nr. 1

Beleidsbrief Externe betrekkingen in
1994, ingediend door de heer L. Van den
Brande, minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen
- 431 (1993-1994) - Nr. 1

Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleidin van de begroting 1994
- 415 (1993-19948  - Nrs. 1 tot 20

Algemene bespreking (Voortzetting)

Economie, Energie, Landbouw en Werk-
gelegenheid, blz. 437

Sprekers : de heren L. Bril, J.
Sleeckx, P. Deprez, S. De Clerck, F.
Wymeersch, D. Van Mechelen, me-
vrouw M. Aelvoet, de heren P. De-
wael, J. Ulburghs, A. Denys, E. Van
Rompuy , P. Van Grembergen, M.
Maertens, E. Schuermans, minister
L .  Detiege, minister-president L.
Van den Brande

Regeling
463

van de werkzaamheden,

Beleidsbrief Gezondheidszorg, ingediend
door mevrouw W. Demeester-De Meyer,
Vlaamse minister van Financiën en Be-
groting, Gezondheidsinstellingen, Wel-
zijn en Gezin

blz. - 333 (1992-1993) - Nr. 1

Nr. 16 Woensdag 15 december 1993
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 465

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de middelenbegroting van
de Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1993
- 18-A (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
- 21-A (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de algemene uitgavenbe-
groting van de Vlaamse Gemeenschap

- 21-A (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1994
- 13-A (1992-1993) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 14 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
- 17 (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
FZ;reenschap voor het begrotingsjaar

- 13-A (1992-1993) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 15 (1992-1993) - Nrs. 1 (+ Erratum)
(+ Bijlagen 1 tot XXIV) tot 13
- 16 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 4 (Admini-
stratieve begroting)
- 17 (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Beleidsbrief Algemeen welzijnswerk, in-
gediend door mevrouw W. Demeester-
De Meyer, Vlaamse minister van Finan-
ciën en Begroting, Gezondheidsinstellin-
gen, Welzijn en Gezin
- 291 (1992-1993) - Nr. 1

Beleidsbrief Preventieve gezondheids-
zorg 1993-1997, ingediend door mevrouw
L. Detiège, Vlaamse minister van Te-
werkstelling en Sociale Aangelegenheden
- 314 (1992-1993) - Nr. 1

Beleidsbrief Het wetenschapsbeleid in
Vlaanderen. Beleidsbrief voor 1994, in-
gediend door de heer L. Van den Bran-
de, minister-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Econo-
mie, KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen
- 417 (1993-1994) - Nr. 1

Beleidsbrief Het economisch beleid in
Vlaanderen. Beleidsprioriteiten voor
1994, ingediend door de heer L. Van den
Brande, minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KM0 , Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen
- 418 (1993-1994) - Nr. 1

Beleidsbrief Het landbouwbeleid in
Vlaanderen. Beleidsprioriteiten voor
1994, ingediend door de heer L. Van den
Brande, minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen
- 419 (1993-1994) - Nr. 1

Beleidsbrief Externe betrekkingen in
1994, ingediend door de heer L. Van den
Brande, minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen
- 431 (1993-1994) - Nr. 1

Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleidin van de begroting 1994
- 415 (1993-1994 - Nrs. 1 tot 20

Algemene bespreking (Voortzetting)

Leefmilieu en Natuurbehoud, blz. 456
Sprekers : de heren M. Verwilghen,
H. Brouns, X. Buisseret, J. Timmer-
mans, A. Denys, F. Wymeersch, me-
vrouw T. Merckx-Van Goey , de heer
J. Van Looy, mevrouw M. Aelvoet,
de heren L. Barbé, M. Capoen, A.
Arts, minister N. De Batselier

Media, blz. 488
Sprekers : de heren P. Chevalier, H.
Van Dienderen, S. De Clerck, A.
Denys, mevrouw M. Dillen, de heren
M. Bartholomeeussen, W. Seeuws,
E. Van Rompuy, H. Olaerts, F. Sa-
rens, minister N. De Batselier, minis-
ter H. Weckx

Regeling van de werkzaamheden, blz.
506

Nr. 17 Donderdag 16 december 1993
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 507

Samenstelling van commissies
Wijzigingen onder de vaste en de plaats-
vervangende leden, blz. 507

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de middelenbegroting van
de Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1993
- 18-A (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
- 21-A (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de algemene uitgavenbe-
groting van de Vlaamse Gemeenschap

- 21-A (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1994
- 13-A (1992-1993) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 14 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
- 17 (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
y9;reenschap voor het begrotingsjaar

- 13-A (1992-1993) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 15 (1992-1993) - Nrs. 1 (+ Erratum)
(+ Bijlagen 1 tot XXIV) tot 13
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tiège 

de 
voor het begrotingsjaar 1993 
— 19-C(1992-1993) — Nrs. 1 tot 5 
— 20-B (1992-1993) — Nrs. 1 (+ Errata) 

( + 

tiège 

de 
voor het begrotingsjaar 1993 
— 19-C(1992-1993) — Nrs. 1 tot 5 
— 20-B (1992-1993) — Nrs. 1 (+ Errata) 

( + 

- 16 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 4 (Admini-
stratieve begroting)
- 17 (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Beleidsbrief Algemeen welzijnswerk, in-
gediend door mevrouw W. Demeester-
De Meyer, laamse minister van Financiën
en Begroting, Gezondheidsinstellingen ,
Welzijn en Gezin
- 291 (1992-1993) - Nr. 1

Beleidsbrief Preventieve gezondheids-
zorg 1993-1997, ingediend door mevrouw
L. Detiège, Vlaamse minister van Te-
werkstelling en Sociale Aangelegenheden
- 314 (1992-1993) - Nr. 1

Beleidsbrief Gezondheidszorg, ingediend
door mevrouw W. Demeester-De Meyer,
Vlaamse minister van Financiën en Be-
groting, Gezondheidsinstellingen, Wel-
zijn en Gezin
- 333 (1992-1993) - Nr. 1

Beleidsbrief Het wetenschapsbeleid in
Vlaanderen. Beleidsbrief voor 1994, in-
gediend door de heer L. Van den Bran-
de, minister-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Econo-
mie, KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen
- 417 (1993-1994) - Nr. 1

Beleidsbrief Het economisch beleid in
Vlaanderen. Beleidsprioriteiten voor
1994, ingediend door de heer L. Van den
Brande , minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen
- 418 (1993-1994) - Nr. 1

Beleidsbrief Het landbouwbeleid in
Vlaanderen. Beleidsprioriteiten voor
1994, ingediend door de heer L. Van den
Brande, minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen
- 419 (1993-1994) - Nr. 1

Beleidsbrief Externe betrekkingen in
1994, ingediend door de heer L. Van den
Brande , minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen
- 431 (1993-1994) - Nr. 1

Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleidin van de begroting 1994
- 415 (1993-1994 - Nrs. 1 tot 205

Algemene bespreking (Voortzetting)

Welzijn en Gezondheid, blz. 507
Sprekers : de heren G. Anthuenis, L.
Goutry, M. Maertens, mevrouw L.
Maximus, de heren K. Van Overmei-
re, H. Van Wambeke, E. Van Vae-
renbergh, mevrouw M. Vogels, de
heren M. Olivier, B. Vandendries-
sche, J. Geysels, minister W. De-

meester-De Meyer, minister L. De-
tiege

Ontwerp van decreet tot wijziging van
het decreet van 27 juni 1990 houdende
oprichting van een Vlaams Fonds voor
de Sociale Integratie van Personen met
een Handicap
- 392 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Algemene bespreking, blz. 528
Artikelsgewijze bespreking, blz. 528

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de middelenbegroting van
de Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1993
- 18-A (1992-1993) - Nrs. 1 en 2

21-A (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de algemene uitgavenbe-
groting van de. Vlaamse Gemeenschap

yh;g~yg;; gt Errata)

en 2 (Aangepaste administratieve begro-
ting)
- 21-A (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1994

13-A (1992-1993) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 14 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2

17 (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotingsjaar
1994

13-A (1992-1993) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)

15 (1992-1993) - Nrs. 1 (+ Erratum)
G Bijlagen 1 tot XXIV) tot 13
- 16 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 4 (Admini-
stratieve begroting)

17 (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Beleidsbrief Algemeen welzijnswerk, in-
gediend door mevrouw W. Demeester-
De Meyer, Vlaamse minister van Finan-
ciën en Begroting, Gezondheidsinstellin-
gen, Welzijn en Gezin
- 291 (1992-1993) - Nr. 1

Beleidsbrief Preventieve gezondheids-
zorg 1993-1997, ingediend door mevrouw
L. Detiège, Vlaamse minister van Te-
werkstelling en Sociale Aangelegenheden
- 314 (1992-1993) - Nr. 1

Beleidsbrief Gezondheidszorg, ingediend
door mevrouw W. Demeester-De Meyer,
Vlaamse minister van Financiën en Be-
groting, Gezondheidsinstellingen, Wel-
zijn en Gezin
- 333 (1992-1993) - Nr. 1

Beleidsbrief Het wetenschapsbeleid in

Vlaanderen. Beleidsbrief voor 1994, in-
gediend door de heer L. Van den Bran-
de, minister-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Econo-
mie, KM0 , Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen
- 417 (1993-1994) - Nr. 1

Beleidsbrief Het economisch beleid in
Vlaanderen. Beleidsprioriteiten voor
1994, ingediend door de heer L. Van den
Brande , minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KM0 , Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen
- 418 (1993-1994) - Nr. 1

Beleidsbrief Het landbouwbeleid in
Vlaanderen. Beleidsprioriteiten voor
1994, ingediend door de heer L. Van den
Brande , minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen
- 419 (1993-1994) - Nr. 1

Beleidsbrief Externe betrekkingen in
1994, ingediend door de heer L. Van den
Brande, minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen
- 431 (1993-1994) - Nr. 1

Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleidin van de begroting 1994
- 415 (1993-1994 - Nrs. 1 tot 209

Algemene bespreking (Voortzetting)

Cultuur, blz. 530
Sprekers : de heren M. Van Peel, F.
Dewinter, W. Seeuws, L. Hancké, J.
Geysels, F. De Man, minister H.
Weckx

Regeling van de werkzaamheden, blz.
536

Nr. 18 Donderdag 16 december 1993
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 537

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de middelenbegroting van
de Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1993
- 18-A (1992-1993) - Nrs. 1 en 2

21-A (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de algemene uitgavenbe-
groting van de Vlaamse Gemeenschap
voor het begrotingsjaar 1993
- 19-C (1992-1993) - Nrs. 1 tot 5
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Gemeenschap 
1994 

Detiège, 

voor het begrotingsjaar 1993 
— 19-C(1992-1993) – Nrs. 1 tot 5 
— 20-B (1992-1993) – Nrs. 1 (+ Errata) 
en 2 (Aangepaste administratieve begro- 

Gemeenschap 
1994 

Detiège, 

voor het begrotingsjaar 1993 
— 19-C(1992-1993) – Nrs. 1 tot 5 
— 20-B (1992-1993) – Nrs. 1 (+ Errata) 
en 2 (Aangepaste administratieve begro- 

- 20-B (1992-1993) - Nrs. 1 (+ Errata)
en 2 (Aangepaste administratieve begro-
ting)
- 21-A (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1994

13-A (1992-1993) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 14 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
- 17 (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
y9;yeenschap voor het begrotingsjaar

- 13-A (1992-1993) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 15 (1992-1993) - Nrs. 1 (+ Erratum)
(+ Bijlagen 1 tot XXIV) tot 13
- 16 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 4 (Admini-
stratieve begroting)
- 17 (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Beleidsbrief Algemeen welzijnswerk, in-
gediend door mevrouw W. Demeester-
De Meyer, Vlaamse minister van Finan-
ciën en Begroting, Gezondheidsinstellin-
gen, Welzijn en Gezin
- 291 (1992-1993) - Nr. 1

Beleidsbrief Preventieve gezondheids-
zorg 1993-1997, ingediend door mevrouw
L. Detiege, Vlaamse minister van Te-
werkstelling en Sociale Aangelegenheden
- 314 (1992-1993) - Nr. 1

Beleidsbrief Gezondheidszorg, ingediend
door mevrouw W. Demeester-De Meyer,
Vlaamse minister van Financiën en Be-
groting, Gezondheidsinstellingen, Wel-
zijn en Gezin
- 333 (1992-1993) - Nr. 1

Beleidsbrief Het wetenschapsbeleid in
Vlaanderen. Beleidsbrief voor 1994, in-
gediend door de heer L. Van den Bran-
de, minister-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Econo-
mie, KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen
- 417 (1993-1994) - Nr. 1

Beleidsbrief Het economisch beleid in
Vlaanderen. Beleidsprioriteiten voor
1994, ingediend door de heer L. Van den
Brande , minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen
- 418 (1993-1994) - Nr. 1

Beleidsbrief Het landbouwbeleid in
Vlaanderen. Beleidsprioriteiten voor
1994, ingediend door de heer L. Van den
Brande, minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen
- 419 (1993-1994) - Nr. 1

Beleidsbrief Externe betrekkingen in
1994, ingediend door de heer L. Van den
Brande, minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen
- 431 (1993-1994) - Nr. 1

Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleidin van de begroting 1994
- 415 (1993-1994 - Nrs. 1 tot 205

Algemene bespreking (Voortzetting)

Cultuur (Voortzetting), blz. 537
Sprekers : de heren P. Dewael, W.
Seeuws, P. Hostekint, F. De Man,
M. Van Peel, J. Geysels, E. Van
Rompuy, H. Lauwers, A. Denys, L.
Hancké, L. Dierickx, L. Peeters, E.
Beysen en minister H. Weckx

Openbare Werken en Vervoer, blz. 559
Sprekers : de heren E. Beysen, J.
Ansoms, W. Verreycken, J. De Mol,
H. Van Dienderen, R. Van Hooland,
H. Schiltz, F. Van den Eynde, me-
vrouw M. Dillen, minister T. Kelch-
termans  en minister J. Sauwens

Regeling van de werkzaamheden, blz.
585

Nr. 19 Vrijdag 17 december 1993
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 587

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de middelenbegroting van
de Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1993
- 18-A (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
- 21-A (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de algemene uitgavenbe-
groting van de. Vlaamse Gemeenschap

ting)
- 21-A (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1994
- 13-A (1992-1993) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 14 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2

17 (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende de alge- Algemene bespreking (Voortzetting)

mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotingsjaar
1994
- 13-A (1992-1993) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 15 (1992-1993) - Nrs. 1 (+ Erratum)
(+ Bijlagen 1 tot XXIV) tot 13
- 16 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 4 (Admini-
stratieve begroting)
- 17 (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Beleidsbrief Algemeen welzijnswerk, in-
gediend door mevrouw W. Demeester-
De Meyer, Vlaamse minister van Finan-
ciën en Begroting, Gezondheidsinstellin-
gen, Welzijn en Gezin
- 291 (1992-1993) - Nr. 1

Beleidsbrief Preventieve gezondheids-
zorg 1993-1997, ingediend door mevrouw
L. Detiège, Vlaamse minister van Te-
werkstelling en Sociale Aangelegenheden
- 314 (1992-1993) - Nr. 1

Beleidsbrief Gezondheidszorg, ingediend
door mevrouw W. Demeester-De Meyer,
Vlaamse minister van Financiën en Be-
groting, Gezondheidsinstellingen, Wel-
zijn en Gezin
- 333 (1992-1993) - Nr. 1

Beleidsbrief Het wetenschapsbeleid in
Vlaanderen. Beleidsbrief voor 1994, in-
gediend door de heer L. Van den Bran-
de, minister-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Econo-
mie, KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen
- 417 (1993-1994) - Nr. 1

Beleidsbrief Het economisch beleid in
Vlaanderen. Beleidsprioriteiten voor
1994, ingediend door de heer L. Van den
Brande , minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KM0 , Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen
- 418 (1993-1994) - Nr. 1

Beleidsbrief Het landbouwbeleid in
Vlaanderen. Beleidsprioriteiten voor
1994, ingediend door de heer L. Van den
Brande , minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen
- 419 (1993-1994) - Nr. 1

Beleidsbrief Externe betrekkingen in
1994, ingediend door de heer L. Van den
Brande, minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen
- 431 (1993-1994) - Nr. 1

Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleidin van de begroting 1994
- 415 (1993-1994 - Nrs. 1 tot 20‘5
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voor het begrotingsjaar 1993 
— 19-C (1992-1993) — Nrs. 1 tot 5 
— 20-B (1992-1993) — Nrs. 1 (+ Errata) 
en 2 (Aangepaste administratieve begro-
ting) 

Fl 

voor het begrotingsjaar 1993 
— 19-C (1992-1993) — Nrs. 1 tot 5 
— 20-B (1992-1993) — Nrs. 1 (+ Errata) 

(+ 

voor het begrotingsjaar 1993 
— 19-C (1992-1993) — Nrs. 1 tot 5 
— 20-B (1992-1993) — Nrs. 1 (+ Errata) 
en 2 (Aangepaste administratieve begro-
ting) 

Fl 

voor het begrotingsjaar 1993 
— 19-C (1992-1993) — Nrs. 1 tot 5 
— 20-B (1992-1993) — Nrs. 1 (+ Errata) 

(+ 

Buitenlandse en Europese Aangelegen-
heden, blz. 587

Sprekers : de heren H. Suykerbuyk,
F. Van den Eynde, L. Van Nieuwen-
huysen, D. Van der Maelen, S. De
Clerck, J. Ulburghs, P. Van Grem-
bergen, mevrouw M. Aelvoet, de he-
ren L. Dierickx, G. Annemans, E.
Van Rompuy, F. Vergote, A. Denys,
minister J. Sauwens, minister-presi-
dent L. Van den Brande

Regeling van de werkzaamheden,
blz. 613

Nr. 20 Vrijdag 17 december 1993
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 615

Samenstelling van een commissie
Wijziging onder de vaste leden, blz. 615

Verzoekschriften (Regl . art. 82))
blz. 616

Actuele vragen (Regl. art. 77)
Actuele vraag van de heer L. Standaert
tot mevrouw W. Demeester-De Meyer,
Vlaamse minister van Financiën en Be-
groting, Gezondheidsinstellingen, Wel-
zijn en Gezin, over de niet uitbetaling
van beloofde toelagen aan de V.Z.W.
Payoke, blz. 616
Actuele vraag van de heer J. Gabriels tot
de heer L. Van den Brande, minister-pre-
sident van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe Be-
trekkingen, over zijn aanvankelijke wei-
gering om het probleem rond het taalge-
bruik bij het Europees Merkenbureau
aanhangig te maken bij het Overlegco-
mité Federale regering - Gemeen-
schaps- en Gewestregering
Actuele vraag van de heer F. Van den
Eynde tot de heer L. Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over het feit dat
op de Europese top geen beslissing geno-
men werd in verband met het Neder-
lands, als officiële taal van het Merken-
bureau, blz. 616
Actuele vraag van de heer J. Peeters tot
de heer L. Van den Brande, minister-pre-
sident van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe Be-
trekkingen, over eventuele Vlaamse sub-
sidiëring voor een Nederlands-Belgisch
kalvergierbedrijf in de Noorderkempen,
blz. 618
Actuele vraag van de heer J. Ulburghs
tot de heer L. Van den Brande, minister-

president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen, over de investeringen in
Center-Parcs, blz. 619

Actuele vraag van de heer R. Van Hoo-
land tot de heer L. Van den Brande, mi-
nister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over het ant-
woord van de Vlaamse regering aan de
federale regering over de weigering van
Sabena om haar advertentie te plaatsen,
blz. 619

Actuele vraag van de heer K. Pinxten tot
de heer L. Van den Brande, minister-pre-
sident van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe Be-
trekkingen, over recente persberichten
nopens een nieuwe inruiloperatie van de
Begemann-aandelen van Belgische open-
bare investeringsmaatschappijen, blz. 620

Actuele vraag van de heer H. Van Dien-
deren tot de heer L. Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over het terug-
schroeven van de NMBS-investering voor
binnenlands vervoer ten voordele fan de
TGV, blz. 622

Actuele vraag van de heer E. Beysen tot
de heer L. Van den Brande, minister-pre-
sident van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe Be-
trekkingen, over de recente besprekingen
omtrent de uitdieping van de Schelde,
blz. 623

Actuele vraag van de heer J. Valkeniers
tot de heer N. De Batselier, minister vi-
ce-president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en
Huisvesting, over de actuele onrust bij
de plaatselijke bevolking over de voorge-
stelde vestiging van een verbrandingso-
ven in het Vilvoordse, blz. 624

Actuele vraag van de heer F. De Man
tot de heer H. Weckx, Vlaamse minister
van Cultuur en Brusselse Aangelegenhe-
den, over het feit dat sedert het begin
van het nieuwe televisie-seizoen het
Vlaams Blok nog nooit rechtstreeks aan
bod kwam in het actualiteitsprogramma
“De zevende dag”, blz. 624

Actuele vraag van de heer E. Van Vae-
renbergh tot de heer H. Weckx, Vlaamse
minister van Cultuur en Brusselse Aange-
legenheden, over het gebrek aan belang-
stelling van de Vlaamse regering voor de
faciliteitengemeenten rond Brussel,
blz. 624
Actuele vraag van de heer F. Dielens tot
de heer H. Weckx, Vlaamse minister van
Cultuur en Brusselse Aangelegenheden,
over het geweld in de jeugdprogramma’s
van VTM, blz. 626

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de middelenbegroting van
de Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1993
- 18-A (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
- 21-A (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)
Artikelsgewijze bespreking, blz. 627

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de algemene uitgavenbe-
groting van de Vlaamse Gemeenschap

- 21-A (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)
Artikelsgewijze bespreking, blz. 627

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1994
- 13-A (1992-1993) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 14 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
- 17 (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)
Artikelsgewijze bespreking, blz. 630

Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotingsjaar
1994
- 13-A (1992-1993) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)

15 (1992-1993) - Nrs. 1 (+ Erratum)
G Bijlagen 1 tot XXIV) tot 13
- 16 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 4 (Admini-
stratieve begroting)
- 17 (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)
Artikelsgewijze bespreking, blz. 631

Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleidin van de begroting 1994
- 415 (1993-1994 - Nrs. 1 tot 255
Artikelsgewijze bespreking, blz. 664

Spreker : de heer L. Barbé

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de middelenbegroting van
de Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1993
- 18-A (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
- 21-A (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de algemene uitgavenbe-
groting van de Vlaamse Gemeenschap

en 2 (Aangepaste administratieve begro-
ting)
- 21-A (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1994
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omklede 

Detiège, 
voor het begrotingsjaar 1993 
— 19-C (1992-1993) — Nrs. 1 tot 5 
— 20-B (1992-1993) — Nrs. 1 

Be 

Gemeenschap 
1994 

negeimaing 
(1993-1994) 

omklede 

Detiège, 
voor het begrotingsjaar 1993 
— 19-C (1992-1993) — Nrs. 1 tot 5 
— 20-B (1992-1993) — Nrs. 1 

Be 

Gemeenschap 
1994 

negeimaing 
(1993-1994) 

- 13-A (1992-1993) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 14 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
- 17 (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotingsjaar
1994
- 13-A (1992-1993) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 15 (1992-1993) - Nrs. 1 (+ Erratum)
(+ Bijlagen 1 tot XXIV) tot 13
- 16 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 4 (Admini-
stratieve begroting)
- 17 (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Beleidsbrief Algemeen welzijnswerk, in-
gediend door mevrouw W. Demeester-
De Meyer, Vlaamse minister van Finan-
ciën en Begroting, Gezondheidsinstellin-
gen, Welzijn en Gezin
- 291 (1992-1993) - Nr. 1

Beleidsbrief Preventieve gezondheids-
zorg 1993-1997, ingediend door mevrouw
L. Detiege, Vlaamse minister van Te-
werkstelling en Sociale Aangelegenheden
- 314 (1992-1993) - Nr. 1

Beleidsbrief Gezondheidszorg, ingediend
door mevrouw W. Demeester-De Mever.
Vlaamse minister van Financiën en ‘Be:
groting, Gezondheidsinstellingen, Wel-
zijn en Gezin
- 333 (1992-1993) - Nr. 1

Beleidsbrief Het wetenschapsbeleid in
Vlaanderen. Beleidsbrief voor 1994, in-
gediend door de heer L. Van den Bran-
de, minister-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Econo-
mie, KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen
- 417 (1993-1994) - Nr. 1

Beleidsbrief Het economisch beleid in
Vlaanderen. Beleidsprioriteiten voor
1994, ingediend door de heer L. Van den
Brande , minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen
- 418 (1993-1994) - Nr. 1

Beleidsbrief Het landbouwbeleid in
Vlaanderen. Beleidsprioriteiten voor
1994, ingediend door de heer L. Van den
Brande, minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen
- 419 (1993-1994) - Nr. 1

Beleidsbrief Externe betrekkingen in
1994, ingediend door de heer L. Van den
Brande, minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen
- 431 (1993-1994) - Nr. 1

Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleidin van de begroting 1994
- 415 (1993-19945 - Nrs. 1 tot 20
Mededeling van de fractievoorzitters,
blz. 688

Sprekers : de heren A. Denys, E.
Van Rompuy,  F.  Dewinter ,  L.
Hancké, F. Vandenbroucke, J. Ga-
briels, J. Geysels, P. Van Grember-
gen, J. Van Hauthem, minister W.
Demeester-De Meyer, minister-pre-
sident L. Van den Brande

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de middelenbegroting van
de Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1993
- 18-A (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
- 21-A (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)

Hoofdelijke stemming, blz. 698
Sprekers : de heren L. Standaert en
G. Annemans

Ontwerp van decreet houdende tweede
aanpassing van de algemene uitgavenbe-
groting van de. Vlaamse Gemeenschap

!ygqggf3jY;:::  tot 5
20-B 1992-1993 - Nrs. 1 (+ Errata)

en 2 (Aangepaste administratieve begro-
ting)
- 21-A (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)
Hoofdelijke stemming, blz. 700

Voorstel van motie van overeenstemming
Hoofdelijke stemming, blz. 701

Spreker : de heer J. Valkeniers

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1994
- 13-A (1992-1993) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 14 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
- 17 (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)
Hoofdelijke stemming, blz. 702

Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
y9;yenschap voor het begrotingsjaar

- 13-A (1992-1993) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 15 (1992-1993) - Nrs. 1 (+ Erratum)
(+ Bijlagen 1 tot XXIV) tot 13
- 16 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 4 (Admini-
stratieve begroting)
- 17 (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)
Aangehouden stemming, blz. 704

Spreker : de heer S. Platteau
Hoofdelijke stemming, blz. 716

Voorstel van motie van overeenstemming
Hoofdelijke stemming, blz. 718

Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleidin van de begroting 1994
- 415 (1993-19945  - Nrs. 1 tot 25

Aangehouden stemmingen, blz. 719
Sprekers : de heren W. Seeuws, J.
Tavernier, V. Vautmans, J. Caudron,
J. De Mol, mevrouw M. Vogels, de
heer J. Timmermans, minister L. Van
den Bossche

Hoofdelijke stemming, blz. 735

Ontwerp van decreet tot wijziging van
het decreet van 27 juni 1990 houdende
oprichting van een Vlaams Fonds voor
de Sociale Integratie van Personen met
een Handicap
- 392 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Hoofdelijke stemming, blz. 737

Met redenen omldede  motie van de heer
E. Van Vaerenbergh C.S. tot besluit van
de op 30 november 1993 door de heer E.
Van Vaerenbergh gehouden interpellatie
tot de heer H. Weckx, Vlaamse minister
van Cultuur en Brusselse Aangelegenhe-
den, over de benoemingspolitiek in de
Brusselse OCMW’s
- 438 (1993-1994) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 738

Sprekers : de heren E. Van Vaeren-
bergh, F. Dielens, J. Van Hauthem,
mevrouw A. Neyts-Uyttebroeck en
mevrouw S. Creyf-Blondé

Met redenen omklede motie van de heer
J. Van Hauthem tot besluit van de op 30
november 1993 door de heer E. Van Vae-
renbergh gehouden interpellatie tot de
heer H. Weckx, Vlaamse minister van
Cultuur en Brusselse Aangelegenheden,
over de benoemingspolitiek in de Brus-
selse OCMW’s
- 439 (1993-1994) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 740

Regeling van de werkzaamheden, blz.
741

Bijlagen
Bijlage 1: Ontwerp van decreet houdende
de middelenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotingsjaar
1994 (Tabel), blz. 745
Bijlage II : Ontwerp van decreet houden-
de de algemene uitgavenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het begro-
tingsjaar 1994 (Tabel), blz. 771
Bijlage III : Samenvatting schuldssituatie
Vlaamse Gemeenschap per rubriek, blz.
885
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OH- 

(Toelichtingen) 

18-A 

OH- 

(Toelichtingen) 

18-A 

14e vergadering Dinsdag 14 december 1993
Middagvergadering

VOORZITTER : de heer M. OIi-
vier, ondervoorzitter
- De notulen van de jongste vergade-
ring worden ter tafel gelegd.

- De vergadering wordt geopend om
14.02 uur.

De voorzitter : Dames en heren, de
vergadering is geopend.

BERICHTEN VAN VERHINDE-
RING

J. Caubergs, J. De Seranno, E. Fla-
mant, T. Van Parijs : gezondheids-
redenen ;

W. Claes : buitenslands ;

P. Berben, R. Landuyt : ambtsver-
plichtingen.

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende tweede aanpassing van de
middelenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotings-
jaar 1993
- 1%A (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
- 21-A (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag
Rekenhof)

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende tweede aanpassing van de al-
gemene uitgavenbegroting van de
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Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1993
- 19-C (1992-1993) - Nrs. 1 tot 5
- 20-B (1992-1993) - Nrs. 1 (+ Er-
rata) en 2 (Aangepaste administra-
tieve begroting)
- 21-A (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag
Rekenhof)

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de middelenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1994
- 13-A (1992-1993) - Nr. 1 (+ Er-
rata) (ToeIichtingen)
- 14 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
- 17 (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag
Rekenhof)

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de algemene uitgavenbegro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap
voor het begrotingsjaar 1994
- 13-A (1992-1993) - Nr. 1 (+ Er-
rata) (Toelichtingen)
- 15 (1992-1993) - Nrs. 1 (+ Erra-
tum) (+ Bijlagen 1 tot XXIV) tot 13
- 16 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 4 (Ad-
ministratieve begroting)
- 17 (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag
Rekenhof)

BELEIDSBRIEF Algemeen wel-
zijnswerk, ingediend door mevrouw
W. Demeester-De Meyer, Vlaamse
minister van Financiën en Begro-
ting, Gezondheidsinstellingen, Wel-
zijn en Gezin
- 291 (1992-1993) - Nr. 1

BELEIDSBRIEF Preventieve ge-
zondheidszorg 1993-1997, ingediend
door mevrouw L. Detiège, Vlaamse

Berichten van
Begrotingen

verhindering

minister van Tewerkstelling en So-
ciale Aangelegenheden
- 314 (1992-1993) - Nr. 1

BELEIDSBRIEF Gezondheids-
zorg, ingediend door mevrouw W.
Demeester-De Meyer, Vlaamse mi-
nister van Financiën en Begroting,
Gezondheidsinstellingen, Welzijn en
Gezin
- 333 (1992-1993) - Nr. 1

BELEIDSBRIEF Het wetenschaps-
beleid in Vlaanderen. Beleidsbrief
voor 1994, ingediend door de heer
L. Van den Brande, minister-presi-
dent van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen
- 417 (1993-1994) - Nr. 1

BELEIDSBRIEF Het economisch
beleid in Vlaanderen. Beleidspriori-
teiten voor 1994, ingediend door de
heer L. Van den Brande, minister-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen
- 418 (1993-1994) - Nr. 1

BELEIDSBRIEF Het landbouwbe-
leid in Vlaanderen. Beleidsprioritei-
ten voor 1994, ingediend door de
heer L. Van den Brande, minister-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen
- 419 (1993-1994) - Nr. 1

BELEIDSBRIEF Externe betrek-
kingen in 1994, ingediend door de
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heer L. Van den Brande, minister-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen
- 431 (1993-1994) - Nr. 1

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende bepalingen tot begeleiding
van de begroting 1994
- 415 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 20

Algemene bespreking (Voorzetting)

De voorzitter : Aan de orde is de
voortzetting van het begrotingsde-
bat.

ONDERWIJS, VORMING EN
WETENSCHAPSBELEID

De voorzitter : Wij behandelen ver-
der de materies waarvoor ministers
Van den Bossche, Van den Brande
en Detiège bevoegd zijn, met name
Onderwijs, Vorming en Weten-
schapsbeleid en de door minister-
president Van den Brande ingedien-
de beleidsbrief Het wetenschapsbe-
leid in Vlaanderen. Beleidsbrief
voor 1994.

De heer Annemans heeft het woord.

De heer G. Annemans (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, colle-
ga’s, ook dit jaar weer slorpt de on-
derwijsbegroting het grootste ge-
deelte van de totale begroting van
de Vlaamse Gemeenschap op, na-
melijk 44,4  percent. Dit percentage
lijkt hoog, al is het natuurlijk maar
een fractie van de middelen, de
energie en de mogelijkheden die
Vlaanderen jaarlijks voortbrengt en
waarvan het grootste gedeelte nog
altijd op Belgisch vlak wordt be-
heerd, bestuurd en verkwanseld.
Hoeveel percent zou een onderwijs-
begroting slechts bedragen indien
Vlaanderen over al zijn middelen
zou beschikken ? Dat is een vraag
die we steeds voor ogen moeten hou-
den. Het Vlaams Blok wil uitdruk-
kelijk naar voren brengen dat de on-
derwijsbegroting wellicht minder
desastreus teruggeschroefd zou moe-
ten worden indien Vlaanderen daad-
werkelijk de mogelijkheid zou heb-

ben om al zijn eigen middelen te
spreiden in plaats van in de eerste
plaats solidair te moeten zijn met
een volk dat heel andere prioriteiten
legt en heel andere inzichten heeft
over het besteden van overheidsgel-
den. Vlaanderen zou een heel ander
onderwijsbeleid kunnen voeren in-
dien het over al zijn mogelijkheden
zou kunnen beschikken. Maar de
meerderheid van het politieke bestel
blijft kiezen voor het Belgische ka-
der en dus voor het afromen van het
eigen volk. België is het eerste en
het laatste denkkader van de hele
politiek klasse, inclusief diegenen
die de kleine fragmentjes van
Vlaamse autonomie beheren. De
minister van Onderwijs citeert graag
Vergilius. Ik zal het hier dan ook
maar doen : “dabit deus his quoque
finem” (God zal ook hieraan wel een
einde maken).

Het probleem van de onderwijsbe-
groting heeft natuurlijk alles te ma-
ken met de structuren waarin het on-
derwijs door allerlei opeenvolgende
hervormingen is terechtgekomen.
Wij blijven verwijzen naar de onoor-
deelkundige hervormingen waarvan
de minister nu overigens erkent dat
met name de herhaalde ingrepen in
het secundair onderwijs niet zonder
gevaar zijn. Het Vlaams Blok heeft
niet om al die ingrepen gevraagd, wij
hebben niet om al die hervormingen
gevraagd die door de minister nu als
gevaarlijk worden bestempeld. We
nemen er als Vlaams Blok eveneens
met enig cynisme kennis van dat de
minister vandaag ook erkent dat het
invoeren van de eenheidsstructuur in
het voorlaatste jaar van het secun-
dair onderwijs een veel groter nega-
tief effect heeft op de tewerkstelling
in het onderwijs dan bijvoorbeeld
het verlagen van de aanwendings-
percentages. Het zou niet slecht zijn
als de leraren en de mensen uit het
onderwijs dit duidelijk zouden ver-
nemen. Het is in wezen godgeklaagd
dat er nu wordt gezegd - en ik ver-
wijs hiervoor naar de besprekingen
in de commissie - dat een meer ra-
tionele organisatie van het secundair
onderwijs gebaseerd moet zijn op

een vermindering van het aantal stu-
dierichtingen. Het in de begrotings-
context zuinige en dus niet toevallig
op deze basisprincipes gestoelde tra-
ditionele onderwijs heeft men ge-
nekt en vervangen door het een-
heidstype met zijn supermarkt van
studierichtingen in de tweede en de
derde graad.

Minister L. Van den Bossche : Op
dit punt wil ik toch even een histori-
sche rechtzetting geven. Het verhaal
van het secundair onderwijs begon
geen 24 maanden geleden. Dit ver-
haal begint al in de jaren zeventig.
De eenheidsstructuur heeft een ein-
de gemaakt aan de stellingenoorlog
op het terrein tussen de twee types.
Wij hebben het veld ook meege-
deeld wat de effecten van het invoe-
ren van de eenheidsstructuur is, wat
het gevolg is van de reductie van een
aantal minimumpakketten en wat
het gevolg is van de 0,s percent. Dat
is allemaal duidelijk meegedeeld aan
de directies. Er kon dus geen ver-
warring bestaan over de oorzaken en
hun betekenis. Verder biedt de een-
heidsstructuur al veel minder richtin-
gen aan dan het VSO.

De heer G. Annemans : Maar toch
meer richtingen dan het traditioneel
onderwijs.

Minister L. Van den Bossche : In-
derdaad meer dan het traditioneel
onderwijs. Het is duidelijk dat er
niet alleen financiële vragen bestaan
over het feit of de grootte van het
huidige aanbod wel zin heeft.

De heer G. Annemans : Mijnheer
de minister, ik ben het volledig met
u eens. Ik heb met genoegen geno-
teerd dat u het aantal studierichtin-
gen wil beperken en dat u dit aan de
begrotingscontext koppelt. Toch
meen ik dat het daarvoor niet nodig
was om het traditioneel onderwijs af
te schaffen. Dit type heeft qua aantal
studierichtingen steeds een ratione-
le, zuinige en efficiënte norm aange-
houden. Deze norm beveelt u nu aan
voor het hele onderwijs dat onder-
tussen wegens de compensatie van
het VS0  ondergeschikt is gemaakt
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aan een eenheidstype dat in wezen
duurder is dan het traditioneel on-
derwijs van voor de hervorming.

Minister L. Van den Bossche : Zo
eenvoudig is het niet.

De heer G. Annemans : Ik stel dit
in elk geval vast. Ik pleit toch niet
tegen het dossier als ik u zeg dat ik
met aangename verwondering heb
vastgesteld dat u nu het eenheidsty-
pe kwalificeert als een type dat te-
veel studierichtingen heeft. U zegt
dat het aantal studierichtingen moet
verminderen om tot een rationeler
onderwijs te komen,

Minister L. Van den Bossche : Mijn-
heer Annemans, ik heb nooit iets
anders gezegd. In 1972 heb ik al ge-
zegd dat het VS0 onbetaalbaar zou
zijn.

De heer G. Annemans : Dat zal ik
toch even controleren., Ik neem er
ieder geval akte van. Ik heb ook
nooit gepleit voor het VSO, ik pleit
hier voor het traditioneel onderwijs,
het onderwijs dat nog rationeler is
dan het eenheidstype dat men om-
wille van het VS0 als tussenvorm
heeft moeten invoeren. Met het be-
houden van het traditioneel onder-
wijs en eventueel het invoeren van
een eenheidstype rond het traditio-
neel onderwijs had men veel zuiniger
en efficiënter kunnen werken.

Mevrouw A. Leysen : Mijnheer An-
nemans, als u zegt dat het aantal stu-
dierichtingen beperkt zou kunnen
worden, dan denk ik dat het gaat om
het aantal malen dat die studierich-
ting wordt aangeboden. Ik geloof
dat het niet zinvol is om alle studie-
richtingen in alle instellingen van di-
verse inrichtende machten aan te
bieden. Ik denk dat we die discussie
moeten durven aangaan. Dit bete-
kent niet dat de totale waaier moet
verkleinen, het aantal malen dat een
bepaalde richting wordt aangebo-
den, moet verminderen.

De heer G. Annemans : Dat is toch
niet onverenigbaar met mijn plei-

dooi voor het traditioneel onderwijs
zoals het bestond voor de afschaffing
van het type 2.

Wie schetst onze verbazing als het
beleid nu komt zeggen dat het aantal
studierichtingen moet worden be-
perkt omwille van de zuinigheid
waarmee het onderwijs moet worden
ingericht. Het is nu immers te laat
is en het traditioneel onderwijs be-
hoort nu definitief tot het verleden.
Uitgerekend nu komt het beleid de
principes van het traditioneel onder-
wijs aanprijzen als de principes van
het onderwijs in de toekomst.

Minister L. Van den Bossche : Het
ligt aan mij. U kent zeker het gezeg-
de dat er in de hemel meer vreugde
is om één bekeerling.

De heer G. Annemans : Ik wil dit
gebouw niet vergelijken met de he-
mel maar het verheugt mij dat u zich
tot het traditioneel onderwijs hebt
bekeerd.

Als het niet om de toekomstkansen
van onze kinderen ging, dan zou ik
zeggen dat het wel plezierig is om
gelijk te krijgen. Het Vlaams Blok
heeft altijd gewaarschuwd voor. de
gevolgen van het invoeren van het
eenheidstype, niet alleen op pedago-
gisch maar ook op budgettair vlak.
We krijgen alweer gelijk. En dan
maar krijsen dat de overwinningen
van het Vlaams Blok aan racisme en
fascisme te wijten zouden zijn. Laat
mij niet lachen, de overwinning bij
de verkiezingen is te wijten aan de
manier waarop het Vlaams Blok in
al zijn basisprincipes verzet heeft ge-
pleegd, ook inzake het basisprincipe
van een Vlaams kwaliteitsonderwijs.
Om het met Ovidius te zeggen :
Principiis obsta (verzet u van in het
begin). Dat is precies wat wij hebben
gedaan bij het afschaffen van dit zo
zuinig, rationeel en efficiënt traditio-
neel onderwijs. Het is nochtans dit
onderwijstype dat de minister in
staat heeft gesteld om Vergilius en
Horatius te citeren, wat hij in inter-
views zo graag doet.

Het onderwijs wordt verpletterd
door de gepolitiseerde manier waar-

op het wordt bestuurd en door de
greep die de politiek heeft menen te
moeten leggen op de structuur en de
werking van het onderwijs.

Kwaliteitsonderwijs vereist dat het
onderwijs aangepast is aan het ni-
veau van de leerling en dat het
steeds stuwt naar meer. Onder de
verpletterende invloed van de gelijk-
heidswaanzin wordt in onze gauchis-
tische samenleving geen onderscheid
gemaakt tussen gelijkheid en gelijk-
waardigheid en is men gaan nivelle-
ren. Dat iemand op een bepaald ter-
rein beter is dan iemand anders mag
niet meer gezegd worden. Iedereen
is zogezegd gelijk, maar dat is niet
juist. Iedereen is gelijkwaardig,
maar niet gelijk. Vandaar dat men
niet iedereen eindeloze jaren moet
samenhouden maar dat men een
voor iedereen aangepast niveau
moet zoeken zonder daarmee te vele
jaren te wachten. Vandaar ook dat
iedereen moet gestimuleerd worden
zichzelf te overtreffen, niet noodza-
kelijk in een geest van competitie
maar wel in een geest van zelfvervol- ,
making.  Men mag niet als leerling,
als ouder en zeker niet als onderwijs-
verantwoordelijke vervallen in een
loze tevredenheid met een grijze
grootste gemene deler. Iedere leer-
ling moet op zijn niveau en in zijn
eigen richting naar zijn eigen maxi-
mum streven.

- De heer H. Suykerbuyk, onder-
voorzitter, neemt het voorzitter-
schap waar.

Het VS0 week zeer sterk af van de-
ze principes en hetzelfde geldt nog
steeds in hoge mate voor het een-
heidstype.

Er moet in het onderwijs vanzelf-
sprekend aandacht zijn voor kennis-
overdracht en overdracht van waar-
den, maar men mag daarbij niet ver-
vallen in de luchtledige dogmatiek
van tegenwoordig. Veel belangrijker
dan wat de media of de reclame bij
onze jeugd trachten in te pompen, is
het bijbrengen van kritische zin.
Geldwolven en politici hebben rond
onze jeugd een net van schijnwaar-
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den geweven.  Het zou een taak van
het onderwijs kunnen zijn om leer-
lingen te leren deze machten van
zelfvervreemding kritisch te wegen
en niet noodzakelíjk achterna te lo-
pen.

Men zou integendeel leerlingen een
gevoeligheid moeten bijbrengen
voor de waarden en de geschiedenis
die onze beschaving schragen eerder
dan ze zichzelf te laten onderdompe-
len ín het relativisme en het cynisme
die zo kenmerkend zijn voor onze
tijd.

In onze visie moet het onderwijs dus
niet het slachtoffer worden van de
zogeheten pluralistische, en dus per
definitie vervlakkende en gestroom-
lijnde eenheidsworst.

Mijnheer de voorzitter, naast deze
algemene, eerder structurele beden-
kingen ín verband met kwaliteit, wil
ik nu even de rol van de leraars be-
lichten. De leraar ís een belangrijke
component van kwaliteit in het on-
derwijs. Het ís onze overtuiging dat
onderwijs niet in dienst moet staan
van de tewerkstelling. Er zijn ter za-
ke natuurlijk grote problemen ver-
oorzaakt door de ruime en luxueuze
omkaderingsnormen die destijds
door het zuivere VS0 ín het leven
werden geroepen. De situatie was en
is maatschappelíjk  onhoudbaar ge-
worden, zoals destijds door ons
voorspeld. Ondertussen zit Vlaande-
ren wel door heel wat benoemingen
van destijds en door de valse ver-
wachtingen die het VS0 heeft ge-
creëerd, met de gebakken peren.

De experímenteríngsdrang van de
jaren zeventig en tachtig ís nu als als
het ware als een boemerang op het
leerkrachtenstatuut en op de onder-
wijsbegroting terechtgekomen. Het
leraarsberoep en het leraarschap ís
nauwelijks leerbaar. Het is tot op
zekere hoogte aangeboren, alle goed
bedoelde opleídíngsínítíatíeven ten
spijt.

Er is verder het veeleer maatschap-
pelij k probleem van de angst voor

tuchtproblemen bij heel wat leer-
krachten. Dit verschijnsel veroor-
zaakt heel wat uitgeblustheid in het
onderwijs. Het gezin moet hier meer
bijspringen om jongeren waarden als
orde en gezag mee te geven.

Het lerarenambt moet in een nieuw
perspectief worden gezien, zo verne-
men we naar aanleiding van deze be-
grotingsdiscussíe, . . . maar zulks pas
nadat alle betrokkenen hun visie
hebben meegedeeld. De klassieke
vraag is natuurlijk wie al deze be-
trokkenen zullen zijn. Wellicht weer
de republiek van de kameraden, de
gesyndiceerden en diegenen die via
de politieke partijen en de verzuilde
structuren hun mening kunnen en
vooral ook mogen te kennen geven.
Alle anderen, de leraarsdie  geen
deel uitmaken van de verzuilde
structuren.. .

Minister L. Van den Bossche : Míjn-
heer Annemans, studeer eerst het
dossier vooraleer u dergelijke
stompzinnigheden uitkraamt.

Er ís een leerkracht gedetacheerd
met als enige opdracht naar alle
scholen in Vlaanderen te gaan om
er alle opmerkingen te noteren en ín
een verslag per school samen te vat-
ten.

De heer G. Annemans : Ook
niet gesyndiceerde leraars ?

van de

Minister L. Van de Bossche : Van
alle leraren verenigd in een vergade-
ring, mijnheer Annemans.

Tot hiertoe is dat
scholen gebeurd.

al in een reeks

De heer G. Annemans : Ik neem er
akte van. Maar ík heb weinig ver-
trouwen in een rondtrekkende han-
delsreiziger, die een aantal opmer-
kingen in een notaboekje noteert. Ik
verwijs ook naar de partícipatíera-
den, waarin de inspraak georgani-
seerd wordt op basis van de verzuil-
de structuren.

Minister L. Van de Bossche : U
stuur ík in geen geval rond, mijnheer
Annemans.

De heer G. Annemans : Een belang-
rijk verschíjnsel  en fenomeen in onze
tijdsgeest komt ook tot uiting ín de
onderwijsbegroting onder de vorm
van geld voor de vreemdelingen.

U kent onze visie. Ik herhaal ze hier
voor de goede orde. Het Vlaams
Blok verzet zich tegen de ímmigra-
tíepolitíek van de traditionele partíj-
en. Wij eisen een efficiënte en daad-
werkelijke uitzetting van criminele
en illegale vreemdelingen, en ook
van niet-erkende politieke vluchte-
lingen. Voor de legale niet-Europese
gastarbeiders en hun nakomelingen
stellen wij een terugkeerpolitiek
voor. Wij menen dat men in de gast-
arbeidperiode een vergissing heeft
begaan door te doen alsof men bana-
nen of computers had geïmporteerd
ín plaats van mensen met een eigen
cultuur, eigen leefgewoonten, eigen
tradities en in het geval van de isla-
mieten met een eigen, met onze cul-
tuur onverenigbare godsdienst.

Wij menen dat groepen die groot ge-
noeg zijn om hun eigen cultuur te
behouden en te ontwikkelen oninte-
greerbaar zijn. Vandaar dat al dat
integratiegeld weggegooid geld is.

Aan het beleid dus om alle hierna
volgende uitgaveposten te verant-
woorden.

Ten eerste, de 732 miljoen frank ín
uw zogeheten migrantenplan. Vol-
gens uw administratieve begroting
gaat het om 768,5  miljoen frank,
waarvan 527 miljoen frank voor zo-
geheten onderwijsvoorrang, 60 mil-
joen frank voor zogeheten onthaal,
121 miljoen frank voor ondersteu-
ning en ontwikkeling van leermidde-
len en 24 miljoen frank voor specífie-
ke projecten.

Ten tweede, de indexering van
loonkost in de migrantensector.

de

Ten derde, de bijzondere
voor le Foyer.

inspanning

Ten vierde, de 2,5 miljoen frank kos-
ten voor het zogeheten project
“Jeugd, democratie en verdraag-
zaamheid”.
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Ten vijfde, de 110 miljoen frank
voor projecten met betrekking tot
onderwijsvoorrang in sommige ge-
meenten.

Een voorlopig totaal van 880 miljoen
frank of achthonderd tachtigduizend
keer duizend frank of acht miljoen
achthonderdduizend keer honderd
frank. Dan laat ík allerlei occulte
posten buiten beschouwing zoals bíj-
voorbeeld de 39,4  miljoen frank
voor “allerhande projecten van on-
derwijs” . Ik behandel evenmin uw
spreídíngsplan dat u weigert een
spreidíngsplan te noemen. Ik behan-
del dan nog alleen maar de onder-
wijsbegroting.

Minister L. Van den Bossche : Die
39,4  miljoen frank hebben daarmee
niets te maken.

De heer G. Annemans : Ik neem er
akte van. Ik kan dat niet terugvinden
ín de begroting.

Minister L. Van den Bossche : Ik wil
u alleen iets bijleren.

De heer G. Annemans : Worden die
ook niet aangewend voor opvoeding
tot verdraagzaamheid en democratie
of een of ander anti-Vlaams-Blok-
project ?

Minister L. Van den Bossche : Tot
uw droefheid moet ík dat ontken-
nen.

De heer G. Annemans : Ik neem
daarvan akte. Ik zal dat laten onder-
zoeken.

Minister L. Van den Bossche : Goed
dat u íets bijleert.. .

De heer G. Annemans : Mijnheer
de minister, aan u, ik herhaal het
nogmaals, om dat alles te gaan ver-
antwoorden bij uw kiezers.

Ik maak buiten dat alles een sterk
voorbehoud voor uw exclusieve ver-
melding van samenwerkingsakkoor-
den op onderwijsvlak met het Roe-
menië van Illescu en het China van
Tienanmen. Het Vlaams Blok blijft
tegen linkse ministers zeggen wat het

steeds heeft gezegd : geen zaken met
communisten, geen zaken met dicta-
tors. Punt uit.

Mijnheer de minister, slechts één
pluimpje kan ik u geven, namelijk
voor de sobere begroting van uw ka-
binet. Dat steekt schril af tegen de
kabinetten Detiège en De Batselier
die geïnstalleerd zijn als zonnekonin-
gen, als de cijfers ten minste juist
zijn.

Inzake wetenschapsbeleid zal ík mij
vandaag beperken tot het uitdruk-
ken van mijn verwondering.

De verhoging van het vastleggings-
krediet inzake voorbereiding en uít-
voering van nieuwe acties weten-
schapsbeleid wordt verantwoord
door een onderzoeksactíe naar de
automatische vertaling van en naar
het Nederlands. Het Nederlands, -
zo verklaart de minister - wordt
verdrukt in de onderzoeksprogram-
ma’s van de Europese Commissie,
die het accent leggen op de grotere
talen Engels, Frans en Duits, terwijl
de positie van het Nederlands uíter-
mate zwak ís. Misschien moet u
maar eens twee Vlamingen onder de
arm nemen om die positie te verster-
ken in plaats van bijna 100 miljoen
frank te investeren in vertalingen.

Van de heer Delcroíx kan u mís-
schíen leren hoe u de sprekers van
de grote talen moet aanspreken.
Maar ook met de heer Karel Van
Miert moet u eens een hartig woord-
je spreken. Hij vertegenwoordigt
België in de Europese Commissie,
waar, naar verluidt, het Nederlands
wordt verdrukt, en spreekt er, voor
zo ver mijn informatie uit het Euro-
pese Parlement reikt, uitsluitend en
alleen Frans.

De voorzitter :
heeft het woord.

De heer Swinnen

De heer R. Swinnen (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, dames
en heren, de onderwijsbegroting
1994 blinkt uit noch in een spectacu-
laire toename van de uitgaven, noch
ín drastische besparingen. Deze be-
groting ís dus net als de onderwijsbe-

grotíng 1993 een eerder onopvallen-
de begroting. Voor een onderwijsbe-
groting is alleen al dit feit opmerke-
lijk. Aangezien de onderwijsbegro-
ting ook door haar omvang in het
geheel van de Vlaamse begroting erg
opvalt, is het erg verleidelijk om ín
dit budget te snoeien. Besparen op
onderwijs betekent echter besparen
op personeel, wat dan vaak neer-
komt op besparen op kwaliteit.
Sinds Vlaanderen de onderwijsbe-
voegdheid in handen heeft, hebben
de ministers van Onderwijs zich dan
ook toegelegd op de moeilijke taak
om een evenwicht te vinden tussen
het bieden van kwaliteit en het be-
heersen van de uitgaven. Dat de mi-
nister hierin geslaagd ís, blijkt eens
te meer uit de onderwijsbegroting
1994.

De grote blikvanger van deze begro-
ting is ongetwijfeld de tweede
Vlaamse onderwijs-CAO. De uít-
voering van deze CAO mag dan in
de huidige periode van zware econo-
mische crisis een luxe lijken, het is
een noodzakelíj ke voorwaarde voor
de herwaardering van de leerkrach-
ten en bijgevolg een belangrijk ele-
ment om de kwaliteit van het onder-
wijs te garanderen. Zeker ín deze
tijden van economische achteruit-
gang en verzwakking van onze con-
currrentíepositie tegenover het bui-
tenland, moeten wij onze troeven
uitspelen. Een van onze belangrijk-
ste troeven ís beslist de kwaliteit van
ons onderwijs. Wij  moeten die kwa-
liteit behouden en zoveel mogelijk
versterken.

De Vlaamse onderwíjs-CAO 1993-
1994 vormt ons inziens een goede ba-
sis om het klimaat in en de kwaliteit
van het onderwijs te verbeteren. De-
ze CAO ís niet alleen belangrijk om-
wille van de nodige rust die hiermee
gegarandeerd wordt, maar ook om-
wille van de duidelijke beleídsoptíes
die erin vervat zijn. Zo realiseert de
CAO 1993-1994 verschillende doel-
stellingen tegelijkertijd waaronder
de algemene doelstellingen van de
Vlaamse regering om vooral aan-
dacht te besteden aan de zwakkere
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categorieën en aan de tewerkstel-
lingsproblematíek.

Naast de algemene loonsverhoging
- waarvan een gedeelte reeds werd
toegezegd in de eerste onderwíjs-
CAO - worden er immers ook ge-
richte inspanningen geleverd voor
het behoud en de bevordering van
de tewerkstelling ín het onderwijs.
De aandacht gaat daarbij vooral
naar de zwakkeren in het onderwijs,
zoals de kleuters en leerlingen van
het eerste jaar basisonderwijs, de
leerlingen van het buitengewoon on-
derwijs en de volwassenen ín de ba-
siseducatie.

De CAO bevat ook een maatregel
die tegelijk de arbeídsherverdeling
bevordert en het burn-outprobleem
bij oudere leerkrachten aanpakt.
Het aantrekkelijk systeem van deel-
tíjdse arbeid aan het einde van de
loopbaan vormt bovendien een
waardig alternatief voor wie mís-
schíen anders in het opnemen van
zijn ziektedagen vlucht. Het pro-
bleem van de pre-pensíonítís zal
trouwens ingeperkt worden door het
nieuwe systeem van privé-controle
van de afwezigheden wegens ziekte.
Ook al is het moeilijk ín te schatten
welk effect dit nieuwe controlesys-
teem zal hebben op de onderwijsbe-
grotíng en op de kwaliteit van het
onderwijs, het loont de moeite om
te proberen op deze wijze mísbruí-
ken te vermijden. Misbruiken moe-
ten immers aangepakt worden, om-
dat ze oneerlijk zijn zowel tegenover
de belastingbetaler als tegenover de
leerkrachten die deze problemen op
school moeten opvangen. Het lijkt
ons echter wel zinvol om het nieuwe
systeem na een jaar te evalueren.

Om de hervorming van het hoger
onderwijs buiten de universiteit -
een andere belangrijke maatregel
om bevordering van kwaliteit te kop-
pelen aan beheersing van de uítga-
v e n  - soepel te laten verlopen,
werd ín de CAO een belangrijke fi-
nanciële injectie in het vooruitzicht
gesteld. Het zou dan ook bijzonder

jammer zijn mocht deze noodzakelíj-
ke herstructurering niet kunnen
doorgaan. Niet alleen omwille van
de extra financiële enveloppe die
hiervoor werd uitgetrokken, maar
ook en vooral omdat bij wijze van
spreken de geesten rijp waren voor
deze hervorming. Na twee jaar zoe-
ken, discussiëren en onderhandelen
met alle betrokkenen was er immers
een ontwerp van decreet uitgewerkt
dat kans van slagen had. Natuurlijk
kon iedereen er nog wel punten in
vinden die hem of haar niet helemaal
aanstonden, maar globaal genomen
was dit project aanvaardbaar.

We hopen dan ook dat de VLD na
het bijkomend advies van de Raad
van Staat waarin duidelijk de on-
grondwettelijkheid van de VLD-eis
om netoverschrijdende fusies op te
leggen, aangetoond wordt, het de-
creet niet langer meer tegenhoudt.
Het HOBU zou daarmee belangrij-
ke kansen en nieuwe perspectieven
moeten missen. Hoezeer we dit ook
zouden betreuren, het mag ons niet
ontmoedigen. De dynamiek die het
onderwijs in de Vlaamse Gemeen-
schap gekend heeft sinds de commu-
nautarisering, mag immers niet tot
stilstand komen. Er dienen nog te
belangrijke uitdagingen aangepakt
te worden. Niet alleen het HOBU
heeft nood aan nieuwe mogelíjkhe-
den om de kwaliteit van zijn onder-
wijs te behouden en te verbeteren.
Dit geldt evenzeer en zelfs nog meer
voor het basisonderwijs en het se-
cundair onderwijs die tenslotte de
basis voor het verdere leren vormen,
ofwel ín het hoger onderwijs, ofwel
ín de bedrijven, ofwel eventueel la-
ter in het volwassenenonderwijs.

De kracht van ons onderwijs ís dat
het zoveel mogelijk leerlingen on-
derwijs van kwalitatief hoogstaand
niveau wil bieden. Om dit nog meer
te kunnen garanderen, zullen wij
hier in de Vlaamse Raad binnenkort
als laatsten - maar niet als minsten
- in de rij het voorstel van de eínd-
termen bespreken. Onze discussie
hierover zal resulteren in een de-
creet dat dan voor iedereen duidelijk
vastlegt wat minimaal van de school-

teams verwacht wordt. Ondanks het
feit dat de economische belangen
van onze samenleving nu weer op de
voorgrond komen te staan, willen
wíj nu alvast zeggen dat volgens ons
andere maatschappelijke waarden in
deze eindtermen niet mogen ontbre-
ken. Zo vinden wij het onder andere
essentieel dat het intercultureel as-
pect van het onderwijs in de eindter-
men opgenomen wordt. Op die ma-
nier wordt gegarandeerd dat alle
scholen, ook deze in gemeenten
waar er weinig of geen kinderen van
migranten zijn, zich inspannen om
onze kinderen voor te bereiden op
hun rol als waardig lid van een multí-
culturele maatschappij.

We zijn overigens ook zeer verheugd
over het engagement van de over-
heid en de onderwijsnetten om een
nondiscrímínatíebeleíd te voeren.
Het ís zowel voor het onderwijs als
voor de hele maatschappij van groot
belang dat dit non-díscríminatíebe-
leid alle kansen op slagen krijgt en
dat het lokaal overleg ín alle serení-
tíeít kan gebeuren. Als dit non-dis-
crímínatiebeleíd in het onderwijs,
dat gestoeld ís op overleg en samen-
werking, een succes wordt, kan het
misschien ook als voorbeeld dienen
voor andere maatschappelijke secto-
ren.

Een andere belangrijke opdracht die
ons nog wacht ís het uittekenen van
een nieuwe leerkrachtenopleiding.
Net zoals bij de overige grote onder-
wijsvernieuwingen, ís het ook hier
van groot belang dat er vooraf gron-
dig overleg over plaatsvindt. De ma-
nier van werken die de minister volgt
en waarbij hij eerst een discussienota
aan het veld voorlegt en pas later
een beleídsnota opstelt, draagt dan
ook onze goedkeuring weg.

Wat de uitdagingen op onderwijs-
vlak betreft, hopen wij tenslotte dat
er ook een passende oplossing wordt
gevonden voor het steeds weerke-
rende probleem van het leerlíngen-
vervoer. Wij zijn alleszins verheugd
over het initiatief van de Vlaamse
regering om een diepgaande analyse
te laten uitvoeren die kan leiden tot
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een structureel ingrijpende wijziging
van het systeem. Toch willen wij nog
eens benadrukken dat een herzíe-
níng van het systeem van het leerlín-
genvervoer de vrije schoolkeuze niet
ín het gedrang mag brengen.

Naast het onderwijs, hebben we ech-
ter nog andere troeven om onze eco-
nomische positie en de werkgelegen-
heid te versterken en de kwaliteit
van onze samenleving in het alge-
meen te verbeteren.

Terwijl het onderwijs zich vooral
toelegt op de algemene sleutelkwalí-
fícatíes, is er ook nood aan directe
arbeidsmarktgerichte of jobspecifíe-
ke beroepsopleiding. Deze opleidin-
gen behoren tot de opdracht van de
VDAB en het VIZO. De snel wijzi-
gende omstandigheden op de werk-
vloer, vooral ingegeven door de
technologische evoluties, maken het
trouwens voor het onderwijs onmo-
gelijk om adekwaat ín te spelen op
de opleidíngsvereísten. De VDAB
kan hier echter wel een alert opleí-
dingsbeleid voeren en zijn aanbod
afstemmen op de specifieke noden
van de verschillende regio’s en zelfs
subregio’s. Belangrijk ís ook dat de
beroepsopleidingen zich voor een
groot deel naar de risicogroepen op
de arbeidsmarkt richten. Uit de cij-
fers die de mínster van Tewerkstel-
ling ons heeft voorgelegd, blijkt dat
de VDAB een efficiënte werking
heeft en positieve resultaten kan
voorleggen.

De slagkracht van alle opleidíngs-,
onderwijs- en vormíngsinspanníngen
van de overheid zou echter nog ver-
groot kunnen worden, indien de ín-
tegratíe en samenhang van de pu-
blieke voorzieningen verbeterd
wordt. Wij dringen er dan ook op
aan dat de gesprekken over de coör-
dinatie van het publieke onderwijs-,
opleídíngs- en vormíngsaanbod voor
volwassen verder wordt gezet.

Tenslotte moeten wij ook het weten-
schappelíj k onderzoek herwaarde-
ren als strategische factor voor een
gemeenschap die haar sterkte onder

andere haalt uit haar kennis. De
Vlaamse regering heeft reeds een
belangrijke toename van de mídde-
len voor onderzoek en ontwikkeling
voorzien. De middelen voor weten-
schapsbeleid zijn echter nog steeds
te veel versnipperd, hoewel er reeds
vooruitgang is geboekt.

De opbouw van een kennispoten-
tieel mag niet alleen in functie staan
van onze economie maar moet ook
andere maatschappelijke domeinen
ondersteunen. Het Globaal Plan van
de federale regering lijkt ons bíj-
voorbeeld een goede aanleiding om
te investeren in wetenschappelijk
onderzoek naar duurzame ontwíkke-
líng en tewerkstelling.

De SP zal het voorliggende ontwerp
van begroting dan ook goedkeuren.
(Applaus bij de meerderheid)

De voorzitter : De heer Tavernier
heeft het woord.

De heer J. Tavemier (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, me-
vrouw de minister, heren ministers,
geachte collega’s, het ís blijkbaar on-
vermijdelijk dat de tussenkomsten
eerder over de budgettaire benade-
ring gaan. Agalev wil het budgettaí-
re debat op zich niet uit de weg gaan,
en heeft dan ook ingestemd met de
oprichting van een subcommissie in
verband met de onderwijsfínancíën.

Het is ímmmers belangrijk zicht te
krijgen op de toekomstige evolutie
van de onderwijsuitgaven. Wij zijn
bekommerd om een efficiëntere aan-
wending van de middelen, maar wij
vertrekken daarbij in de eerste
plaats vanuit de behoeften naar on-
derwijs. De gemeenschap moet ín
verband met onderwijs zijn fínancië-
le verantwoordelijkheid blijven op-
nemen. Wij kunnen dan ook hele-
maal niet akkoord gaan met maatre-
gelen zoals die vorig jaar werden ge-
nomen in verband met een verhoogd
inschríjvíngsgeld  in  he t  dee l t í jds
kunstonderwijs voor leerlingen tus-
sen 18 en 25 jaar.

Bovendien huiveren wij ook voor
een aantal simplistische voorstellen,

waarbij zomaar 100 miljard frank op
de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap zou worden bezuinigd,
en onvermíjdelíjk ook enkele tiental-
len miljarden frank op de onderwijs-
begroting. Als daarenboven wordt
verklaard dat een en ander zou wor-
den bereikt via het invoeren van een
onderwíjscheque, lijkt mij dat dema-
gogisch, naïef en onbegríjpelíjk voor
mensen die willen doorgaan als ver-
antwoordelijke real-politici.  Naast
deze budgettaire beschouwingen
moeten wij het op het vlak van on-
derwijs voornamelíjk hebben over
de inhoud, eerder dan over geld en
structuren, hoewel ook dat belang-
rijk is.

We zijn dan ook gelukkig met de
aanzet van een aantal discussies zo-
als die over de eindtermen ín het
onderwijs, of de discussie over de
lerarenopleiding. Ik hoop dat het de-
bat hierover ten gronde zal worden
gevoerd en niet ín de demagogische
termen zoals de spreker van het
Vlaams Blok de eenheídsstructuur
en het VS0 benaderde. Dit was
mijns inziens een vrij eenzijdige be-
nadering die niet getuigde van al te
veel kennis van het terrein en het
werkelijke schoolgebeuren.

Ik heb natuurlijk gemakkelijk pra-
ten, maar wat het Vlaams Blok op
de tribune stelt, is nog veel gemak-
kelijker. Bovendien horen wij het
Vlaams Blok niet in de debatten
over het onderwijs, maar zij komen
hier alleen maar een paar slogans
lanceren. In de bespreking en het
verslag van de commissie mis ik de
meningen van het Vlaams Blok, dat
het o zo goed meent met het Vlaam-
se volk, maar zich niet verwaardigt
ten gronde over onderwijs te spre-
ken en alleen maar tussenkomt als
het over migranten gaat. Fundamen-
teel vergeten ze echter dat onderwijs
vooral zou moeten gericht zijn naar
het optillen van de zwaksten ín de
samenleving, onafhankelijk van hun
origine.

Ten tweede, wil ik het hebben over
de lijdensweg van de HOBU-onder-
wíjsdecreten. Ik voel me vrij gemak-
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kelíjk in deze discussie, omdat Aga-
lev van in het begin altijd dezelfde
stelling heeft aangenomen, de zaak
kritisch heeft bekeken, voor een
deel akkoord is gegaan met een aan-
tal uitgangspunten, maar ten gronde
eigenlijk heeft gezegd dat we met het
concept - het streven naar multí-
polaire hogescholen van 4.000 tot
6.000 studenten - niet akkoord
gaan. Wij  hebben die stelling ín het
begin aangenomen, en sindsdien ís
ze onveranderd gebleven.

Volgens ons moet er eerder worden
gestreefd naar de optimale schaal-
grootte niet per school, maar per
studiegebied. Daar moet het debat
over worden gevoerd, in functie van
de kwaliteit van het hoger onderwijs.

Daarbij onderschrijven we ten volle
één van de eerste publiek geuite
doelstellingen van de minister, na-
melijk de netoverschrijdende samen-
werking. We stellen evenwel vast dat
de minister, door de structuur die hij
heeft voorgesteld, die doelstelling
misschien niet zal bereiken.

Ik stel wel vast dat anderen die op Minister L. Van den Bossche : Míjn-
een bepaald moment pleiten voor heer Tavernier, u moet ook mijn
nog veel grotere scholen, nu íets blíj- woorden uit het verleden indachtig
ken te voelen voor de kleinschalíg- zijn. Ik heb meer dan een jaar gele-
heid die Agalev vooropstelt. den op een interpellatie geantwoord

Minister L. Van den Bossche : Die
fractie die u bedoelt, verklaart ook
dat alle steden hun hoger en secun-
dair onderwijs moeten afstoten. Be-
grijpe wie begrijpen kan ! Het is
soms moeilijk om enige logica te vín-
den ín de opeenvolging van de uítla-
tingen naar gelang van de tribune
waarop ze gebeuren.

De heer J. Tavemier : En natuurlijk
ook naar gelang van de personen die
ze uitspreken.

dat, indien uit de gesprekken op het
veld zou blijken dat sommigen een
dergelíj k samenwerkingsverband
wilden realiseren, ik mij ervoor zou
engageren dat decretaal alles zou
worden geregeld opdat deze samen-
werking zou kunnen worden uítge-
voerd. Ik heb me tot nog toe verzet
tegen de demagogie van bíjvoor-
beeld de directeurs van het kunston-
derwíjs in Brabant die al meer dan
een jaar palavers houden ín de nega-
tieve zin : ze leiden immers tot geen
enkel resultaat. Ik nodig die heren
uit om hun artistieke neigingen ver-
der uit te bouwen maar vraag hen
tegelijk deze gepaard te laten gaan
met enige effectiviteit.

Minister L. Van den Bossche : Ui-
teraard.  Elke vogel zingt zoals hij ís
gebekt, maar de ene vogel ís al díep-
er blauw dan de andere.

De heer J. Tavemier : Dat ís uíter-
aard de interne vrijheid, maar voor
de duidelijkheid van de standpunten
is het niet zo bevorderlijk. Hoe dan
ook, ook wij vinden dat er teveel en
te kleine scholen zijn die elkaar
overlappen, wat budgettair een aan-
tal gevolgen heeft.

Om daaruit te besluiten tot die grote
multipolaire scholen over te gaan, ís
een stapje te ver. In Nederland
spreekt men van hogescholen van
15.000 studenten, ín Wallonië van
3.000 studenten - vanuit dezelfde
bekommernis - , en waarschijnlijk
hanteren ze allemaal pedagogisch
ondersteunde argumenten.

De heer J. Tavemier : Mijnheer de
minister, misschien was u in uw ver-
wachtingen naïef. De tegenkrachten
waren waarschijnlijk machtiger dan
uw wensdromen. Ik vind het wel po-
sitief dat de minister nog wensdro-
men heeft en soms zelfs nog van eni-
ge naïviteit kan getuigen.

Het is evenwel betreurenswaardig
dat de koepels een netoverschrijden-
de samenwerking altijd hebben te-
gengewerkt en dat de grootste partij
van Vlaanderen de facto de tactiek
tegen de netoverschríjdende samen-
werking steeds heeft gesteund. Dat
ís verkeerd : we moeten voor de ho-
gescholen zeker streven naar plura-

listische, netoverschríjdende samen-
werkingsverbanden. De CVP laat
voortdurend uitschijnen dat men zijn
handen van hun katholieke net moet
afhouden en de netoverschrijdende
samenwerking niet te fel mag stímu-
leren. (Onderbreking door de heer
C. Moors)

De CVP maakt zich illusies wanneer
ze denkt dat - en ik spreek nu spe-
cifiek over het hoger onderwijs -
studenten en ouders hun schoolkeu-
ze baseren op het feit of die school
officieel dan wel katholiek ís. Uit
mijn 15 jaar lange ervaring met oud-
studenten blijkt dat hun schoolkeuze
niet hierop was gebaseerd.

De heer C. Moors : Het is correct
dat ouders vele redenen hebben om
voor een bepaalde school te kiezen.
Het ís evenwel belangrijk dat de ín-
richtende macht nog steeds vrij is om
een project aan te bieden waaruit de
ouders kunnen kiezen. Dat wilt u
doorbreken.

De heer J. Tavemier : Ik stel ín ie-
der geval vast dat de bereidheid tot
samenwerking tussen de docenten
van verschillende scholen zeer groot
ís. Hoe hoger men gaat, des te gerin-
ger de bereidheid tot samenwerking.
Bij de koepels ten slotte ís de bereíd-
heid tot samenwerking - en mis-
schien overdrijf ík een beetje - vrij
gering zoniet nihil.

Wat er ook met dit ontwerpdecreet
gebeurt, voor de beheersbaarheid en
de efficiëntie van onze onderwijsuít-
gaven moeten we naar meer samen-
werking streven. Ook inzake de pro-
grammatie van de richtingen zullen
we in ieder geval moeten vermijden
dat we op een verkeerd begrepen
concurrentie afstevenen tussen scho-
len en netten.

Mevrouw A. Leysen : Mijnheer Ta-
vernier, u pleit voor een groei van
onderuit. Wat doet u dan wanneer
er op dat niveau niets groeit ? Wat
doet u met de hogescholen die alleen
staan ? Wie neemt de verantwoorde-
lijkheid om er voor te zorgen dat
elke hogeschool een fusiepartner
vindt ?
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De heer J. Tavemier : De ínítíatíe-
ven moeten inderdaad van onderuit
groeien. Ik ken bijvoorbeeld heel
wat industriële hogescholen die als
het ware afspraken maken - ook
netoverschrijdend - over het aan-
bod van richtingen zodat er geen
concurrentie ontstaat. Dergelijke
initiatieven moeten in de toekomst
worden gestimuleerd. We moeten -
en de minister kan dat via zijn begro-
ting - de samenwerkingsverbanden
stimuleren. Hiervoor kunnen andere
methodes dan de klassieke worden
aangewend : ik denk ter zake aan
gemeenschappelijke sociale voorzíe-
ningen, samenwerking via sportver-
bonden en gemeenschappelíj k leer-
língenvervoer.

Minister L. Van den Bossche : Míjn-
heer Taverníer, u verwart hier blíjk-
baar een paar zaken. Enerzijds ís er
Grondwetsartikel 17 dat handelt
over de vrijheid van onderwijs maar
anderzijds zijn er para-scalaire  ele-
menten zoals sociale sectoren. U
mag de twee niet door elkaar halen :
het beleid kan bijvoorbeeld bepalen
dat het alleen maar sociale voorzie-
ningen betaalt indien er een bepaal-
de schaalgrootte ís, enzovoort. Dit
kan tot gevolg hebben dat men indi-
recte samenwerking oplegt. Men
moet dan wel bepalen dat er binnen
de definiëring van sommige gevoeli-
ge aspecten in de sociale voorzíenín-
gen een diversiteit ís of eventueel
aanwezig ís. In ieder geval mag u de
twee elementen niet door elkaar ha-
len.

De heer J. Tavemier : Ik haal de
zaken niet door elkaar, maar zeg al-
leen dat bepaalde mogelijkheden op
termijn misschien goede resultaten
kunnen opleveren.

Minister L. Van den Bossche : Dat
ís wat het Vlaamse parlement on-
langs nog deed in verband met de
schoolsportfederatie ín het kader
van het basis- en secundair onder-
wijs. Men kwam daarbij tot een min-
der opgesplitste vorm.

De heer J. Tavemier : Een laatste
punt dat ík ter sprake wil brengen,

is de vermindering van het gemeen-
schappelijk leerlingenvervoer. Die
maatregel lij kt onvermíjdelíj k, om-
dat op die begrotíngspost al jaren
een tekort wordt genoteerd. Het is
evenwel onaanvaardbaar dat een
dergelijke verandering op 1 januari
1994 ingaat. Deze budgettaire maat-
regel zal immers voor heel wat pro-
blemen zorgen. Een aantal scholen
en individuele personen vragen dan
ook dringend om overgangsmaatre-
gelen, toch minstens tot het einde
van het schooljaar en eventueel zelfs
alleen maar tot de paasvakantie.
Vanaf dan wordt het immers weer
vroeger licht en hoeven leerlingen
van het lager onderwijs die drie tot
vier kilometer naar school moeten
fietsen niet meer ín het donker te
rijden. Langs onze Vlaamse wegen
vinden we veel kapelletjes, maar nog
lang niet zoveel fietspaden. Boven-
dien vrees ik dat het amendement
op artikel 9 de onverantwoorde con-
currentie tussen de scholen weer zal
doen oplaaien. Voor parlementairen
kan dit wel een goede zaak zijn,
want de kermissen en fancy faírs zul-
len niet van de lucht zijn. Ongetwíj-
feld worden zij dan door de inrich-
tende scholen uitgenodigd. Die pro-
beren elkaar op die manier de loef
af te steken en zodoende een beter
gefinancierd en verzorgder leerlín-
genvervoer op touw te zetten. Wij
draaien met de afschaffing van het
gemeenschappelijk leerlingenver-
voer de klok achteruit en gooien olie
op het vuur van de concurrentíestríjd
binnen het lager en secundair onder-
wijs. Dat mogen wij niet laten ge-
beuren.

Minister L. Van den Bossche : U
hebt het over de lange afstanden die
leerlingen moeten afleggen. Ik wil er
u op wijzen dat het leerlingen-ver-
voer in essentie een vrijekeuzever-
voer ís en dat er wel criteria werden
gehanteerd, bijvoorbeeld vier en
twaalf kilometer. Waar ín Vlaande-
ren zones werden ingevoerd, biedt
het zonaal vervoer voldoende moge-
lijkheden. Er zijn natuurlijk streken
waar dit niet het geval ís. De uítda-
ging bestaat er dus ín het systeem

helemaal te herzien. We kunnen on-
mogelijk een deel van Vlaanderen
zonder zones laten zitten, terwijl die
elders wel bestaan. De mensen die
nu moord en brand schreeuwen,
moeten dat goed voor ogen houden
en ook bedenken dat zij in feite niets
anders hebben gedaan dan bíjvoor-
beeld leerlingen ín Aalter gaan ron-
selen om ze naar Deinze te lokken.

De heer J. Tavemier : Mijnheer de
minister, dat klopt allemaal en ik
durf zelfs toegeven dat in de bevoor-
rechte streken dikwijls heel duidelijk
de naam van een of andere kabínets-
medewerker van de vorige bevoegde
minister opdook. Dat ís nu eenmaal
zo en ik wil zelfs aanvaarden dat er
wantoestanden zijn ontstaan, maar
het vormt geen oplossing daar nu
drastisch in te gaan schrappen. Scho-
len en mensen komen daardoor voor
grote, bijna onoverkomelijke moeí-
líjkheden te staan. Onder meer om
die reden zullen wij deze begroting
niet goedkeuren.

De voorzitter : De heer Appeltans
heeft het woord.

De heer L. Appeltans (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, mínís-
ters, collega’s, ík wil graag even de
volledigheid van het verslag loven,
want hoewel ik afwezig was wegens
opdracht in het buitenland, kon ík
dankzij die notulen het debat vol-
gen. Ook de tabellen en schema’s
die eraan werden toegevoegd ter
verduídelíj kíng , zijn een vermelding
waard. Ik hoef dan ook niet op alle
details ín te gaan, want een groot
aantal accenten kunnen niet worden
toegelicht ín één interpellatie.

De heer Tavernier wil een inhoude-
lijk debat voeren over problemen als
de eindtermen, lerarenopleiding, en-
zovoort. Een begroting ís en blijft ín
de eerste plaats een kwestie van
geld. Zoals hier al meerdere malen
werd herhaald, ligt de grote uitda-
ging van elk begrotíngsbeleíd ín het
beheersbaar maken van de uitgaven.
Dat geldt des te meer voor een on-
derwíjsbegrotíng. In 1994 stijgt die
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laatste met meer dan 11 miljard
frank tot een recordbedrag van 221,4
miljard frank. Globaal gezien be-
loopt ze zelfs 227 miljard frank van
de totale 510 miljard frank ín de be-
groting van de Vlaamse Gemeen-
schap.

Met dit thema raken wij dan onmíd-
dellijk  de achillespees van ons begro-
tingssysteem. Het  onderwi j s  in
Vlaanderen heeft nood aan een ster-
ke rationalisering,  die het automatís-
me van jaarlijkse meeruitgaven in
bedwang houdt. Bovendien moet ze
ook de levenskracht en de kwaliteit
van ons onderwíjssysteem handha-
ven en veilig stellen voor de toe-
komst. Dat ís de echte uitdaging.

In vergelijking met 1993 stijgen de
uitgaven met 5,24  percent. Die toe-
name kan in eerste instantie worden
verklaard door het effect van de evo-
lutie van de eenheídsloonkost 1993-
1994 : plus 4,83  percent. Dit effect
geldt voor minimum 85 percent
loonmassa. Wanneer wij dan even
terugblikken op de begroting van
1990, zien wij daar een bedrag ver-
meld van 177 miljard frank. Dat be-
tekent tot nu een verhoging van 25
percent of een constante uitgaven-
groei van ongeveer 5 percent per
jaar.

Deze evolutie ís zorgwekkend en
kwam tot stand ondanks een groot
aantal besparingsmaatregelen. Ook
ín de begroting voor het jaar 1994
worden een aantal besparingen op-
gelegd : onder meer de verdere be-
strijding van de misbruiken in het
langdurig ziekteverlof (600 miljoen
frank), een verdere vermindering
van het aanwendingspercentage ín
het secundair onderwijs van 98,8
percent naar 98 percent (444 miljoen
frank), de niet indexering van de
werkingscomponent van de wer-
kíngsmíddelen voor het onderwijs
(209 miljoen frank), en de reorgani-
satie van de sector leerlingenvervoer
(150 miljoen frank), in het totaal be-
sparingen voor een bedrag van 1,4
miljard frank.

Als stíjgers noteren wij naast de
reeds genoemde aangroei van de
loonmassa - en dit in de eerste
plaats ín het kunstonderwijs - een
spectaculaire stijging in het program-
ma algemeen onderwijs en vorming
met 70 percent tengevolge het op-
nieuw inschrijven van een ínveste-
ríngsdotatíe voor ARGO en DIGO
ten bedrage van 3 miljard frank. De
mogelíjkheden tot het leggen van
specifieke accenten ín het onderwijs-
beleid is een moeilijke opdracht ge-
worden De vastgelegde uitgaven en
het niet samenvoegbaar zijn van dit
uitgavenpakket, maken grote, níeu-
we initiatieven praktisch onmoge-
lijk.

In die zin zijn de bijzondere aan-
dacht voor de kwalíteitsverbeteríng
in het basisonderwijs en tevens het
handhaven van de sociale vrede door
het vastleggen van een tweede
Vlaamse CAO positief en van essen-
tieel belang. Ook het bijkomend
krediet van 105 miljoen frank met
betrekking tot het wetenschappelijk
onderzoek geniet onze steun.

In het kader van het beheersbaar
maken van de uitgaven voor onder-
wijs, is het bereiken van een goed
resultaat voor het HOBU-ontwerp-
decreet een belangrijke eerste test.
Na enkele jaren intense voorbereí-
ding was ín de planning voorzien dat
de bespreking van de ontwerptek-
sten ín december 1993 zou zijn afge-
rond. De VLD heeft blijkbaar geko-
zen voor het harde standpunt, het
gebruiken van de macht. Zij weigert
een gesprek omdat zij laattijdig, te
laattíjdíg, werd uitgenodigd.

Wij kunnen begrip opbrengen voor
dit ongenoegen, maar toch rijst de
vraag hoever dit mag gaan. De
Volksunie heeft steeds gepleit voor
netoverschríjdende samenwerking
als logisch gevolg van een pluriforme
en pluralistische maatschappij. Zij
zal dit blijven doen. De depolítise-
ringsideeën liggen goed ín de markt,
maar zijn zeker geen uitvinding van
de VLD. Voor het aanduiden van
de voorzitters van de raden van be-
stuur en van de directeurs, gelden in

de eerste plaats normen van kwalí-
teít en continuïteit. Dit is in belang-
rijke mate een opdracht voor de ho-
gescholen zelf.

De VLD onderschríjft  dat er ín het
hoger onderwijs een ratíonalisering
nodig ís en dat er dringend moet
worden voortgewerkt. Zij betitelt
het enveloppesysteem als een waar-
devol instrument om tot uítgavenbe-
heersing te komen, ís gekant tegen
het ongenuanceerd toepassen van lí-
neaire maatregelen en ís van mening
dat er een minimum schaalgrootte
nodig is om werkzaam te blijven in
een Europese context. Indien de
partij van de burger bovendien mag
aanduiden welke inhoudelíjke dis-
cussie er op gang moet worden ge-
bracht om het HOBU-ontwerpde-
creet  te verfijnen, kan ik mij niet
voorstellen dat zij haar verantwoor-
delijkheid zou ontvluchten. Ik be-
grijp dan ook niet dat deze dialoog
door middel van een officiële bríef-
wisseling op gang moet worden ge-
bracht. Dit ís zeker geen voorbeeld
van directe communicatie.

VII- Kamerlid  Gerolf Annemans
kantte zich tijdens de bespreking van
de onderwijsbegroting tegen de in-

in hetvoering van het eenheidstype
secundair onderwijs
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Op een eerste bijeenkomst tussen de
regeringspartijen en de VLD werd
vorige maand afgesproken dat het
advies van de Raad van State zou
worden gevraagd, wat intussen is ge-
beurd. Hieruit blijkt dat de decreet-
gever niet kan verplichten tot net-
overschríjdende samenwerking ín de
vorm van fusies van onderwijsínstel-
lingen met een verschillende eigen-
heid.

Door dergelijke verplichte fusies zou
de levensbeschouwelijke en pedago-
gische eigenheid van de betrokken
instellingen immers verwateren of
verdwijnen en zou men aldus af-
breuk doen aan de vrijheid. Dit sluit
echter niet uit dat deze samenwer-
king wel is toegelaten. De minister
heeft zich overigens verbonden om
dit te gepasten tijde decretaal moge-
lijk te maken.

Ook het toekennen van enig voor-
deel om samenwerking te stímule-
ren, zou uit den boze zijn. Dit heeft
tot gevolg dat de verantwoordelijk-
heid voor elk initiatief bij de inrich-
tende machten wordt gelegd. Wij be-
treuren dan ook dat vooral het ka-
tholieke net haar veto stelt bij elk
ontluikend initiatief. Het is niet mijn
bedoeling de CVP verantwoordelíj k
te stellen voor alles wat in de top
van het katholieke net gebeurt. Wij
maken hierbij wel onderscheid tus-
sen het katholieke net als structuur
en als overkoepelend orgaan en de
individuele katholieke school waar
er vaak een grotere openheid is, zo-
als de heer Taverníer daarstraks
heeft aangehaald.

Na dit advies van de Raad van State
rijst de vraag wat er nu zal gebeuren
ín het volwassenenonderwijs. Ieder-
een beaamt dat de huidige toestand
niet houdbaar ís. In het verslag staat
dat overlappingen moeten worden
vermeden, samenwerking moet wor-
den bevorderd en afspraken met be-
trekking tot het gebruik van ínfra-
structuur moeten worden gestimu-
leerd. De prioriteiten werden vast-
gelegd en er ís de optie voor een

netoverschrijdende programmatíe-
procedure die lokaal zal worden
georganiseerd. De Volksunie steunt
dit standpunt. In hoeverre zijn deze
opties echter ín overeenstemming
met het standpunt van de Raad van
State ? Zal artikel 17 van de Grond-
wet opnieuw worden ingeroepen ?
Graag vernam ik van de minister
hoever de besprekingen dienaan-
gaande zijn gevorderd.

Welke resultaten kunnen wij ver-
wachten ín het secundair onderwijs
wanneer wij moeten vaststellen hoe
moeilijk het is de rationalisatie door
te voeren ín het HOBU en het vol-
wassenenonderwijs ?

De voorzitter : De heer Denys heeft
het woord.

De heer A. Denys : Collega Appel-
tans, u gaat ten dele akkoord met
de visie van de VLD inzake het HO-
BU-ontwerpdecreet.

U beseft toch wel dat men deze be-
trachtingen slechts kan uitvoeren
wanneer een aantal aspecten van het
bestaande ontwerp van HOBU-de-
creet herschreven worden.

Naar aanleiding van het advies van
de Raad van State, is de VLD van
mening dat men misbruik gemaakt
heeft van haar goede trouw om het
gesprek met de minister niet uit de
weg te gaan. De VLD wenst klaar-
heid van de minister.

Is de minister bereid het HOBU-
ontwerpdecreet te herschríjven ?
Het  hu id ig financieringssysteem
dwingt de scholen tot een fusie. De
officiële scholen moeten fusioneren
tot 4, tot 6.000 leerlingen, vooraleer
de optimale fínancieríngsvorm be-
reikt wordt. Bepaalde scholen zou-
den deze stap niet zetten indien men
een minimumnorm van 600 leerlín-
gen zou hanteren. Ik verwijs naar de
verklaring van de bestendig af-
gevaardigde van het provinciaal on-
derwijs. Hij zegt geen voorstander
van deze keuze te zijn maar finan-
cieel gedwongen te worden omdat
het provinciaal onderwijs, ín de hui-
dige regeling, 36 miljoen frank ont-

vangt en, bij de nieuwe, 72 miljoen
frank.

Als men het dwingend karakter van
het huidig ontwerp van decreet wil
teniet doen, moet het decreet her-
schreven worden en moet de basis
de stimulerend rol vervullen.

Stimulerend werken vanuit de basis
betekent dat men niet streeft naar
een netoverschríjdíng als doel op
zich maar wanneer de mogelijkheid
zich voordoet op het terrein. Het
huidig ontwerpdecreet bepaalt dit
niet. Het huidig ontwerpdecreet
voorziet enkel ín een pijler van vrij
onderwijs en een pijler van officieel
onderwijs.

De VLD vraagt zich af of de minister
wel degelijk bereid is om het ont-
werp van decreet te herschríjven.

Ik herhaal dat de VLD niet een
tweede maal de indruk wil wekken
dat al haar eisen voldaan zijn met
het advies van de Raad van state in
te winnen.

Minister L. Van den Bossche : Mijn-
heer de voorzitter, de heer Denys
heeft een uiteenzetting gegeven van
7 minuten en 32 seconden. Ik wens
zijn aandacht te vestigen op een aan-
tal feiten.

De voorzitter : Mijnheer de mínís-
ter, de heer Appeltans heeft het
woord. U heeft het recht het woord
te vragen.

Ik verzoek de heer Appeltans te ant-
woorden. Indien hij dat niet doet,
kan u het woord nemen.

Minister L. Van den Bossche : Míjn-
heer de voorzitter, het hoeft niet lan-
ger. Ik zal mij tot de pers richten !

De voorzitter : De heer Appeltans
heeft het woord.

De heer L. Appeltans : Collega De-
nys, tijdens uw tussenkomst heeft u
meer inhoudelijke standpunten ver-
tolkt dan tijdens de twee vergaderín-
gen met de minister.

U moet mij niet ín de schoenen
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schuiven dat ik het VLD-standpunt
verdedig.

De Volksunie heeft haar medewer-
king verleend om dit HOBU-ont-
werpdecreet tot stand te brengen.
Mijn partij - ik veronderstel dat zij
niet de enige is - heeft een aantal
bedenkingen geformuleerd.

Collega Denys, ík begrijp niet waar-
om de VLD over de inhoud van het
ontwerp geen debat wil voeren met
de meerderheid om correcties aan te
brengen.

Uw partij heeft zich akkoord ver-
klaard dat de minister het advies van
de Raad van State zou vragen. Nu
de Raad van State haar advies uítge-
bracht heeft, betwist u uw toezeg-
ging en beweert u aan het lijntje ge-
houden te zijn !

Uw voorstel om volledig van nul te
herbeginnen, ís hypocriet. U weet
dat alle diensten van de admínístra-
tíe daaraan meer dan twee jaar gron-
dig hebben gewerkt. U bent op uw
tenen getrapt omdat u niet tijdig
werd geconsulteerd. Daarover gaat
het bij de VLD. Ik weet echter dat
er bij de VLD mensen zijn die daar-
over wel willen praten.

Indien het blijkbaar zo moeilijk ís
om tot een overeenstemming en tot
een rationalisatie te komen, ener-
zijds ín het HOBU en anderzijds ín
het volwassenonderwijs, dan moeten
wij ons vragen stellen over de moge-
lijkheden die er ín het secundair on-
derwijs zullen overblijven. Immers,
dat ís een nog veel moeilijker debat.

Indien men vanuit de politieke frac-
tie de discussie op het vlak van de
partijpolitiek blijft voeren en we ons
niet gezamenlijk achter een groot
onderwijsproject kunnen zetten, dan
denk ík dat we er nooit op een be-
hoorlij  ke wijze zullen uitgeraken.

Het is reeds vaak gezegd en geschre-
ven, en trouwens door het OESO-
rapport bevestigd, dat het secundair
onderwijs ín Vlaanderen een groot
deel van de middelen en een te groot

deel van de onderwíjsbegrotíng op-
slorpt. De aanwendingscoëffícíënt
wordt tot 98 percent teruggebracht.
Dit ís een lineaire maatregel die wel
gemakkelijk toepasbaar ís maar niet
altijd als een geluk wordt ervaren.

Wij dringen dan ook aan op ratíona-
lisatie door samenwerkíngsverban-
den die op het onderwíjsveld zelf tot
stand worden gebracht.

De Volksunie veroordeelt het on-
oordeelkundig organiseren van te
veel dezelfde studierichtingen in be-
perkte kringen, de zogenaamde
overlappingen. De Volksunie onder-
steunt samenwerkingsovereenkom-
sten tussen verschillende netten en
inrichtende machten en stelt met te-
vredenheid vast dat de vertegen-
woordigers van bijna alle politieke
partijen op dat vlak naar elkaar toe-
groeien.

De scholen die zelf de programmatíe
zinvol en rationeel bepalen, leveren
een belangrijke bijdrage tot het in
stand houden van een gediversi-
fieerd kwalitatief aanbod in de regio.

Het groeien van beneden uit heeft
een bijkomend voordeel. Zowel di-
recties als leerkrachten ontsnappen
aan het gevoel dat zij er voor spek
en bonen bijlopen en dat het alle-
maal van bovenuit wordt opgelegd.
Het creëert een verantwoordelijk-
heídsgevoel.

Ik wens nog even heel kort bij een
paar kleinere onderdelen stil te
staan.

Het kleuter- en het basisonderwijs
kan blijven rekenen op onze bijzon-
dere aandacht. In de begroting zijn
heel wat positieve impulsen inge-
bouwd. Ik wil ze hier niet opnieuw
opsommen. De Volksunie steunt de
kleinschaligheid zoals dit tot nu toe
het geval is. Wij willen daarbij trou-
wens een lans breken voor een grote
verantwoordelijkheid van de ge-
meentebesturen. Wij hebben de ge-
meentebesturen enerzijds als ínrich-
tende machten, maar anderzijds
kunnen die gemeentebesturen ook
een overkoepelende rol spelen bo-

ven datgene wat het lager en kleuter-
onderwijs te bieden heeft. Daar ook
kunnen, zoals daarnet werd gezegd,
in de parascolaire kring een aantal
initiatieven worden genomen die
netoverschrijdende initiatieven mo-
gelijk maken.

Vandaar ook dat we hier namens de
Volksunie-fractie willen pleiten om
het leerlingenvervoer te laten zoals
het nu ís en opnieuw over de ver-
nieuwing te denken. Wij pleiten er-
voor om die vernieuwing minstens
tot de grote vakantie uit te stellen
en zodoende een aantal praktische
moeilijkheden te vermijden, want er
zal veel in het honderd lopen.

De middelen die ter beschikking van
het wetenschapsbeleid worden ge-
steld, vinden wij een positieve zaak.
Wij hebben daarover uitgebreid het
woord gevoerd toen wij over de
Vlaamse Raad voor het Weten-
schapsbeleid hebben gedebatteerd.
Wij willen waarschuwen voor een te
grote versnippering. Andere colle-
ga’s hebben dat trouwens ook ge-
daan. Wij  hebben toen gevraagd dat
de minister zou aandringen bij de
federale minister Dehousse om de
Nationale Raad voor het Weten-
schapsbeleid eindelijk om te vormen
tot een federale raad waar de ge-
meenschappen en gewesten hun be-
voegdheden hebben.

Minister Dehousse twijfelt eraan of
ik weet dat hij een federalist is. Uit-
eindelijk antwoordde hij niet op mijn
vraag om zo spoedig mogelijk over
te gaan tot de oprichting van de fe-
derale raad.

Ter attentie van de mínister-presí-
dent zeggen wij dat het van wezen-
lijk belang is verder te blijven aan-
sturen op de uitbouw van het weten-
schapsbeleid en de federalisering
van dit beleid te ondersteunen.

Op 8 december laatstleden ver-
scheen ín De Standaard een bijdrage
over het medezeggenschap ín de
scholen. Volgens dit artikel - en
ook volgens ons - staat dit mede-
zeggenschap nog in kinderschoenen.
Het artikel handelt onder meer over
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de participatieraden
colleges.

en particípatíe-

Mijnheer de minister, u weet dat wij
onze bedenkingen hebben over de
democratische vertegenwoordiging
van ouders en leerkrachten. Inder-
tijd heeft u ter zake een evaluatie
beloofd. Hoever staat het nu met de-
ze evaluatie, zowel ín het officieel
als ín het vrij onderwijs. Welke mo-
gelijkheid bestaat er om na evaluatie
deze democratische vertegenwoordí-
ging afdwingbaar te maken ?

Mijnheer de voorzitter, tot slot wens
ík te zeggen dat deze begroting een
cíjferdans ís waarbij evenwichten
moeten worden nagestreefd tussen
de verschillende samenstellende
componenten en onderdelen. In de
onderwijsbegroting spitst zich dit al-
lereerst toe op de verschillende ní-
veaus van onderwijs.

Uit het OESO-rapport leren wij dat
Vlaanderen veel geld aan onderwijs
besteed. Ik meen dat u zelf daarte-
gen niet bent gekant. Wij vinden het
ín ieder geval niet té veel. Onderwijs
is zo belangrijk dat het verantwoord
ís hieraan veel geld te besteden.
Jammer genoeg was jarenlang deze
centenkwestie in de meeste onder-
wíjsdebatten overheersend.

Onderwijs is een gezamenlijke ver-
antwoordelíj kheíd die uiteindelijk
via decreten moet worden vastge-
legd. Het onderwijs als instrument
om kennis aan te reiken, als ínstru-
ment om waarden te verwerven, als
stimulans tot creativiteit en tot krití-
sche zin, zijn inhoudelijk belangrij-
ker. Ik hoop dat in de toekomst
meer tijd kan worden vrijgemaakt
voor hetgeen op inhoudelijk vlak uit
het onderwíjsveld aan de Vlaamse
Raad wordt aangereikt.

Mijnheer de voorzitter, de Volksu-
níe zal de begroting Onderwijs goed-
keuren. Zelfs een Limburger kan
oog hebben voor het inhoudelijke
werk van de minister van Onderwijs.
Een Limburger kan daarvoor zelfs
zijn waardering uitspreken.

Mijnheer de minister, ín het kader
van het volwassenenonderwijs heeft
u ín een nota geschreven dat de prio-
riteiten van het pedagogisch aanbod
moeten liggen bij de uitbouw van het
tweedekansonderwijs.

Als Limburger wil ik u nog een twee-
de kans geven. Misschien zou u de
cursus Hoffelijke Omgangsvormen
in het volwassenenonderwijs kunnen
introduceren !

De voorzitter : De heer Díeríckx
heeft het woord.

De heer L. Dierickx (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, me-
vrouw de minister, mijnheer de mí-
níster, collega’s, ík wil graag aansluí-
ten bij wat de heer Appeltans op het
einde van zijn uiteenzetting heeft ge-
zegd over de ontwikkeling van de
kritische zin in het onderwijs.

Wanneer wij over onderwijs spre-
ken, moeten wij ook spreken over
wat wordt onderwezen, en niet al-
leen hoe wordt onderwezen of hoe-
veel mensen erbij zijn betrokken. De
vraag moet inderdaad worden ge-
steld wat inhoudelijk op het einde
van deze eeuw wordt onderwezen.

Mijnheer de minister, ik heb over dit
onderwerp met u reeds een gesprek
kunnen voeren naar aanleiding van
beslissingen genomen door de Uni-
versiteit van Gent, en die erin be-
stonden de filosofische en de rechts-
kritische vakken terug te dringen. Ik
wil dan ook vragen of dit gesprek,
ín het kader van een vraag om uitleg,
waarin wij tot een grote eensgezind-
heid kwamen, enig nut heeft gehad ?

Minister L. Van den Bossche : Er
bestaat een nieuw curriculum waarin
aandacht wordt besteed aan onze
zorgen ter zake. Het gaat concreet
om de faculteit Rechten aan de
Gentse Universiteit.

De heer L. Dierickx : Ik zal dan de
vraag wat algemener stellen : vindt
u dat ín het Vlaams landsgedeelte,
zowel in het secundair als ín het ho-
ger onderwijs voldoende aandacht
wordt besteed aan filosofische en de

kritische zin bevorderende vakken ?
Maakte u in dat verband ooit een
vergelíjkende studie met toestanden
in naburige landen ? Soms heb ík de
indruk - al heeft dit uiteraard geen
wetenschappelijke waarde - dat het
intellectuele leven ín naburige lan-
den als het ware een dimensie meer
heeft dan in Vlaanderen en trouwens
in heel het land. Is dat omdat er
meer aandacht wordt besteed aan fi-
losofische vakken ?

Minister L. Van den Bossche : Het
is onbetwistbaar zo dat sommige van
onze buurlanden bij de opbouw van
hun onderwíjspatroon minder explí-
ciet de nadruk leggen op kennis,
maar eerder op andere elementen.
Bij ons worden de elementen opvoe-
ding, kritische geest, uitdrukking en
dergelijke gedeeltelijk teruggedron-
gen ten voordele van de maxímalisa-
tíe van cognitieve gehelen. Dat ís het
verschil tussen ons en andere lan-
den.

Uw opmerking ter zake ís pertinent
en volgens mij ís de discussie aan-
gaande de eindtermen hoe dan ook
het meest geschikte ogenblik om dit
thema te behandelen.

De heer L. Dierickx : Mijnheer de
minister uw standpunt ter zake ver-
heugt mij.

Naar verluidt zou er in België geen
debatcultuur bestaan. Welnu, vol-
gens mij worden onze studenten ín
principe wel aangezet tot zelfstandig
en autonoom denken, maar in feite
wordt volgzaamheid nog meer op
prijs gesteld. Ik zal niet zo ver gaan
de term la jouissance de la soumís-
síon te gebruiken, maar toch ben ík
van oordeel dat op dat vlak iets moet
worden ondernomen.

Naar mijn mening - en dit ís alweer
niet wetenschappelijk onder-
bouwd - wordt er in ons land te
veel relatíoneel en te weinig referen-
tieel geargumenteerd. Zelfs bij de
analyse van verkiezingsuitslagen
merkt men op dat onze universitaire
centra zich baseren om het kíesge-
drag van de kiezer te verklaren, niet
op diens standpunten, maar op het
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milieu waartoe hij behoort of waarin
hij verkeert. Zo wordt er vermoed
dat vrouwen zich zus gedragen en
studenten zo ; dat onderwijzers
vooral voor die bepaalde partij stem-
men, enzovoort. Maar het referen-
tíële argument wordt bij die analyses
weinig gebruikt. Een van de onder-
zoekers vond mijn opmerking ter za-
ke trouwens interessant. Mijnheer
de minister, het ís toch voldoende te
kijken naar wat er, niet alleen ín Joe-
goslavië, maar ook in de gewezen
Sovjetunie en in de derdewereld-lan-
den gebeurt om tot de bevinding te
komen dat ons denken en onze we-
tenschap voortdurend ín vraag moe-
ten worden gesteld. Om deze en an-
dere redenen moet aan wetenschaps-
filosofie worden gedaan. Voortdu-
rend moet worden ín het oog gehou-
den of hetgeen wij aanleren nog wel
overeenstemt met hetgeen zou moe-
ten worden aangeleerd. Om dit te
illustreren, zal ik twee voorbeelden
aanhalen.

Soms heb ik de indruk dat wij in ons
onderwijs nalaten filosofisch na te
denken over bijvoorbeeld de waarde
van de mens en over de waarde van
goederen en diensten. Hier doen
zich twee reducties voor. De waarde
van de mens ondergaat een reductie
in het geschiedenísonderwíjs,  ín het
aardrijkskunde-onderwíjs, ín de po-
litieke aardríjkskunde enzovoort.
Ook in het taalonderwijs wordt de
mens vaak gereduceerd tot  een
staatsonderdaan : hij behoort tot
een staat, een natie, een volk enzo-
voort en wordt als dusdanig beoor-
deeld en ingedeeld. Deze reductie is
volgens mij gevaarlijk. De reductie
van de waarde van een mens tot die
van een staatsonderdaan of die van
een volksgenoot is uiterst nuttig en
bruikbaar wanneer het erop aan-
komt de “zijn-drang” van individuen
en collectiviteiten te bevredigen
door de afkeer van andere collectivi-
teiten en individuen te dulden en aan
te wakkeren. Deze reductie wordt
door machthebbers en kandidaat-
machthebbers voortdurend mís-
bruíkt.

Dit gebeurt voortdurend op deze
wereld. Wij moeten erover naden-
ken op welke manier wij waarden
toekennen aan mensen die behoren
tot onze eigen gemeenschap en aan
mensen die tot een andere gemeen-
schap behoren.

In verband met de reductie van de
waarde van goederen en diensten,
moeten wij ons ervan bewust zijn dat
de groei van de economie deze we-
reld niet redt, maar hem vernietigt.
Wij  zouden ons dan ook kunnen af-
vragen of de oorzaak hiervan niet
ligt ín het feit dat wij de reductie
hebben aanvaard bij het bepalen van
de waarde van goederen en diensten
die de reductie voorgesteld door
Adam Smíth, die beweerde dat de
waarde van goederen en diensten
wordt bepaald op het ogenblik dat
vraag en aanbod elkaar ontmoeten
en dat de rijkdom van een natie de
jaarlijkse optelsom is van deze mo-
mentopnamen. Wetenschapsfíloso-
fie is hier dringend van doen.

Mijnheer de voorzitter, ík ben blij
dat ik mijn standpunt naar voren heb
kunnen brengen. In een parlement
moet men niet enkel discussiëren
over cijfers, men moet er ook na-
gaan waarom de wereld deze specí-
fieke weg opgaat en of het onderwijs
- bewust of onbewust - niet mede
aan de basis ligt van de catastrofe
die zich voordoet op staatkundig en
op economisch gebied. (Applaus)

De voorzitter : Minister
Bossche heeft het woord.

Van den

Minister L. Van den Bossche (op de
tribune) : Mijnheer de voorzitter, ik
hoop dat de heer Denys terugkomt
opdat ik zijn vragen alsnog zou kun-
nen beantwoorden.

De jaarlijkse stijging van het budget,
waarnaar zowel door de heren Tael-
man en Swínnen als door de meeste
andere sprekers werd verwezen, is
een feit. In absolute cijfers stijgt het
onderwíjsbudget elk jaar vrij dras-
tisch hoewel er de laatste jaren geen
rigoureuze besparingsíngrepen zijn

geweest en er evenmin echte nieuwe
financiële stromen op gang zijn ge-
bracht.

De grote uitdaging van vandaag en
morgen kan worden geresumeerd als
het streven naar het bieden van de
maximale kwaliteit aan betaalbare
prijzen. Dit zal onvermíjdelíjk een
continu afwegen en een schikken
van prioriteiten met zich meebren-
gen.

Het personeelsbeleid ís ter sprake
gekomen. Vooral de heer Taelman
heeft hier uitvoerig aandacht aan be-
steed. Het ís juist dat de loonmassa
in de globale massa van de onderwij-
suítgaven ín vergelijking met de ons
omringende staten percentueel te
hoog ligt, wat zich wreekt op de wer-
kingsmíddelen. Hierdoor ligt het
aandeel van de globale begrotíngs-
massa, dat wij besteden aan wer-
king, relatief te laag.

Een echt loopbaanverloop en carriè-
replanning maken op dit ogenblik
geen deel uit van de onderwijsloop-
baan. Ik wil dit nochtans gedeeltelíjk
nuanceren. Vele leraars zijn ook niet
geïnteresseerd om een cursus hono-
rum te hebben. De variante van de
jaarlijkse instroom betekent voor
hen reeds voldoende verandering, zij
streven niet naar verdere mogelijk-
heden tot diversificatie.

Toch moeten wij hoe dan ook een
grotere mogelíjkheid tot díversifíca-
tíe ín de loopbaan zoeken. Dit is één
van de mogelijkheden om een kwalí-
teitsverbeteríng aan te brengen.
Men kan niet iedereen verplichten
om in die cursus te stappen, maar
wie hiertoe een zekere neiging heeft,
moet de mogelíjkheid worden gebo-
den.

Het beperken van het onderwijzend
personeel ligt niet voor de hand. In
de veronderstelling dat hierover een
akkoord zou worden bereikt, bete-
kent dit dat er meer uren zullen
moeten worden gepresteerd - of
het lerarenkorps hiertoe zal bereid
zijn, laat ik in het midden. Wij moe-
ten echter ook rekening houden met
de werkelijkheid. In het secundair
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onderwijs zijn 89 percent van de le-
raars van de ARGO en 87,4  percent
van de leraars van het vrij gesubsí-
díeerd onderwijs vast benoemd.

Dit betekent dat de netto-opbrengst
bij een budgettaire ingreep slechts
50 tot 55 percent bedraagt van de
theoretische bruto-opbrengst. Men
moet rekening houden met het feit
dat de vastbenoemden die geen werk
vinden als boventallíg worden be-
schouwd en ook niet worden gereaf-
fecteerd wanneer er geen plaats be-
schikbaar is.

Wat dat betreft is de speelruimte,
zelfs indien men zou willen, ik zeg
hier niet dat ik dat wil, uitermate
klein. Dat betekent dat er inderdaad
een aantal ingrepen ín verband met
het secundair onderwijs zijn ge-
beurd, dat rekening houdende met
de vergríjzingsfactor, het secundair
onderwijs de grootste stíjgingsfactor
heeft. Tezelfdertijd heb ik er wel
voor gewaarschuwd dat men bij ver-
dere bewegingen naar het secundair
onderwijs toe op twee dingen moet
letten. Ten eerste dat verdere íngre-
pen telkens weer een grotere kloof
zullen laten zien tussen de bruto- en
de netto-opbrengst. Ten tweede, dat
er moet worden voor opgelet dat de-
genen die nu ín het secundair onder-
wijs performeren, geen culpabilise-
ringscomplex krijgen waarbij onmíd-
dellijk  negatieve bijwerkingen in de
onderwíjsactivíteít kunnen worden
vastgesteld.

De heer Taelman heeft de vraag ge-
steld of de CAO zal worden toege-
past of niet. Ik wil daar in alle duíde-
lijkheid ja op antwoorden. Dit bete-
kent dat op 1 november 1994 een
globale verhoging met 1.000 frank
wordt uitbetaald en dat op 1 augus-
tus 1995 de één percent zal worden
toegepast. Middelerwijl zijn wij be-
gonnen met sommige anomalieën
weg te werken en hebben oog voor
de ontbrekende weddeschalen. De
besluiten tot regularisatie van dat
proces liggen voor en zullen eerst-
daags worden genomen. De op-

dracht om dat hele proces met terug-
betaling aan leerkrachten op gang te
brengen en te beëindigen vooraleer
er twee jaar voorbij zijn, ís gegeven.
De CAO zal dus worden uitgevoerd.
Indien het HOBU zich niet herstruc-
tureert, zal het stuk van 160 miljoen
frank jaarlijks afkalvend niet worden
uitgevoerd want dan ís het op dat
moment zonder voorwerp. Dat ís het
voorbehoud dat ís wens te maken.
Voor het overige is er geen pro-
bleem.

Mijnheer Taelman, de opmerking
dat men eerst zegt dat er geen extra
financiële ruimte ís en dat men uít-
eindelijk toch tot een akkoord komt
kan als volgt worden beantwoord. Ik
yerwíjs hier naar de privé-sector die
u goed bekend is. Bij het begin van
het pokerspel begint iedereen met
niet direct zijn kaarten op tafel te
leggen. Dat zal wel aan twee kanten
zo zijn. Bovendien zijn wij maar ge-
slaagd omdat gedurende meer dan
één maand de discipline is opge-
bracht van stilzwijgendheid naar bui-
ten toe ondanks het feit dat er heel
veel werd gepraat, waarbij de stand-
punten die ver uit elkaar lagen lang-
zaam naar elkaar zijn gegroeid. In-
dien die stilzwijgendheid gedurende
die maand niet gehandhaafd zou zijn
geweest, hetzij langs de kant van het
beleid, hetzij langs de kant van de
vakbewegingen dan zou er nooit een
akkoord tot stand zijn gekomen. Het
was een zeer moeilijke onderhande-
ling waarbij wij zeer moeilijk tot een
akkoord zijn gekomen. Laten wij dat
heel goed weten. Het is niet omdat
er gedurende één maand lang geen
krantekoppen verschenen over geru-
zie over allerhande problemen, dat
er geen meningsverschillen waren.
Dat kan ik u verzekeren. Het ís juist
op het nippertje dat er een akkoord
kon worden bereikt waarbij er een
CAO werd afgesloten voor twee jaar
die in feite over meer dan twee jaar
ging. Zelfs wat de lineaire maatrege-
len betreft gaat ze tot augustus 1995.
De anomalieën worden ín de loop
van drie jaar weggewerkt.

In verband met het secundair onder-
wijs moet ik de opmerkingen niet

herhalen. Eenieder weet wat het
aandeel van het secundair onderwijs
in de globale begroting ís. Eenieder
kent ook de moeilijkheid van de uít-
daging. Het ís zoals op de tribune
werd gezegd een oefening van lange
adem.

De poging is te komen tot een realís-
tisch aanbod. Verscheidene sprekers
hebben dat hier gezegd. Ik gebruik
bewust niet de term schaalvergro-
ting. Ik meen wel te moeten zeggen
wat wij denken over elementen zoals
enerzijds hoeveel studierichtingen er
moeten worden aangeboden of hoe-
veel er per school mogen worden
aangeboden. Anderzijds ís het te
eenvoudig om te zeggen dat een stu-
dierichting maar één keer per net
mag worden ingericht.

Dat is een mathematische benade-
ring die weinig te maken heeft met
de pedagogische werkelíjkheíd.
Scholen, zelfs binnen eenzelfde net,
verschillen vaak heel erg wat betreft
de zorgenbreedte. Ik meen dat het
nuttig is dat de beide types kunnen
blijven bestaan. Dit aspect ís niet zo
simplistisch te benaderen. Dit is een
oefening waarbij de grootste voor-
zichtigheid is geboden en waaraan
eenieder zal moeten meewerken,
ook de netten zelf. Het beleid zal
regelmatig moeten bijsturen. De oe-
fening zal uiteindelijk moeten resul-
teren in een grotere beheersbaar-
heid. Ik kom daar straks nog op te-
rug ín verband met het statuut en de
financíeringswíjze. Dergelíj ke dís-
cussíes moeten ín ieder geval ge-
voerd worden. Het is juist dat ík er-
van op de hoogte ben dat de netten
vrijwillig met elkaar in gesprek zijn
getreden om uit te maken hoe ze het
secundair onderwijs meer rationeel
kunnen uitbouwen. Het is eveneens
juist dat dezelfde netten, ter gele-
genheid van de statengeneraal tech-
nisch secundair onderwijs een grote
lijn getrokken hebben van wat voor
hen keuzevrijheid is. Dit is een lijn
die beperkter ís dan de maximalísti-
sche interpretatie, maar we zullen
het resultaat van die gesprekken af-
wachten. Ik zal daar op het gepaste
moment meer commentaar op ge-
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ven. Dit initiatief ís uiteraard geno-
men buiten mijn toedoen, maar het
kan wel erg belangrijk zijn voor de
verdere afwikkeling van dit dossier
ín de komende jaren.

Er is hier gepleit voor wijziging van
de bijkomende omkadering voor het
basisonderwijs. Men vraagt 1 okto-
ber te gebruiken in plaats van 1 sep-
tember als datum van toekenning. Ik
moet u zeggen dat er zowel elemen-
ten voor als tegen zijn. Zulks zou
betekenen dat de toekenning ge-
beurt na een maand klasactívíteít,
wat pedagogisch niet aangewezen ís
omdat een aantal directies en leer-
krachten hier negatief tegenover
staan. Na een maand zou alles plots
weer moeten worden herschikt om-
dat er een aantal lesuren bijkomen.
Anderen pleiten in die logica voor 1
september te behouden. Op die da-
tum moeten er dan gegevens van 1
februari moeten worden gehanteerd.
Zeker in een eerste studiejaar kan
de instroom totaal verschillend zijn
zodat het hanteren van de gegevens
van 1 februari voor grote problemen
kan zorgen. Ik ben niet. absoluut ín
het heilig verklaren van 1 septem-
ber. De discussie hieromtrent staat
open. Ik verwacht van mijn admínís-
tratíe het verslag omtrent deze eer-
ste oefening van 1 september 1993.
Daarin zal uitspraak worden gedaan
over 1 september of over de datum
die als referentie zal worden geno-
men.

Mevrouw Leysen had opmerkingen
over de administratieve omkadering.
Ik moet zeggen dat ík haar nu nog
niet kan antwoorden, maar ík zal
haar in ieder geval schriftelijk ver-
slag uitbrengen over de verschíllen-
de data van betalingen. Het verbaas-
de mij dat een en ander zo erg uit
de hand zou zijn gelopen. Mijn eer-
ste informaties wijzen eerder in de
tegenovergestelde richting, maar ik
durf mij daarover vandaag niet uít-
spreken. Wij zullen dit onderzoe-
ken. Indien zij gelijk heeft, moeten
wij dringend optreden want dergelíj-
ke toestanden kunnen niet blijven

duren. Er moet een eerlijke relatie
zijn tussen het onderwijsveld en het
beleid, die onder meer inhoudt dat
de administratie op de vooraf be-
paalde data de aan de onderwíjsin-
richtingen verschuldigde bedragen
betaalt.

Iemand vroeg het verplicht inscha-
kelen van een taakleerkracht ín het
pakket lestijden. Wij mogen dit niet
zonder meer doen. Dit vraagt een
ernstig onderzoek. Wij  moeten ons
afvragen welke effecten dit zal heb-
ben op de andere elementen van de
schoolorganístíe en ín hoever de
school hierin autonoom kan optre-
den.

Het ís juist dat ik mij ook vragen stel
over het feit dat sommige scholen à
tout príx opteren voor het zo weinig
mogelijk inschakelen van een taak-
leerkracht en dat ik er niet zeker van
ben dat dit geen negatief effect heeft
bijvoorbeeld op het fenomeen zit-
tenblíjven of op het hele functione-
ren van die school.

Ik stel mij natuurlijk ook vragen als
scholen de leerkracht met de minste
ervaring als taakleraar aanstellen. Ik
geef toe dat de problemen hier ver-
band kunnen houden met de over-
stroming naar type 8, maar ík waar-
schuw toch voor al te eenvoudige op-
lossingen desbetreffend. Ik kan u
wel verzekeren dat uw waardevolle
suggestie al sedert een paar maan-
den onderzocht wordt om de effec-
ten ervan na te gaan.

Wat de universiteiten betreft, is er
onder het Belgische voorzitterschap
van de Europese Raad van ministers
niet over de numerus clausus gespro-
ken. Er is hoogstens een debat ge-
weest over de mobiliteit ín Europa
en wat dat in concreto betekent voor
sommige landen die vooral studen-
ten uit de Europese Unie ontvangen
maar er veel minder wegsturen, ter-
wijl de situatie voor andere Europe-
se landen juist omgekeerd ís. Deze
discussie ís overigens al begonnen
onder het Deense voorzitterschap en
zal onder het  Duitse voorzítter-
schap, ín de tweede helft van vol-

gend jaar, worden voortgezet. Ei-
genlijk ís deze discussie nogal schí-
zofreen : enerzijds zijn de staten soe-
verein bevoegd voor onderwijs en
het desbetreffende toegangsbeleid,
zij bepalen dus zelf of er een nume-
rus clausus moet komen, anderzijds
ís er de arbeidsmarkt waarvoor de
Europese reglementering geldt en
dus ook de vrije vestiging. Die twee
zaken rijmen niet met elkaar. Dat
debat zal dus in de komende jaren
hoe dan ook aan de orde zijn. De
Europese Raad van ministers heeft
wel aan de Commissie de opdracht
gegeven een overzicht te maken van
de mobiliteit binnen de Europese
Unie.

Op de vraag wat er gebeurt met het
voorstel-Valkeniers over de nume-
rus clausus, moet ík verwijzen naar
de voorzitter van de commissie en
overigens ook naar de leden van de
Raad zelf. De regering staat inder-
daad buiten dit parlementair inítía-
tíef.

Wat de controle op de begrotingen
van de universiteit betreft, die gaat
gewoon door. Verschillende com-
missarissen hebben hun verslag al in-
gediend. In uitvoering van het ver-
slag van sommige commissarissen is
aan een bepaalde universiteit ge-
vraagd de begroting bij te sturen of
bijkomende uitleg te geven omtrent
bepaalde elementen van de begro-
ting.

Wat het volwassenenonderwijs be-
treft, kan ík bevestigen dat er índer-
daad vraag is naar enige rationalisa-
tie zoals de heer Appeltans heeft ge-
steld. Er ís vraag naar een beleídsno-
ta of een decreet. We zullen de za-
ken eens op een rijtje moeten zetten.
Ik heb er geen enkel probleem mee
om te zeggen dat het tweede-kans-
onderwijs bijzondere aandacht moet
krijgen. Ik zeg dat overigens al lang.
Wat het organiseren van een cursus
Hoffelijke Omgangsvormen betreft,
dat idee zegt me wel wat, maar dan
moet toch eerst alles gezegd worden.
Mijnheer Appeltans, ík wil u er toch
op wijzen dat ik nooit pamfletten
heb geschreven en laten ronddelen
waarin staat dat betogen fun ís,
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dat ik nooit pamfletten heb geschre-
ven waarin wordt opgeroepen tot het
meebrengen van brandbommen naar
de betoging, dat ik nooit pamfletten
heb geschreven heb die eindigen
met : Laat ons niets permanent ver-
nietigen of beschadigen. Dat is één
zaak. Ten tweede, heb ik wanneer
er kritiek was nooit geweigerd wie
dan ook te ontvangen. Wanneer
mensen echter verkiezen van weken-
lang niet te spreken, dan kan het
gebeuren dat er plots een sarcastisch
kernachtig résumé verschijnt. Som-
migen zullen sarcasme nooit appre-

. . .cieren, anderen zullen nihilisme
nooit appreciëren. Goed, elke vogel
zingt, zoals hij gebekt ís. Indien er
nood ís aan zo’n hoffelijkheídscur-
sus, dan wil ík die best inrichten,
maar ik hoop dat wij met velen zul-
len zijn om ze bij te wonen. En ik
hoop er sommigen terug te vinden
die ík na mijn uitlatingen dan wel
heb kunnen ontmoeten en het zal
mij overigens aangenaam zijn met
hen te kunnen verderpraten.

Overigens ís gebleken dat ík gelijk
had met aan te klagen dat er geen
gesprek was. Toen het gesprek dan
eindelijk doorgang vond en verschíl-
lende uren geduurd heeft, bleek dat
een aantal dingen waren opgeklaard,
dat sommige zaken oplosbaar waren
en dat men vond dat men de acties,
niet op mijn vraag overigens, kon
opschorten. Mijn aanklacht dat er
geen gesprek tot stand kon komen,
was dus niet zo gek, mijnheer Appel-
tans. Het lijkt mij goed af en toe de
dingen eens rustig op een rijtje te
zetten.

Het ís natuurlijk juist dat er minder
omzendbrieven en minder bureau-
cratie moet komen. Men moet zich
dan wel realiseren dat we op bepaal-
de momenten zullen moeten kiezen
tussen maximale rechtvaardigheid of
een eenvoudige ordening. In veel ge-
vallen ís een verfijning, ín een po-
ging tot meer rechtvaardigheid, een
proces dat aanleiding geeft tot ínge-
wikkelder reglementering en op de
duur tot langere omzendbrieven en

meer bureaucratie. Wij zullen daar-
voor de nodige moed moeten op-
brengen.

De evaluatie van de partícipatíera-
den kan vrij eenvoudig worden ge-
maakt, het proces heeft nu een tíjd-
lang op het veld doorgang gevonden,
en zowel wat het officiële als het
vrije onderwijs betreft sta ík ter be-
schikking van de commissie om
daarover kort de toestand te schet-
sen.

De eindtermen, aangehaald door de
collega’s Dierickx, Leysen, Swínnen
en Tavernier, zijn uitermate belang-
rijk en zullen een kans geven tot een
inhoudelijk debat, omtrent de func-
tie van onderwijs in de gemeen-
schap. Onderwijs en maatschappij
verhouden zich immers als twee
communicerende vaten : het onder-
wijs krijgt een aantal uitdagingen
doorgespeeld van de maatschappíj  ,
en anderzijds kan het onderwijs de
maatschappij voor een stuk beïn-
vloeden.

Als wij ín het onderwijs alles resu-
meren tot een cognitief gebeuren,
dan leiden wij mensen op die heel
veel weten over heel weinig, en die
maatschappelijke analfabeten zijn.
Dat is de essentie van het onderwijs-
debat dat al te weinig gevoerd
wordt. Al te dikwijls wordt het on-
derwíjsdebat gevoerd ín technocrati-
sche termen, - in noodgedwongen
- zuiver budgettaire termen, maar
op de duur is er geen plaats meer
voor ínhoudelíj ke reflectie.

Ik hoop dat het debat eindtermen
zal plaatsgríjpen over de grenzen van
de partijpolitiek heen, vanuit de al-
gemene maatschappelijke bekom-
mernis. Dit parlement moet dan de
kans krijgen om zich voor het eerst
sinds lang gedurende een geruime
tijd met onderwijs, niveau per ni-
veau, bezig te houden.

Wat de timing betreft : de maat-
schappelijke rondvraag ín verband
met het basisonderwijs wordt weldra
afgesloten, en dan komt er een ver-
slag. Op basis daarvan zal de Dienst
voor Onderwijsontwikkeling in-

schatten of zij al dan niet een nieuwe
versie maken na het maatschappelijk
debat. Indien de DVO beslist zijn
teksten aan te passen, lopen we ver-
moedelijk een maand vertraging op.
Daarna gaat het volgens het strikte
schema van het decreet naar de
Vlaamse Onderwijsraad, de regering
en de Vlaamse Raad. Hoe dan ook,
de eindtermen basisonderwijs zullen
voor het parlementair reces hier
worden behandeld.

Het voorstel van de DVO over de
eerste graad secundair onderwijs
wordt begin januari bekendgemaakt,
en dan begint de maatschappelíjke
discussie. Indien alles heel snel ver-
loopt, zou ook misschien de eerste
graad van het secundair onderwijs
nog voor het reces kunnen worden
behandeld, maar ík vrees van niet.
We gaan verder op het schema zoals
dat werd aangekondigd.

Het leerlingenvervoer ís bij de tus-
senkomsten ook al ter sprake geko-
men. Mijnheer Taverníer, ík ga ak-
koord dat het niet ideaal ís op 1 ja-
nuari te moeten tussenkomen ín een
lopend proces. Ik geef mevrouw
Leysen gelijk wanneer zij het heeft
over het probleem van de terugbeta-
ling. Immers, als er geen prestaties
zijn, kan je ook het geld dat daar-
voor wordt ontvangen niet houden,
het nietgepresteerde deel moet wor-
den terugbetaald aan de desbetref-
fenden. Dat ís onbetwistbaar.

In de loop der jaren ís het systeem
van het leerlingenvervoer echter één
knoeiboel geworden. Het werd aan-
gevat ín opvolging van het school-
pact en de schoolvrijheid, als een
soort compensatie voor het feit dat
niet overal binnen beperkte afstand
- 4 kilometer voor het basísonder-
wijs, 12 kilometer voor het secundair
onderwijs - een school van de ver-
schillende netten kon worden aange-
boden.

De discussie over zonaal vervoer is
echter een totaal andere discussie,
want het ís ín feite een service-dis-
cussíe, onafgezien van de afstand.
Ze nodigt bovendien alle scholen uit
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een bepaalde zone uit om samen te
werken op het vlak van dat vervoer.

Na enkele jaren bleek evenwel dat
het geld niet voorradig was om dit
project, dat uit legislaturen stamt tíj-
dens dewelke  mijn fractie niet tot de
meerderheidsfractíes behoorde, ver-
der uit te bouwen. Er was geen geld
meer en bijgevolg bevroor men de
bestaande zones terwijl andere niet
als zone werden aanvaard.

De jongste jaren ís er ook een syste-
matische budgetoverschríjding. Dat
blijkt duidelijk uit de afrekeningen
van 1992. Het vormt een uitdaging
om príoritaír te stellen wat príorítair
is : ten eerste het buitengewoon on-
derwíjs-vervoer en ten tweede het
vrije keuze-vervoer. Dat is onbe-
twistbaar. De huidige oplossing is
gedeeltelijk pragmatisch maar ook
ingegeven door het feit dat sommige
contracten vervallen : de contracten
die vervielen, hebben we niet her-
nieuwd. Nog niet vervallen contrac-
ten voortijdig stoppen, zou alleen
maar leiden tot het betalen van zwa-
re schadevergoedingen aan de des-
betreffende busuitbaters. We heb-
ben op 1 februari - en ik geef toe
dat het om een momentopname
gaat - een selectie gemaakt : indien
op de bussen waarvan het contract
vervalt geen enkele rechthebbende
leerling zat, werden de contracten
niet verlengd. Het gaat hier om leer-
lingen die niet tot de rechthebben-
den behoren : ofwel leerlingen die
binnen de 4-12 kilometer wonen of-
wel leerlingen die op meer dan 4-12
kilometer van de school wonen maar
die, ondanks het feit dat er een an-
dere school van hetzelfde net dich-
terbij ligt, vrijwillig beslissen om de
verderliggende school te bezoeken.
Deze betekenis wordt nogal gemak-
kelij k weggemoffeld.

- De heer L. Vanvelthoven, voor-
zitter, treedt opnieuw als voorzit-
ter op.

Bestaat er een mogelíjkheid om met
De Lijn te spreken ? In een onlangs
gehouden gesprek werd mij beves-

tigd dat De Lijn geen kandidaat ís
om het buitengewoon onderwíjsver-
voer over te nemen en dat De Lijn
evenmin kandidaat ís om zonder
meer het andere vervoer tegen de-
zelfde tarieven over te nemen. De
Lijn heeft immers een duurdere kos-
tenstructuur als gevolg van bíjko-
mende investeringen omdat de mor-
genvraag  zich situeert op een be-
staand piekmoment, omdat de ge-
middelde levensduur van de bussen
korter ís dan ín het onderwijs - 14
jaar - en omdat de betaling van de
chauffeurs hoger ligt dan de betaling
ín onderwijs. Dat belet evenwel niet
- en de maatschappij heeft dat op-
nieuw bevestigd - dat De Lijn vra-
gende partij ís om gesprekken te
voeren met de directies om na te
gaan of er op lokaal vlak geen ant-
woord kan worden geformuleerd
zonder grote meerkosten ín uítba-
tíng voor De Lijn. Ik vraag dan ook
dat de scholen ter zake het initiatief
nemen en het gesprek met De Lijn
aangaan. Een centralistische aanpak
is, om de redenen die ik daarnet heb
opgesomd, ín ieder geval onmoge-
lijk.

Mijnheer Denys, wat het HOBU be-
treft, wil ik ten eerste duidelijk zeg-
gen dat ík uw teksten niet heb ge-
schreven en u de mijne niet. Ik heb
niet zomaar verzonnen dat bepaalde
teksten aanklaagden dat, gezien niet
dezelfde beheersstructuren werden
opgelegd, er een verschil ín behan-
deling was tussen het officieel en het
vrij onderwijs. Er werd expliciet ge-
vraagd om dezelfde beheersstructu-
ren op te leggen aan de twee netten.

Ten tweede, werd ook expliciet ge-
pleit om via normenverschillen of fí-
nancieríngsverschillen netoverschrij-
dende fusies te stimuleren. Deze
ideeën vindt u terug ín het tweede
perscommuniqué dat werd uítgege-
ven, een perscommuniqué van eind
oktober, begin november. Daarvan
heb ík altijd gezegd - zowel tijdens
privé- als tijdens officiële gesprek-
ken - dat dit naar mijn mening niet
verenigbaar was met Grondwetsartí-
kel 17.

Om die discussie uit de weg te ruí-

men - niemand geloofde mij ím-
mers - legden wij twee vragen van
mijzelf en één vraag van u aan de
Raad van State voor. Het antwoord
verbaast mij niet en het maakt bo-
vendien een einde aan een stuk van
de onenigheid. Er ontstaat misschien
wel een beetje een onverenígbaar-
heid tussen wat wij politiek willen en
wat er effectief mogelijk ís. Als ik
de heer Appeltans zo hoor, dan stel
ík vast dat dit eveneens voor zijn
fractie geldt en niet alleen voor u.
Wanneer meerderheden elkaar op-
volgen, betekent dit niet dat de
Grondwet daardoor verandert.

Uit het communiqué kreeg ík de ín-
druk dat de discussie afgesloten was
en iedereen zich bij de bepalingen
van de Grondwet had neergelegd.
Wel stelde ík vast dat andere opmer-
kingen werden geformuleerd en ik
vermoed zelfs dat uw lijst van vijf
punten niet volledig was. Ik bood
daarna aan een inhoudelijk gesprek
te voeren over alle door uw fractie
aangestipte punten. Dat houdt van-
zelfsprekend ín dat het gesprek niet
kan doorgaan als de tekst ne varietur
ís. Door op basis van uw lijst een
discussie aan te gaan, kan die op elk
stuk van de bestaande tekst slaan.
Dat bepaalt u zelf, mijnheer Denys.

Vandaag beperk ík mij ertoe u de
kans te geven op dit voorstel in te
gaan. Dat betekent dan wel dat som-
mige zaken moeten worden uítge-
werkt en wij ons niet langer op bon-
dige omschrijvingen kunnen base-
ren. Bepaalde punten moeten dus
technisch worden uitgeschreven. Dit
aanbod zal ík ook op dezelfde wijze
op papier laten zetten en aan uw
voorzitter doorsturen. Als daar
evenwel misbruik van wordt ge-
maakt om symbolische discussies
aan te zwengelen en ernaar wordt
gestreefd het ontwerpdecreet ín de
prullenbak te doen belanden vóór
wij de discussie aanvatten, dan be-
schouw ík dit als een weigering van
een inhoudelijk debat - terecht of
onterecht. Ik hoop dat dit niet ge-
beurt, want dan trek ík andere con-
clusies en leg ik binnen enkele we-
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ken misschien een slechtere versie
neer waarvoor dan geen tweederde
meerderheid is vereist. Eén bepaald
net zal immers altijd minimale wijzi-
gingen van een dergelijk basisde-
creet nodig hebben, als het bijvoor-
beeld enveloppefinanciering of de
democratisering waar u zo hard om
roept, wil navolgen. Het vrij en offi-
cieel gesubsidieerd onderwijs heb-
ben dit niet nodig. Als die “symbo-
lendans” dus blijft duren, zal dat het
resultaat zijn en zal één bepaald net
daar nadeel van ondervinden. Over
een aantal zaken zijn wij het dan
misschien eens, bijvoorbeeld over de
principes van enveloppefinanciering
en het nieuwe statuut, maar op het
punt van de democratisering van de
structuren moet er minstens een wij-
ziging van het ARGO-decreet wor-
den doorgevoerd.

Wij kunnen ook een andere piste be-
wandelen en beslissen om het geheel
te begraven. Ik vrees evenwel dat er
dan andere, niet verstandige en li-
neaire maatregelen zullen moeten
worden genomen die zuiver budget-
tair zijn en onderwijskundig zouden
falen.

De voorzitter : De heer Denys heeft
het woord.

De heer A. Denys : Mijnheer de
voorzitter, de discussie die is ont-
staan naar aanleiding van het advies
van de Raad van State heeft ons ge-
leerd dat wij de discussie op een on-
dubbelzinnige wijze moeten aanvan-
gen.

Mijnheer de minister, aan de hand
van het advies van de Raad van State
stelt u dat de discussie is afgerond.
Dit is niet het geval.

Op uw vraag om de maatregelen
dwingend op te leggen, heeft de
Raad van State een negatief advies
gegeven. Op onze vraag of er gesti-
muleerd kan worden en of men uni-
forme maatregelen kan opleggen die
gelden voor alle hogescholen, ant-
woordde men dat dit uitgesloten is
wanneer de netoverschrijding als

doel wordt gesteld. Wat niet uitge-
sloten is, is een netoverschrijding
wanneer het doel objectief, hoor-
baar en redelijk is.

Mijnheer de minister, u bouwt een
financieringssysteem in waarbij men
slechts de optimale financiering kan
ontvangen wanneer er 4.000 tot
6.000 leerlingen zijn. Op de 175 be-
staande hogescholen zijn er echter
130 die de minimumnorm van 600
leerlingen niet halen. De VLD wil
deze scholen alle kansen geven en
hen laten kiezen op welke wijze zij
met elkaar willen samenwerken.
Qua concept is dit een totaal ander
uitgangspunt dan hetgeen u voor-
stelt. De heer Appeltans zegt dat er
reeds twee jaar is gewerkt binnen
een bepaald concept en dat dit werk
niet verloren mag gaan.

Mijnheer de minister, bent u bereid
om met de VLD vanuit een totaal
ander uitgangspunt een volledig
nieuw concept te bespreken ?

De voorzitter : Minister Van den
Bossche heeft het woord.

Minister L. Van den Bossche : Mijn-
heer Denys, ik herhaal wat ik daar-
straks reeds heb gezegd : u bepaalt
het item en de vraag. U moet bij het
systeem dat u voorstelt dan wel de
nodige technische uitleg geven. Dit
is mijn aanbod.

Ik wil niet langer in schijngevechten
over een complexe problematiek dis-
cussiëren, wat niet betekent dat u
uw vragen moet beperken. Er is
geen garantie dat wij elkaar zullen
vinden. Indien er geen oplossing
komt, moeten wij gewoon conclude-
ren dat onze standpunten te ver uit
elkaar liggen.

Mijnheer de voorzitter, met betrek-
king tot de lerarenopleiding kan ik
zeggen dat de eerste discussienota is
verstuurd. Een gedetacheerde leer-
kracht heeft in alle scholen de op-
merkingen genoteerd. Weldra komt
er een tweede discussienota en pas
daarna zal er een beleidsnota wordt
opgesteld.

De voorzitter : De heer Moors heeft
het woord.

De heer C. Moors : Collega Denys,
wenst u de samenwerking tussen het
hoger onderwijs van het korte en het
lange type te behouden of verkiest
u dat het lange type door de univer-
siteit overgenomen wordt ?

De voorzitter : Vraagt nog iemand
het woord ? (Neen)

Minister Detiège heeft het woord.

Minister L. Detiège (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, collega’s,
vermits er slechts een paar vragen
gesteld werden inzake de beroepsop-
leiding, verwijs ik naar het verslag
van de commissie.

Collega Swinnen, de Vlaamse rege-
ring houdt wel degelijk rekening met
de technologische evoluties zowel in-
zake de benadering van de overheid
als van de sociale partners.

Naar aanleiding van de tewerkstel-
lingsconferentie heeft de Vlaamse
regering beslist het beleid terzake te
wijzigen. Ik geef een aantal voor-
beelden : men bereidt een meerja-
renplan voor, men verhoogt de sec-
toriële benadering en de bedrijfsge-
richtheid, t en  s lo t t e  worden  de
KMO’s bij de organisatie van de op-
leiding betrokken.

Inzake de VDAB, heeft de Vlaamse
regering bij de federale overheid
aangedrongen dat het betaald educa-
tief verlof erkend zou worden omdat
dit een belangrijk element is om de
beroepsopleiding te stimuleren. Men
voorziet ook in een coördinatie inza-
ke de volwassenenopleiding.

De Vlaamse regering heeft een coör-
dinerend minister aangesteld. Op
die manier kan men streven naar een
jaarlijks coördinatieplan.

Ik ben van mening dat samenwer-
kingsverbanden tussen VDAB en
VIZO zoals het opleidingscentrum
te Haasrode, aan deze coördinatie
zullen meewerken.

De voorzitter : Vraagt nog iemand
het woord ? (Neen)
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BINNENLANDSE AANGELE-
G E N H E D E N  E N  AMBTENA-
RENZAKEN

De voorzitter : Wij behandelen nu
de materies waarvoor ministers
Kelchtermans en Van den Bossche
bevoegd zijn, met name Binnenland-
se Aangelegenheden en Ambtena-
renzaken.

De heer Pierco heeft het woord.

De heer L. Pierco (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, heren minis-
ters, collega’s, de VLD heeft steeds
haar instemming betuigd met de
krachtlijnen inzake het Vlaams amb-
tenarenbeleid.

Dit beleid wordt gekenmerkt door
een aantal principes : minder maar
beter gevormde en betaalde ambte-
naren, een grotere responsabilise-
ring, een betere verloning in functie
van de prestaties, een grotere door-
zichtigheid van de structuren en een
soepelere en betere dienstverlening
naar de bevolking toe met daaraan
aangepaste werktijden.

In hoeverre werden deze lofwaardi-
ge principes reeds geheel of gedeel-
telij k verwezenlij kt ?

Ik betwijfel ten zeerste of de eerste
krachtlijn, met name de verminde-
ring van het aantal ambtenaren, uit-
gevoerd werd.

In afwachting van de resultaten van
het project HOOP dat voorziet in
het opstellen van een personeelsplan
per departement, heeft de Vlaamse
administratie - in tegenstelling tot
de federale - geen selectieve wer-
vingsstop doorgevoerd. De federale
administratie heeft wel een wer-
vingsstop doorgevoerd zolang de
doorlichting aan de gang was.

Het zou inderdaad de logica zelf zijn
elke aanwerving te stoppen en daar
waar het echt niet anders kan een
vrijgekomen betrekking, op voor-
hand, via een bevordering of een
mutatie in te vullen.

Hoopgevend is wel dat de minister
de vinger heeft durven leggen op

wonden zoals het ziekteverzuim en
de controle daarop, en specifiek
voor het onderhoudspersoneel waar
dit verzuim uitermate hoog ligt, zo-
als trouwens blijkt uit een onderzoek
door een extern bureau.

De minister sprak zich vroeger uit
ten voordele van de inschakeling van
privé-firma’s, zowel voor de controle
op het ziekteverzuim - hij verklaar-
de trouwens dat hij geen beroep
meer zou doen op de Administratie-
ve Gezondheidsdienst - als voor
het onderhoud van de administratie-
ve gebouwen.

Het spijt mij dat de minister hier niet
is, want ik had hem graag een paar
zeer concrete vragen gesteld.

Ik zou graag van de minister verne-
men of ter zake reeds concrete be-
slissingen werden genomen, of er
reeds aanbestedingen werden uitge-
schreven, zowel voor de controle op
het ziekteverzuim als voor het on-
derhoud van de gebouwen en zo ja,
wat daarvan de resultaten zijn.

Tegelijkertijd dient hieraan de vraag
te worden gekoppeld wat er zal ge-
beuren met het op dit ogenblik in
dienst zijnde vast benoemd onder-
houdspersoneel. De nieuwe CAO
voor het Vlaams overheidspersoneel
voorzag in een loonsverhoging voor
alle categorieën. Voor de niveaus C,
D en E is dit gespreid over 1993.
Vanaf 1 januari 1994 geldt dit voor
de niveaus A en B.

Wat zullen echter de gevolgen zijn
van het reeds goedgekeurde crisis-
plan op deze weddeaanpassingen en
is er in dit verband enig overleg ge-
weest met de federale regering ?
Dreigt er geen discrepantie te ont-
staan tussen de niveaus C, D en E
die reeds in 1993, weze het dan maar
gedeeltelijk, een weddeaanpassing
hebben ontvangen en degenen die
pas vanaf 1 januari 1994 hun aanpas-
sing zullen krijgen ?

Dezelfde vraag rijst trouwens voor
de weddeaanpassingen ingevolge de
in juni gesloten CAO voor de lokale
en regionale besturen. Hiermee kom

ik op het terrein van de minister van
Binnenlandse Aangelegenheden te-
recht. Weet men reeds wat de gevol-
gen van het crisisplan op deze CAO
zijn en werd hierover reeds overleg
gepleegd met de federale regering ?
Er is ook nog een bijkomend pro-
bleem, met name de toepassing van
deze CAO op het politie- en brand-
weerpersoneel dat enerzijds wel ge-
meentelijk personeel is en dus eigen-
lijk op dezelfde manier zou moeten
kunnen worden behandeld, maar an-
derzijds onder de voogdij van de fe-
derale minister van Binnenlandse
Zaken valt, die zowel bevoegd is
voor politie en brandweer in het
Vlaamse, het Waalse en het Brussel-
se Gewest en uiteraard met deze ge-
westen moet gaan spreken om tot
een eenvormige oplossing te komen.

Het kan toch niet zijn dat men al te
lang zou blijven discussiëren, zoda-
nig dat er, op het vlak van het ge-
meentepersoneel, twee soorten per-
soneel zouden ontstaan, althans wat
hun verloning betreft.

Mijnheer de minister, ik heb met
veel aandacht het verslag gelezen dat
is opgesteld door de commissie die
tot opdracht had de werking van het
Investeringsfonds, dat dit jaar op
volle toeren draait, te evalueren.

De suggesties voor de oplossing van
de belangrijkste knelpunten, vooral
wat de grote werken betreft, zijn in-
teressante stof tot discussie. Ik stel
alleen maar vast dat met dit rapport,
dat reeds een paar maanden klaar is
en ter informatie aan de leden van
de commissie werd meegedeeld, nog
weinig of niets is gebeurd. Aan uw
administratie werd gevraagd oplos-
singen te zoeken en voorstellen te
formuleren. Ik heb eerder de indruk
dat men dit rapport een stille dood
wil laten sterven. Inderdaad, de dis-
cussie zal gaan ofwel over meer kre-
dieten, al dan niet met toepassing
van communicerende vaten tussen
de verschillende fondsen binnen de
Vlaamse begroting, ofwel over het
aanpassen van de verdelingscriteria,
met andere woorden met een aan-
passing van het decreet. Nochtans
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kan ik u verzekeren dat zeer vele
gemeenten op oplossingen wachten ;
ook in 1992 hebben een vijftal ge-
meenten, kleinere en grote, een be-
roep moeten doen op hun gewone
trekkingsrechten onder andere voor
het bouwen van nieuwe brandweer-
kazernes, wat geen minimale uitgave
is.

Mijnheer de minister, graag vernam
ik hoever uw administratie hiermee
staat en of er eerlang een grondige
discussie in de bevoegde commissie
kan worden gevoerd, niet alleen in-
zake de mogelijke budgettaire con-
sequenties, aanpassingen, herschik-
kingen  enzovoort, maar ook wat de
versoepeling betreft van de admini-
stratieve en uitbetalingsprocedure ?
Ook op dat vlak bevat het rapport
een belangrijk aantal en trouwens
zeer interessante suggesties.

Een ander probleem dat geregeld
opnieuw ter sprake komt, is het
doorstorten van de federaal geïnde
belastinggelden aan de gemeenten.
In tegenstelling tot wat de federale
minister van Financiën nog onlangs
heeft beweerd - de Vlaamse Ver-
eniging van Steden en Gemeenten
evenals vele gemeenten hebben dit
tegengesproken en met cijfers ont-
kend - gebeurt deze doorstorting
nog steeds met min of meer grote
vertraging. Trouwens, de meeste ge-
meenten zijn de terugbetaling van 5
miljard frank nog steeds niet verge-
ten en wachten ter zake nog op een
concrete oplossing.

Dit geldt zeker voor de jaarlijkse de-
finitieve afrekeningen. Inderdaad,
de gemeenten ondervinden proble-
men bij de opstelling van hun eigen
begroting omdat zij meestal niet het
definitieve bedrag kennen dat in hun
begroting moet worden ingeschre-
ven.

Mijnheer de minister, ik dring er dan
ook op aan een initiatief te nemen
opdat de besprekingen, die blijkbaar
in het slop zijn geraakt, met de fede-
rale minister opnieuw zouden wor-
den aangevat ten einde tot een op-

lossing te komen. Uiteindelijk beta-
len ook de gemeenten voor deze ser-
vice. Het is dus niet meer dan nor-
maal dat men voor deze service op
een behoorlijke manier wordt ver-
goed. Men mag inderdaad niet al-
leen een goede dienstverlening ver-
wachten ten aanzien van de burger ;
van de federale administraties mag
eveneens een goede dienstverlening
worden geëist ten aanzien van de an-
dere bestuursniveaus.

Wat het regionale niveau betreft, is
het belangrijk dat zeer snel een gron
dige discussie plaatsvindt over de
toekomstige rol en de structuur van
het intermediair niveau, vooral aan-
gaande de provincies. Nu zo goed
als alle partijen het erover eens zijn
dat dit niveau behouden moet blij-
ven - de provincies zijn trouwens
in de nieuwe federale staatsstructuur
ingeschreven - is het belangrijk hun
plaats en hun functie in deze nieuwe
staatsstructuur te herdefiniëren, en
vooral iets te doen aan het zogehe-
ten en veelbesproken democratisch
deficit van deze instellingen.

De minister gaf met een persoonlijk
document zelf reeds een aanzet tot
het voeren van deze discussie. Deze
discussie moet echter worden ver-
breed tot het bespreken van de rol
en de functies van de provinciale
v.z.w.?,  d e  intercommunales,  d e
GOM’s en van andere structuren die
zich op het intermediair niveau be-
vinden en die op dit ogenblik niet
op een democratische wijze worden
verkozen en samengesteld of die
ontsnappen aan een democratische
controle.

De VLD-fractie is van oordeel dat
op dit vlak zeer snel wetgevend werk
moet worden verricht. De nieuwe
staatsstructuur met de gesplitste pro-
vincie Brabant biedt hiertoe een uit-
stekende gelegenheid.

De voorzitter :
heeft het woord.

De heer Cardoen

De heer G. Cardoen (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, mijn-
heer de minister, collega’s, mijn be-
toog zal zich vooral beperken tot het

luik Binnenlandse Aangelegenheden
en de heer Van der Poorten zal na-
der ingaan op het gedeelte Ambte-
narenzaken.

Mijnheer de minister, de CVP-frac-
tie verheugt zich in het bijzonder
over het feit dat de Vlaamse regering
de toepassing van de decretaal vast-
gestelde regels inzake de financie-
ringsmechanismen van de lokale en
provinciale overheden strikt naleef-
de. De middelen waarover de ge-
meenten aldus beschikken, zijn een
absolute noodzaak om de veelheid
van taken waarmee zij de afgelopen
jaren worden geconfronteerd, op
een kwalitatieve en klantvriendelijke
manier te verzorgen.

Ik maak van de gelegenheid gebruik
om ervoor te pleiten dat de decretaal
vastgelegde stijgingsmechanismen
van het Gemeentefonds, het Inves-
teringsfonds, het Provinciefonds en
het VFIK-fonds niet in vraag zouden
worden gesteld.

Jammer genoeg, mijnheer de minis-
ter, werd de decretale regeling inza-
ke het Bijzonder Fonds voor Maat-
schappelijk Welzijn in deze begro-
ting niet gerespecteerd. De motie-
ven hiervoor zijn mij echter niet vol-
komen duidelijk en het zou goed zijn
mocht u ons ter zake uitleg verschaf-
fen.

Ik hoop dat dit geen voorbode is van
wat ons de komende jaren misschien
te wachten staat op het vlak van het
Gemeentefonds en het Investerings-
fonds. Ik leg de nadruk op het feit
dat onze gemeentebestuurders wat
bevreesd zijn - misschien ietwat
voorbarig - dat de toepassing van
de gezondheidsindex op de dotaties
van de federale staat aan de gewes-
ten en gemeenschappen geld zouden
kosten en gevolgen hebben voor on-
der meer het Gemeentefonds. Dat
zou voor ons immers onaanvaard-
baar zijn.

Mijnheer de minister, een beperkt
aantal gemeenten ontvangt naast de
tegemoetkomingen uit de bekende
fondsen, ook nog een belangrijke
bijkomende bijdrage van het Vlaams
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Financieringsfonds en het VFIK-
fonds. Sommige gemeenten zullen
die bijkomende steun trouwens hard
nodig hebben. Ik vrees echter dat
dergelijke specifieke benaderingen
op termijn een meer structureel ka-
rakter krijgen, waardoor soms situa-
ties kunnen ontstaan waarbij steeds
dezelfde gemeenten heel wat voor-
delen genieten, terwijl andere ge-
meenten die vaak veel inspanningen
doen om een gezond financieel be-
leid te kunnen voeren, in de kou blij-
ven staan. Misschien trap ik hiermee
een open deur in, maar ik wenste
toch te benadrukken dat alle Vlaam-
se gemeenten bijkomende middelen
kunnen gebruiken. Zonder uitzon-
dering worden zij geconfronteerd
met een steeds aanzwellend taken-
pakket en krijgen zij steeds meer
kostenverslindende opdrachten.
Daarvoor zijn de gemeentebesturen
echter niet bang. Integendeel, zij
verheugen zich daarover. Het zijn
trouwens deze besturen die het
dichtst bij de burger staan en die in
veel gevallen het best zijn geplaatst
om de dienstverlening ten opzichte
van de bevolking te verzekeren.

Daartegenover staat echter dat de
gemeenten ook de middelen moeten
krijgen om al deze opdrachten naar
behoren te vervullen. Daar schort af
en toe wel eens iets aan. Mijnheer
de minister, in verband met de finan-
ciële toestand van de gemeenten wil
ik nogmaals uw aandacht vestigen op
het laattijdig doorstorten van de hen
toekomende personenbelasting. U
zal nu natuurlijk zeggen dat dit een
federale aangelegenheid is. Dat is
zeer juist, de minister van Financiën
is hiervoor verantwoordelijk. Toch
wou ik u vragen om bij het overleg
nog eens op deze tekortkoming te
wijzen.

Op 1 oktober 1993 is het nieuwe de-
creet houdende organisatie van het
administratief toezicht op de ge-
meenten in werking gesteld. De ker-
nelementen zijn versoepeling en ver-
eenvoudiging van het toezicht.

Dit decreet heeft ontegensprekelijk

heel veel positieve aspecten. Deze
kunnen evenwel niet verbergen dat
de Vlaamse regering al te vaak blijk
geeft van een te centralistisch optre-
den. Betutteling en overnormering
zijn evenwel niet meer van deze tijd.
Meer zelfs, ze geven blijk van het
onderschatten van het vermogen van
de lokale overheden om hun be-
stuurstaken op een toekomstgerichte
en verantwoorde manier te vervul-
len. Voor de CVP kan en mag auto-
nomie geen ijdel woord zijn. Vele
plaatselijke mandatarissen zetten
zich dagelijks met hart en ziel in om
van hun gemeente een plaats te ma-
ken waar het goed om leven is, waar
de mensen zich herkennen en zich
thuisvoelen. Wij zijn er allen mee
gediend als wij deze mensen de kans
geven om werkelijk doordacht te be-
sturen zonder ze om de haverklap
om de oren te slaan met een vloed
van omzendbrieven, besluiten en de-
creten. Voor het personeel van de
lokale regionale besturen werd er in
juni van dit jaar een sectoraal ak-
koord bereikt. Positief daarbij is al-
vast dat vorming één van de belang-
rijkste pijlers is van dit akkoord. De
verhoging van de vormingskredieten
komt alvast tegemoet aan een grote
behoefte. De kwaliteit van de dienst-
verlening staat of valt immers met
de deskundigheid van diegenen die
voor de dienstverlening moeten in-
staan.

De toepassing van dit akkoord zal
voor de gemeenten evenwel ook een
niet geringe budgettaire meerkost
veroorzaken. Deze meerkost dreigt
in de praktijk hoger te liggen dan de
door u voorgestelde 2 tot 3 percent.
Er is weliswaar geen verplichting om
dit akkoord reeds vanaf 1 januari
1994 uit te voeren, maar het zal voor
de meeste gemeenten praktisch on-
mogelijk zijn om te weerstaan aan
de druk om het akkoord zo snel mo-
gelijk toe te passen. Financieel zal
dit voor heel wat lokale besturen dan
ook een zware dobber zijn. Mijnheer
de minister, enigszins tot mijn ver-
wondering las ik vandaag in de krant
dat u samen met uw collega die ver-
antwoordelijk is voor de OCMW’s

zou verklaard hebben dat deze sala-
risverhogingen in de tijd mogen wor-
den gespreid.

De opslag mag in schijfjes worden
uitgekeerd. Ik zou graag horen hoe
u dat concreet ziet. Ook als burge-
meester heb ik daar niet onmiddel-
lijk zicht op. Ik twijfel eraan of deze
vooruitzichten in die zin uitvoerbaar
zijn. Het tot stand komen van dit
akkoord heeft ook ten overvloede
aangetoond dat de huidige werkwij-
ze, waarbij de gemeenten en provin-
cies niet vertegenwoordigd zijn in
het comité C, niet langer houdbaar
is. Mijnheer de minister, ik ben u
dankbaar dat u de Vlaamse Vereni-
ging van Steden en Gemeenten als
informatiebron bij de besprekingen
hebt betrokken. Ik ben nog meer
verheugd omdat u hebt gezegd dat
u bij de federale overheid op een
wetswijziging dienaangaande zou
aandringen.

Collega’s, sedert de voorstelling van
het project Vlaanderen-Europa 2002
staan de positie en de toekomst van
de provincies in het nieuwe Vlaande-
ren volop in de belangstelling. Mijn-
heer de minister, ik zal de laatste
zijn om te beweren dat de werking
van de provincies niet voor funda-
mentele verbetering vatbaar is. Ik
ben echter ook de laatste om voor
het afschaffen van dit intermediaire
bestuursniveau te pleiten. Integen-
deel, onze fractie is een groot voor-
stander van het behoud van de pro-
vincie als volwaardig beleidsorgaan
met een eigen politieke en fiscale be-
voegdheid.

Ik wens tevens van deze gelegenheid
gebruik te maken om de aandacht
van deze vergadering op de specifie-
ke problematiek rond de splitsing
van de provincie Brabant te vesti-
gen. De oprichting van de provincie
Vlaams-Brabant kwam niet te vroeg.
De oude provincie was immers een
onwerkzaam instrument geworden
en ontbeerde de nodige vitaliteit om
op een efficiënte manier aan de vele
maatschappelijke noden het hoofd te
bieden. Ik ben ervan overtuigd dat
de nieuwe entiteit Vlaams-Brabant
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daartoe wel in staat zal zijn. Het
moet mij evenwel van het hart dat
de concentratie van de provinciale
diensten in de nieuwe provincie-
hoofdstad Leuven voor de inwoners
van het zuidwestelijke deel van de
provincie heel wat praktische moei-
lijkheden mee zal brengen. Een de-
concentratie van de diensten waar-
mee de bevolking noodgedwongen
regelmatig in contact moet treden,
zoals bijvoorbeeld de dienst Stede-
bouw, is voor mij een absolute nood-
zaak.

Mijnheer de minister, ik wil ook nog
even ingaan op het toenemende aan-
tal adviesraden waarmee de gemeen-
tebesturen geconfronteerd worden.
Men kan geen beleidsdomein meer
bedenken of er wordt een adviesraad
voor opgericht. Op zich is deze evo-
lutie zeker niet te veroordelen. De
mensen zijn veel mondiger gewor-
den in vergelijking met een paar de-
cennia geleden. Een behoorli jk
georganiseerde inspraak van de be-
volking kan aan een beslissing veel
positieve aspecten toevoegen.

Mijnheer de minister, het gevaar is
niet denkbeeldig dat de gemeente-
raad zelf daardoor meer en meer in
de verdrukking komt. Dikwijls
wordt er meer aandacht besteed aan
de adviezen van een adviesraad dan
aan de mening van de individuele
gemeenteraadsleden. Nochtans zijn
zij het, en zij alleen, die voor hun
beleidsdaden door de bevolking
kunnen worden gesanctioneerd.

Deze advies- en inspraakorganen
vragen ook een grote inzet van de
gemeentelijke administratie. Dik-
wijls moeten de gemeentelijke amb-
tenaren de werking van deze raden
begeleiden buiten de normale dien-
sturen. Onnodig te zeggen dat ook
deze werking financiële gevolgen
heeft voor de gemeente.

Mijnheer de minister, ik pleit voor
het scheppen van klaarheid in deze
problematiek. Draag er zorg voor
dat de rol van deze adviserende or-
ganen klaar en duidelijk wordt gede-
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finieerd en laat ze niet uitgroeien tot
parallelle gemeenteraden die over
alles en nog wat het laatste woord
dienen te krijgen.

In elke gemeente is er een gemeen-
teraad met verkozen leden, die zich
ten volle willen inzetten voor het
welzijn van diegenen door wie ze zijn
verkozen en die tevens bereid zijn
om van hun daden rekenschap te ge-
ven. Geef ze dan ook de kans en de
motivatie om deze zware opdracht
naar behoren te vervullen. (Ap-
plaus)

MEDEDELING VAN DE VOOR-
ZITTER

De voorzitter : Dames en heren,
staande de vergadering, ontvang ik
deze brief, waarvan ik u de aanhef
lees.

“Bij deze deel ik u mede dat ik -
tengevolge van voortdurende on-
enigheid binnen die partij - in de
Vlaamse Raad niet langer wens te
zetelen voor de partij die de naam
ROSSEM misbruikt. Zolang dat
aanhoudt - en ik vrees dat dat lang
zal zijn - wens ik als onafhankelijke
te zetelen, en dat met ingang van
heden.”

Getekend Jean-Pierre Van Rossem.
(Hilariteit)

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende tweede aanpassing van de
middelenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotings-
jaar 1993
- 1%A (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
- 21-A (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag
Rekenhof)

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende tweede aanpassing van de al-
gemene uitgavenbegroting van de

Begrotingen
Mededeling van de voorzitter
Begrotingen

Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1993
- 19-C (1992-1993) - Nrs. 1 tot 5
- 20-B (1992-1993) - Nrs. 1 (+ Er-
rata) en 2 (Aangepaste administra-
tieve begroting)
- 21-A (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag
Rekenhof)

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de middelenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1994
- 13-A (1992-1993) - Nr. 1 (+ Er-
rata) (Toelichtingen)
- 14 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
- 17 (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag
Rekenhof)

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de algemene uitgavenbegro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap
voor het begrotingsjaar 1994
- 13-A (1992-1993) - Nr. 1 (+ Er-
rata) (Toelichtingen)
- 15 (1992-1993) - Nrs. 1 (+ Erra-
tum) (+ Bijlagen 1 tot XXIV) tot 13
- 16 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 4 (Ad-
ministratieve begroting)
- 17 (1992-1993) - Nr. 1 (Verslag
Rekenhof)

BELEIDSBRIEF Algemeen wel-
zijnswerk, ingediend door mevrouw
W. Demeester-De Meyer, Vlaamse
minister van Financiën en Begro-
ting, Gezondheidsinstellingen, Wel-
zijn en Gezin
- 291 (1992-1993) - Nr. 1

BELEIDSBRIEF Preventieve ge-
zondheidszorg 1993-1997, ingediend
door mevrouw L. Detiège, Vlaamse
minister van Tewerkstelling en So-
ciale Aangelegenheden
- 314 (1992-1993) - Nr. 1

BELEIDSBRIEF Gezondheids-
zorg, ingediend door mevrouw W.
Demeester-De Meyer, Vlaamse mi-
nister van Financiën en Begroting,
Gezondheidsinstellingen, Welzijn en
Gezin
- 333 (1992-1993) - Nr. 1

BELEIDSBRIEF Het wetenschaps-
beleid in Vlaanderen. Beleidsbrief
voor 1994, ingediend door de heer
L. Van den Brande, minister-presi-
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dent van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen
- 417 (1993-1994) - Nr. 1

BELEIDSBRIEF Het economisch
beleid in Vlaanderen. Beleidspriori-
teiten voor 1994, ingediend door de
heer L. Van den Brande, minister-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen
- 418 (1993-1994) - Nr. 1

BELEIDSBRIEF Het Iandbouwbe-
leid in Vlaanderen. Beleidsprioritei-
ten voor 1994, ingediend door de
heer L. Van den Brande, minister-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen
- 419 (1993-1994) - Nr. 1

BELEIDSBRIEF Externe betrek-
kingen in 1994, ingediend door de
heer L. Van den Brande, minister-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen
- 431 (1993-1994) - Nr. 1

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende bepalingen tot begeleiding
van de begroting 1994
- 415 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 20

Algemene bespreking (Voorzetting)

BINNENLANDSE AANGELE-
G E N H E D E N  E N  AMBTENA-
RENZAKEN (Voortzetting)

De heer Van Hauthem heeft het
woord.

De heer J. Van Hauthem (op de tri-
bune) : Mijnheer de voorzitter, col-
lega’s, mijnheer de minister, sta mij
toe opnieuw van deze begrotingsron-
de, al naar gelang het uitgangspunt,
gebruik of misbruik te maken om
nogmaals de problematiek van de fa-
ciliteitengemeenten aan te snijden.
Zoals u weet, hecht ik daaraan nogal
wat belang. Tot treurenstoe moet

worden herhaald dat u niet alle in-
strumenten in handen hebt om een
beleid te voeren zoals u dat wel doet
voor de andere steden en gemeen-
ten. U kan enkel het administratief
toezicht uitoefenen, de organisatie
ervan blijft in federale, lees Bel-
gische handen. Anderhalf jaar gele-
den, in juni 1992, hebt u naar aanlei-
ding van de begroting een beleidsno-
ta ingediend waarin u gepleit hebt
voor de regionalisering van de basis-
wetgeving, met name de nieuwe ge-
meentewet, de provinciewet en de
wet op de intercommunale vereni-
gingen. Eigenlijk hebt u toen ook
voor de regionalisering van de orga-
nisatie van het administratief toe-
zicht gepleit.

We hebben een staatshervorming
gehad en buiten de intercommunale
verenigingen zijn uw wensen eigen-
lijk niet ingewilligd, alhoewel u dat
in uw beleidsnota destijds als een
prioriteit voor de Vlaamse regering
hebt bestempeld. U hebt dus eigen-
lijk het politieke forum waarop u die
eis hard kon maken, gemist zowel in
de Dialoog van Gemeenschap tot
Gemeenschap, als in de onderhan-
delingen, die geleid hebben tot het
Sint-Michielsakkoord.

Iets een prioriteit noemen, is één
zaak, het ten uitvoer leggen is een
andere zaak. De vraag rijst of dit een
prioriteit blijft en waarom deze eis
noch in de eisenbundel voor de Dia-
loog van Gemeenschap tot Gemeen-
schap was opgenomen, noch deze
voor de onderhandelingen ter voor-
bereiding van het Sint-Michielsak-
koord.

Mijnheer de minister, u blijft een
rompminister, die de voogdij uitoe-
fent over de gemeenten van de
Vlaamse Gemeenschap, maar niet
over alle gemeenten op dezelfde ma-
nier. Het enige wat u vermag, is het
vernietigen van gemeenteraadsbe-
sluiten waardoor de taalwetgeving
wordt overtreden. Ik moet toegeven
dat u dat consequent doet, maar u
zal met mij moeten toegeven dat dit
eigenlijk onvoldoende is.

Ik weet dat u voor Vlaams-Brabant

een uitstekend arrondissementscom-
missaris hebt, die u zonder enige
twijfel getrouw verslag uitbrengt
over het verloop van de zittingen van
bedoelde gemeenteraden.

Mijnheer de minister, ik heb een
paar vragen over de evolutie van de
toestand in het afgelopen jaar. Volgt
de arrondissementscommissaris nog
steeds alle zittingen van de gemeen-
teraden van de zes faciliteitenge-
meenten in Vlaams-Brabant ? Volgt
een arrondissementscommissaris
ook de zittingen van de gemeente-
raad in Voeren ? Kan u mij eventu-
eel de grote lijnen meedelen van uw
bevindingen omtrent de evolutie van
het aantal overtredingen van de taal-
wetgeving ? Stijgt het aantal, neemt
het af, is het stationair ?

Ik meen in elk geval dat u meer zou
kunnen doen dan enkel post factum
optreden. In Linkebeek volhardt
men blijkbaar in de boosheid. Het
kan hen in principe niet veel schelen
of de besluiten van de gemeenteraad
al dan niet worden vernietigd. Al-
leen bij belangrijke punten die niet
kunnen worden uitgesteld, zoals be-
noemingen van personeel, verloopt
alles volgens de regels. Een gemeen-
teraad doet bewust overtredingen,
wetend dat de besluiten zullen wor-
den geschorst, waarna een nieuwe
gemeenteraad wordt ingericht en
men alles volgens de regels doet. De
volgende keer wordt dan weer de-
zelfde procedure toegepast. Deze
carrousel kan blijven draaien omdat
het om kleine gemeenten gaat die
slechts een beperkt aantal gemeente-
raadszittingen per jaar moeten orga-
niseren om de gemeente te besturen.
Ondertussen staat u echter voor aap.

Indien de politieke wil er zou zijn,
zou u veel meer kunnen doen.

Burgemeesters en schepenen kun-
nen worden geschorst wegens onbe-
hoorlijk bestuur of wegens het zon-
digen tegen de regels van behoorlijk
bestuur. Ik vraag mij af waarom u
die regel nog niet heeft toegepast.
Het steeds weer moedwillig uitlok-
ken van overtredingen op de taal-
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wetgeving kan men toch moeilijk ca-
talogeren als zijnde behoorlijk be-
stuur. Wanneer men vaststelt dat de
gemeente Voeren reeds jaren wei-
gert om subsidies toe te kennen aan
Vlaamse culturele of andere vereni-
gingen, kan men bezwaarlijk spre-
ken van behoorlijk bestuur.

Waarom gaat uw optreden niet ver-
der dan het vernietigen van onwettig
genomen besluiten ?

Ik ben mij ervan bewust dat het ef-
fectief schorsen van burgemeester en
schepenen onder de bevoegdheid
valt van de federale minister van
Binnenlandse Zaken. Wat dat be-
treft, wil ik u een informatieve vraag
stellen. Ik heb u vragen gesteld om-
trent het onwettig referendum in
Voeren. Hierop hebt u geantwoord
dat u het gemeentelijk besluit betref-
fende de organisatie van het referen-
dum heeft laten vernietigen.

Indien het toch doorging, moest het
worden beschouwd als een privé-ini-
tiatief. Het referendum is uiteinde-
lijk doorgegaan, de burgemeester
heeft hierbij zijn titel gebruikt en er
werd gebruik gemaakt van gemeen-
telijke lokalen. Ik heb toen aan mi-
nister Tobback, de federale minister
van Binnenlandse Zaken, gevraagd
of hij van plan was op te treden.
Deze heeft mij opnieuw naar u ver-
wezen en gezegd dat hij het verzoek
tot optreden moest afwachten van de
Vlaamse minister van Binnenlandse
Aangelegenheden. Daarop verklaar-
de u dat er een verslag was opge-
maakt voor de federale minister met
het verzoek om effectief sancties te
treffen.

Aangezien ik vaststel dat de federale
minister van Binnenlandse Zaken
een burgemeester schorst - bijvoor-
beeld de burgemeester van Lebbeke
- zonder u voorafgaandelijk te heb-
ben geraadpleegd, had ik graag ver-
nomen of het initiatief om tot schor-
sing over te gaan in alle gevallen
door u moet worden genomen, dan
wel of hierop uitzonderingen kunnen
worden gemaakt ?

De federale minister beweerde ener-
zijds dat u het initiatief moest nemen
met betrekking tot de gebeurtenis-
sen in Voeren. Anderzijds stel ik
vast dat de federale minister onder
meer in Lebbeke is opgetreden zon-
der u te raadplegen.

Op welke manier moet de procedure
eigenlijk op gang worden gebracht
en hoe verloopt zij precies ?

Mijnheer de minister, de inmenging
van de Franse Gemeenschap in onze
eigen binnenlandse aangelegenhe-
den gaat verder. Anderhalf jaar ge-
leden heb ik dit bij de bespreking
van de begroting reeds opgemerkt,
maar de toestand blijft onveranderd.
Nochtans maakte dit onderwerp deel
uit van het Tienpuntenprogramma
van de Vlaamse Raad, waar men zo
hoog mee opliep.

Ondertussen is het Franstalig cultu-
reel centrum in Voeren er echter nog
altijd. Minister Van den Brande
heeft hieromtrent gezegd dat dit on-
aanvaardbaar was, maar ik stel vast
dat het nog altijd bestaat. Een Voe-
rense school werd verkocht aan de
Franse Gemeenschap. Hiertegen is
geen verzet gerezen. Carrefour
wordt nog steeds verspreid in
Vlaams-Brabant en de subsidiekwes-
tie is nog steeds actueel. De Franse
Gemeenschapscommissie van het
Brussels Gewest verleent subsidies
aan Franstalige verenigingen in
Vlaams-Brabant. De Vlaamse rege-
ring heeft toen beloofd dat zij dit
punt zou aankaarten op het Overleg-
comité tussen de regeringen onder-
ling.

Wat is daarvan terechtgekomen ?
Dat is nu al meer dan een jaar gele-
den. Ik hoor daar niets meer van.
De inmenging blijft voortduren en
het kan misschien zijn dat u niet on-
middellijk de juridische wapens in
handen hebt om maatregelen te ne-
men. Indien die toestand blijft be-
staan, wat in onze ogen niet kan,
dan moet u het op een ander vlak
spelen. Dan zijn er nog altijd de sa-
menwerkingsakkoorden tussen de
gemeenschappen en de gewesten die

SP-Senator  Robert  Vanlerberghe
toetste tijdens de bespreking van de
deelmat&ie Binnenlandse Aangele-
genheden de begrotingsinitiatieven
aan het document Vlaanderen 2002

u eventueel zou kunnen blokkeren
door een breekpunt te maken van
de inmenging van de Franse Ge-
meenschap in onze eigen binnen-
landse aangelegenheden.

Wij moeten tot de conclusie komen
dat Vlaanderen voor een stuk zijn
eigen verfransing in Vlaams-Brabant
betaalt onder meer via het lager
Franstalig onderwijs dat wij financie-
ren, terwijl de Franse Gemeenschap
de verplichting om de Vlaamse
school in Komen te betalen gewoon-
weg aan haar laars lapt. Dat betalen
wij er nog eens bij. De wederkerig-
heid is er niet. Ik vraag mij af hoe
het mogelijk is dat men zich daar
blijft bij neerleggen. Het is een situa-
tie die al jaren duurt, zelfs van in de
tijd van wijlen minister Coens. Mo-
menteel gebruiken de gemeentebe-
sturen hun gemeentelijke instrumen-
ten om hun beleid te voeren als een
verfransingsmachine. Ik geef u twee
voorbeelden.

Mijnheer de minister, ik weet dat u
niet rechtstreeks bevoegd bent voor
de OCMW, maar de begrotingen

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 14
14 december 1993 Begrotingen 415



Van Hauthem Van Hauthem 

van de OCMW worden goedgekeurd
door een gemeenteraad waar u
voogdijminister van bent. Ik breng
de kwestie even onrechtstreeks ter
sprake. Het betreft  een dossier
waarbij het OCMW zogezegd sociale
verkavelingen gaat opstarten. Het
blijkt dat die verkavelingen in zoda-
nig grote stukken worden verkaveld
dat het niet meer om sociale wonin-
gen gaat maar dat men er villa’s kan
op bouwen. Het OCMW heeft on-
langs nog tien sociale woningen inge-
huldigd. Zij heeft daarbij autonoom
beslist deze niet toe te kennen vol-
gens de graad van behoefte maar wel
volgens de taal. Er werden er zeven
aan Franstaligen gegeven en drie aan
Nederlandstaligen. Ik wil de toe-
stand ook eens nader bekijken in de
andere faciliteitengemeenten. Het
OCMW dat een instrument is om
een sociaal beleid te voeren ten
voordele van de behoeftigen ge-
bruikt die macht om op een vulgaire
manier aan een verfransingspolitiek
te doen. Het gaat verder. Domus
Flandria zal in Linkebeek met ons
geld 20 sociale woningen bouwen.
Het OCMW van Linkebeek heeft al
gezegd dat het dezelfde verdeelsleu-
tel zal toepassen, namelijk een ver-
houding zeven F. drie N. Dat bete-
kent nu al dat het OCMW heeft vast-
gelegd dat 14 van die 20 woningen
van Domus Flandria naar Franstali-
gen gaan en 6 naar Vlamingen. Do-
mus Flandria is toch een Vlaamse
aangelegenheid die moet tegemoet-
komen aan de behoeften voor socia-
le woningbouw. Opnieuw stellen wij
vast dat het OCMW ook dat instru-
ment misbruikt om aan een vulgaire
verfransingspolitiek te doen.

Mijnheer de minister, wil u samen
met uw collega’s, mevrouw Demees-
ter bevoegd voor de OCMW en De
heer De Batselier, bevoegd voor
ruimtelijke ordening en huisvesting,
de koppen bij elkaar steken en per
faciliteitengemeente, ook in Voeren,
eens nader bekijken wat een soort
politiek het gemeentelijk bestuur in
die gemeenten voert en nagaan hoe
sommige gemeentelijke diensten

worden gebruikt voor oneigenlijk
gebruik ? Daar is een evaluatie van
doen. Daar is onderzoek naar te ver-
richten. Daar moet eventueel een
rapport over worden gemaakt dat in
de Vlaamse Raad moet kunnen wor-
den besproken om daarrond  de no-
dige conclusies te trekken.

Mijnheer de minister, mijn conclusie
is, zoals ik het bij de bespreking van
elke begroting van Binnenlandse
Aangelegenheden zeg, dat u alleen
maar een efficiënt beleid kunt voe-
ren ook ten opzichte van de facilitei-
tengemeenten wanneer u de volledi-
ge bevoegheid hebt over die ge-
meenten. Het spreekt van zelf dat
het nu voldoende is bewezen dat de
faciliteiten een verfransingsmachine
zijn en dat ze bijgevolg moeten wor-
den afgeschaft. (Applaus)

De voorzitter : De heer
he heeft het woord.

Vanlerberg-

De heer R. Vanlerberghe (op de tri-
bune) : Mijnheer de voorzitter, in
deze deelbegroting van Binnenland-
se Aangelegenheden en Ambtena-
renzaken  zijn bijna uitsluitend uitga-
ven opgenomen die het resultaat zijn
van decretale verplichtingen, in het
bijzonder : 38.777.500.000  frank do-
tatie 1994 van het Vlaamse Gemeen-
tefonds, bekomen door de dotatie
1993 vermeerderd met 4,28  percent
als gevolg van de inflatie en het ge-
middeld rentepeil ; 3.039.200.000
frank Vlaams Provinciefonds beko-
men door de dotatie 1993 vermeer-
derd met 2,93  percent, alleen ten ge-
volge van de inflatie ; 4.676.600.000
frank trekkingsrechten Investerings-
fonds, bekomen door de dotatie
1993 vermeerderd met 15,2 percent.
Er zijn in deze begroting geen nieu-
we initiatieven te bespeuren.

Deze deelbegroting bestaat uit een
reeks getallen. Het stuk 13-A zou bij
deze getallen een toelichting moeten
geven. Welnu, deze toelichting is
voor het deel Binnenlandse Aange-
legenheden zo summier dat ze haast
onbruikbaar is.

In mijn betoog wens ik de afwezig-

heid van initiatieven te toetsen aan
de beleidsverklaringen Vlaanderen
in Beweging van april 1992 en
Vlaanderen 2002 van de Vlaamse re-
gering.

In uitvoering van het Sint-Michiels-
akkoord zal de Vlaamse Raad door
de toekenning van de constitutieve
autonomie na de eerstvolgende ver-
kiezingen als het ware grondwetge-
vend zijn. Hoewel dat niet recht-
streeks iets met binnenlandse aange-
legenheden te maken heeft, is er
toch een relatie tussen de manier
waarop we van die nieuwe mogelijk-
heden gebruik gaan maken en de ini-
tiatieven die op het vlak van binnen-
landse aangelegenheden kunnen
worden genomen.

Ik wens de aandacht te vestigen op
de positie van de provincie in het
toekomstig België en Vlaanderen.
Welke rol deelt men de provincies
nog toe ? Zullen ze een gedecon-
centreerd tussenniveau blijven zoals
in Vlaanderen 2002 omschreven
staat of krijgen de provincies de no-
dige autonomie zoals is vermeld in
de beleidsverklaring ?

Het Vlaamse Gewest is bevoegd
voor de organisatie en de uitoefe-
ning van het gewoon administratief
toezicht, namelijk elke vorm van
toezicht ingesteld door de gemeente-
wet, de provinciewet en de wet op
de agglomeraties en federaties van
gemeenten.

Inzake het toezicht op de gemeenten
is op 1 oktober 1993 het nieuw de-
creet van 28 april in werking getre-
den. Voor het toezicht op de provin-
cies zijn de bepalingen uit de provin-
ciewet nog steeds van kracht en
heeft de Vlaamse regering de plaats
van de koning ingenomen. Zal de
minister op dat vlak initiatieven ne-
men ? Zo neen, waarom niet, en in
het positieve geval moet men toch
een ondubbelzinnig standpunt inne-
men omtrent de taken die men de
provincie nog wil geven. Hoever
staat het in dat verband met de
werkzaamheden van de Gemengde
Studiecommissie Decentralisatie ?
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Vanlerberghe

In Vlaanderen 2002 lezen we op pa-
gina 170 ; ik citeer : De bevolking
moet duidelijk inzicht hebben in de
staatsstructuur waarbij vaststaat wel-
ke overheid voor de verschillende
beleidsmateries de verantwoorde-
lijkheid draagt. Alleen zo wordt de
aanspreekbaarheid van de overheid
vergroot. Einde citaat.

en 160 van stuk 13-A (1992-1993) ver-
vangt, lezen wij, ik citeer : De jaar-
lijkse aangroei van het gemeente-
fonds volgens de decretaal vastge-
stelde indexeringsformule is voor de
Vlaamse steden en gemeenten van
groot belang voor het behoud van
hun financieel evenwicht. Einde ci-
taat. Mijnheer de minister, gelet op
de geruchten uit CVP-hoek om de
indexeringsformule te wijzigen en
gelet op het liberaal standpunt, inge-
nomen op het recente VLD-congres,
dat de afschaffing van het gemeente-
fonds verdedigt, wensen wij van u te
vernemen of u het bij die begrotings-
tekst houdt.

Na het Sint-Michielsakkoord, dat wij
toejuichen, kan moeilijk worden ge-
zegd dat de zaken er voor leken dui-
delijker op geworden zijn. Dat kan
niet anders, want het gaat over de
regeling van bijzonder complexe
problemen.  Is het dan niet nodig dat
de minister maatregelen neemt om
de bevolking op een breedschalige
manier uit te leggen - met de ge-
meente als tussenschakel bijvoor-
beeld - hoe België in elkaar zit, wat
de rol van Vlaanderen daarin is en-
zovoort. Kan er in dat verband geen
samenwerking met de minister van
Onderwijs op het getouw worden ge-
zet ?

In de toespraak die adjunct-kabi-
netschef De Coster namens minister
Kelchtermans hield op woensdag 24
november te Leuven op een collo-
quium georganiseerd door de Katho-
lieke Universiteit Leuven onder de
titel Heeft Vlaanderen nog provin-
cies nodig ? zei hij onder meer het
volgende, ik citeer : In afwachting
van een grondige herschikking van
de provinciale administratie zullen,
waar mogelijk, nu reeds de bevoegd-
heden die aan de provincies werden
toevertrouwd, herschikt worden
naar een gemeentelijk, intergemeen-
telijk of Vlaams niveau. Einde ci-
taat.

Wanneer de juristen al de draad
kwijtraken, moet men niet verwon-
derd zijn dat gewone mensen niet
meer begrijpen hoe de vork aan de
steel zit. Zulke situatie veroorzaakt
apathie. De mensen zijn wel geïnte-
resseerd in politiek, maar we moeten
ze de kans geven ze te begrijpen.

Uit de begroting vernemen wij dat
de minister iets meer dan 15 miljoen
frank uittrekt voor de vorming van
lokale ambtenaren. Op welk niveau
zal die vorming gebeuren, misschien
op provinciaal niveau ?

te goede. Na een grondigeevaluatie
dringen een vereenvoudiging en een
herroeping van de overleg- en ad-
viesorganen zich op. Einde citaat.
Heeft de minister hieromtrent al ini-

Op pagina 168 van het document
Vlaanderen 2002 lezen we ; ik ci-
teer : De veelheid en de versnippe-
ring van de overleg- en adviesorga-
nen komen de doorzichtigheid niet

.

Wanneer men de paragraaf daarvoor
en de paragraaf daarna erbij betrekt,

rechtstreeks verkozen personen. Als

is het niet duidelijk of de minister
dit nu wil doen of steit dat het docu-

SP zijn wij voor een uitzuivering van

ment Vlaanderen 2002 dit zo wil. In
het document Vlaanderen 2002 staat

de intercommunales en het leggen

dit evenwel niet met zoveel woorden
te lezen. De nuance is wel belang-

van de bevoegdheden bij de gemeen-

rijk, want in de geciteerde passage
wordt gepleit voor het toevertrou-

te of de provincie.

wen van taken aan een intergemeen-
telijk niveau en dat zijn, waarschijn-
lijk de intercommunales of in ieder
geval een niveau bestaande uit niet-

tiatieven genomen ? Zo ja, welke ?

In het document dat de pagina’s 159
Overigens wordt op pagina 1 van de
tekst van adjunctkabinetschef De

Coster gepleit voor een institutione-
le rustpauze, wat dus niet in over-
eenstemming is met het overbrengen
van bevoegdheden van het provin-
ciaal naar andere niveaus.

In dit verband moet ook worden ge-
wezen op de omzendbrief van minis-
ter Kelchtermans in verband met de
controle op de gemeentelijke en pro-
vinciale v.z.w.‘s.  Heeft de omzend-
brief tot resultaten geleid ? Worden
er in dit verband initiatieven geno-
men ?

Mijnheer de minister, de SP-fractie
zal de deelbegroting Binnenlandse
Aangelegenheden 1994 zeker goed-
keuren, maar wij kregen toch graag
meer duidelijkheid over de opmer-
kingen die we hier gemaakt hebben.
(Applaus bij de SP)

De voorzitter :
heeft het woord

De heer Tavernier

De heer J. Tavemier (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, heren
ministers, geachte collega’s, ik wil
enige verduidelijking krijgen van de
minister van Ambtenarenzaken, in
verband met artikel 85 in het pro-
grammadecreet. Dit artikel handelt
over ambtenarenzaken en vermeldt
dat de wedden van gesubsidieerde
personeelsleden en ook van de men-
sen die bij pararegionales werken,
niet meer worden gekoppeld aan de
weddebarema’s  d ie  b innen  de
Vlaamse administratie gelden, waar-
bij men verwijst naar 31 december
1992.

In een aantal sectoren waar men
werkt met gesubsidieerd personeel,
onder andere in de centra voor
maatschappelijk werk en in opbouw-
werk, is er naar het schijnt een mon-
deling akkoord om de weddes te
koppelen aan de barema’s, maar om
ook min of meer de verhogingen bin-
nen het onderwijs te volgen.

Op 1 november 1993 is er een verho-
ging van 2 percent toegestaan. Als
we dit artikel zeer letterlijk nemen
en op de sector toepassen, dan is er
van die 2 percent geen sprake. Para-
graaf 2 van artikel 85 laat een soort
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Tavemier

afwijking toe, is dat die verhoging
van 2 percent ?

Minister L. Van den Bossche : Het
artikel 85 is ingedeeld in twee ali-
nea’s : de ontkoppeling als principe
en het feit dat de regering ervan kan
afwijken. Dit is de problematiek van
zowel de pararegionales als van wat
ik traditioneel de “volgers” noem,
mensen die voor hun wedde een sub-
sidie krijgen uitbetaald aan het be-
stuur in kwestie.

Voor de pararegionales geldt inder-
daad die beslissing van 2 percent,

. evenals het KB van 1992 in verband
met de minimum-barema’s. Er is
trouwens een opdracht aan alle para-
regionales gestuurd, om desbetref-
fend op de begroting 1993 de nodige
betalingen te doen. Er was binnen
die sector enige verwarring ontstaan,
door het feit dat wij de voorschotten
op die fameuze 2 percent op 1 janua-
ri 1993 voor het niveau E en D, en
op 1 juli 1993 voor niveau C niet
hadden uitbetaald op de bepaalde
datum. Wij hebben dus alleen een
voorschot betaald op 1 november
1993 voor niveau A en B, en zodoen-
de hadden een aantal pararegionales
het voorschot alleen maar voor ni-
veau A en B betaald. Doordat ze dit
deden tijdens de baremaherziening
voor de ambtenaren van niveau C,
D en E, werd het voorschot opge-
slorpt door met terugwerkende
kracht de baremaherziening te laten
ingaan. Dat is nu rechtgezet.

De tweede discussie die u aankaart,
werd nog niet definitief door de re-
gering afgerond, maar ze moet hier-
omtrent wel eerstdaags een stand-
punt innemen.

De heer J. Tavemier : Wij bespre-
ken nu de begroting, kunnen wij
daar voor het einde van de bespre-
king en de stemming van vrijdag uit-
sluitsel over krijgen ?

Minister L. Van den Bossche : Dat
hangt ervan af of wij morgen alles
afkrijgen wat op de agenda staat. De
begroting zelf moet daar niet voor

wijzigen, want in een aantal gevallen
waren er al mondelinge afspraken en
bepaalde bedragen zijn in de begro-
ting opgenomen.

Het probleem dat zich stelt vloeit
voort uit enerzijds de intentionaliteit
van de ministers, en anderzijds de
formele bepaling van 15 november
1993, zoals die in het Globaal Plan
wordt gehanteerd.

De heer J. Tavemier : Ik kan hieruit
concluderen dat de intentie om deze
verhoging door te voeren inderdaad
bestaat, en dat ook het geld voor-
handen is.

Minister L. Van den Bossche : Dat
geld is uiteraard ook in de begroting
ingecalculeerd.

De voorzitter : De heer Lauwers
heeft het woord.

De heer H. Lauwers : Mijnheer de
minister, de gelden die noodzakelijk
zijn om de 2 percent-aanpassing
eventueel uit te voeren, staan niet
op allerlei verschillende posten van
de begroting, decreet per decreet of
programma per programma. Op de
posten Cultuur en Welzijn zijn in ie-
der geval onvoldoende middelen uit-
getrokken om die 2 percent uit te
betalen. Er wordt dan ook gevreesd
- en de heer Tavernier heeft wat
dat betreft volkomen gelijk - dat
men door het samenlezen van de gel-
den in de begroting en door het pro-
gramma-artikel zou kunnen conclu-
deren dat de aanpassing niet zal wor-
den uitgevoerd. Tenzij u natuurlijk
zegt dat daarvoor eventueel het pro-
visioneel krediet kan worden aange-
sproken !

Minister L. Van den Bossche : Mijn-
heer Lauwers, de problematiek rond
het artikel is veel grondiger dan u
denkt. Indien dit artikel er niet zou
staan, zou de algemene barema-her-
ziening van de Vlaamse ambtenaren
- die onder een reeks beperkende
voorwaarden doorgang heeft gevon-
den - automatisch een effect heb-
ben gehad op de rest van de werke-
lijkheid. Ook voor de rest van de
werkelijkheid werd in het vooruit-

zicht gesteld dat er op vergelijkbare
lijnen zou worden genegotieerd. Er
zouden vergelijkbare voorwaarden
worden geformuleerd voor de overi-
ge sectoren. Dit artikel is noodzake-
lijk om dat automatisme te doorbre-
ken. Het artikel was in ieder geval
noodzakelijk, crisisplan of niet.
Vroeger was het statuut automatisch
het statuut van elkeen, de wedde-
schaal was automatisch de wedde-
schaal van elkeen. Enkele jaren ge-
leden hebben we beslist om de
Vlaamse ambtenaren als gebeuren
op zichzelf te beschouwen. Vervol-
gens zouden we nagaan wat noodza-
kelijk was op het gebied van statuut,
weddeschalen en hiërarchische ni-
veaus. Daaraan zou specifiek gestal-
te worden gegeven.

Regelingen voor de overige sectoren
- en ook deze beslissing dateert
reeds van enkele jaren geleden -
zouden afzonderlijk worden uitge-
werkt. Er zou ook worden beslist in
welke mate bepaalde van de basisge-
dachten die golden voor de Vlaamse
Gemeenschap ook zouden gelden
voor de pararegionalen en de “vol-
gers” , met andere woorden, in welke
mate dezelfde redeneringen zouden
kunnen worden doorgetrokken.
Door de afhakingsbeslissing die we
hadden genomen inzake de Vlaamse
ambtenaren was het dus noodzake-
lijk om de CAO van 1991, de CAO-
59, te vertalen naar de andere secto-
ren.

De heer H. Lauwers : Mijnheer de
minister, ik vecht dat niet aan maar
het heeft wel tot gevolg dat, wanneer
men de cijfers bekijkt - niet alleen
op uw begroting maar ook op de be-
grotingen van bijvoorbeeld Welzijn
en Cultuur - men schijnbaar ver-
trekt van de situatie eind december
1992 terwijl er eigenlijk aan die sec-
toren werd toegezegd dat men zou
vertrekken van de situatie eind de-
cember 1992 plus 2 percent. De be-
grotingscijfers geven aan dat men
ook niet meer zal kunnen betalen
dan dat, tenzij het provisionele kre-
diet - dat een algemeen artikel is
- daarvoor zou worden aangewend.
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Minister L. Van den Bossche : Ik
kan mij natuurlijk niet uitspreken
over de cijfers op de begrotingen van
andere collega’s maar het is duidelijk
dat er ter zake eerstdaags een theo-
retische beslissing moet worden ge-
nomen door de regering. Bij de bud-
getcontrole zal dan uiteraard worden
nagegaan of alle bedragen kloppen
met de theoretische beslissing. De
discussie is in ieder geval ingewikkel-
der geworden door het crisisplan en
meer bepaald doordat men in dat
plan de datum 15 november 1993
hanteert als zijnde de datum voor
dewelke  overeenkomsten dienen te
worden afgesloten. Volgens de
Vlaamse regering betekent deze pas-
sus dat, wanneer er voorafgaandelijk
een fundamenteel akkoord was ter-
wijl de sectorale uitvoering nog niet
in een CAO was gegoten, de uitvoe-
ring toch perfect kan. Precies om de-
ze reden zeggen de pararegionales
dat de algemene baremaherziening
doorgang zal vinden : men was nog
niet toe aan de negotiatie maar de
grond van die negotiatie kan worden
gevonden in 1991, bij de CAO afge-
sloten in comité A.

De heer J. Tavemier : Daarom ook
was het zo belangrijk dat de loons-
verhoging van 2 percent in het on-
derwijs per 1 november inging, vóór
15 november dus. Ik hoop dat bin-
nenkort in dit verband een gunstige
beslissing wordt getroffen.

Met de minister van Binnenlandse
Aangelegenheden wil ik even de in-
termediaire niveaus en de leasingfor-
mule bespreken. Tijdens de bespre-
king in commissie werden nogal wat
vragen gesteld in verband met het
toezicht op gemeenteraadsbeslissin-
gen omtrent het gebruik van de lea-
singformule. Men stelde zich de
vraag welke democratische controle
er nog restte nadat een dossier aan
een financiële instelling werd over-
gemaakt. In dit geval gaat het dan
hoofdzakelijk over het Gemeente-
krediet. De minister verklaart in zijn
antwoord dat hij de regels die deze
bank toepast, zal veralgemenen. Dat
lijkt mij eerder vreemd en vooral on-
toereikend. Ik geef u een concreet

voorbeeld : op een zeker ogenblik
verandert het schepencollege het
bouwprogramma zonder officiële
beslissing van de gemeenteraad. Op
die manier geeft het Gemeentekre-
diet aan een architect een bijkomen-
de opdracht en dan lees ik in de ver-
slagen van het bewuste schepencol-
lege dat die architect daarvoor een
bijkomende vergoeding ontvangt
van meer dan 1 miljoen frank. Op
een dergelijke beslissing is geen en-
kele vorm van politieke of voogdij-
controle. Dat kan volgens mij niet.
Op zeer korte termijn moeten ook
ten aanzien van de leasingformule
duidelijke richtlijnen worden uitge-
werkt voor gemeenten en financiële
instellingen. In het kader van het
nieuwe decreet inzake toezicht van
gemeenten, weigerde de meerder-
heid immers ook maar iets in die zin
in de tekst op te nemen. Dit hiaat
moet zo snel mogelijk worden inge-
vuld. Daarnaast loopt ook nog de
discussie over de tussenstructuren en
de rol van de provincies : de parare-
gionale en paraprovinciale instellin-
gen, de gemeentelijke v.z.w.‘s,  de
intercommunales enzovoort. Ik ben
blij dat een groot deel van dit debat
al plaatsvond en de rest nog grondig
zal worden besproken. Voor de uit-
werking van bepaalde ideeën zijn wij
afhankelijk van de regionalisering
van de fundamentele wetgeving. Zo-
veel is duidelijk geworden. Het ge-
vaar is groot dat men daarop zal
wachten en zodoende een verbete-
ring van de werking van al die instel-
lingen zal uitstellen tot de organieke
wetgeving in verband met provincies
en  gemeenten  werd  geregionali-
seerd. Op Vlaams niveau mag een
democratisering van de controle en
de wetgeving met betrekking tot de
eerder genoemde instellingen niet
zolang op zich laten wachten. Daar-
voor is immers geen wijziging van de
organieke wet vereist. Wij kunnen
nu al stappen zetten in de richting
van een doorgedreven democratise-
ring en het uitzuiveren van heel wat
instellingen. Het ontroert mij soms
dat die houding ook in CVP en SP-
kringen merkbaar is. Alleen komt
dan altijd een spreekwoord in mij

op : Als de vos de passie preekt,
boer let op je ganzen. Die partijen
zijn er tenslotte de rechtstreekse
oorzaak van dat in Vlaanderen zo-
veel van dit soort organen, die ont-
snappen aan een democratische con-
trole, bestaan.

Vanop  deze tribune doe ik dan ook
een oproep tot de minister en tot de
andere partijen om hiervan tijdens
de komende maanden werk te ma-
ken, ten einde voor de gemeente-
raadsverkiezingen reeds grote stap-
pen te zetten in een meer democra-
tisch beheer van onze instellingen.
(Applaus)

De voorzitter : De heer Van Hoo-
land heeft het woord.

De heer R. Van Hooland (op de tri-
bune) : Mijnheer de voorzitter, he-
ren ministers, collega’s, ik sluit mij
aan bij de talrijke algemene princi-
pes en ook bij de reeds verstrekte
informatie inzake Binnenlandse
Aangelegenheden en Ambtenaren-
zaken. Ik verheug mij vooral over
de positieve gang van de Vlaamse
zaken. Er is een evolutie naar een
volwassen, autonoom Vlaams beleid
en naar een meer professioneel ma-
nagement in de Vlaamse overheids-
diensten.

Ik zal alle proza terzijde laten en de
cijfers laten voor wat ze zijn. In mijn
betoog zal ik wel enkele vragen stel-
len met betrekking tot de Binnen-
landse Aangelegenheden, waarvoor
op de begroting toch 56 miljard
frank wordt uitgetrokken. Daarna
volgen een vijftal vragen over de
Ambtenarenzaken.

Mijnheer de minister, er wordt een
nobele omschrijving gegeven van de
algemene doelstelling, ik citeer :
. . .optimale  voorwaarden te schep-
pen, waardoor de lokale bestuursef-
ficiëntie maximaal tot ontwikkeling
kan komen. Een hogere kwaliteit
van bestuur ten bate van de mensen
moet daardoor mogelijk worden.
Einde citaat. Men geeft ook aan hoe
men hiertoe moet komen, ik citeer :
Door richting te geven aan het be-
leid via decreten, besluiten en om-
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zendbrieven, door een vlotte organi-
satie en uitoefening van het admini-
stratief toezicht en ook door een ef-
ficiënt beheer van de overheidsfond-
sen. Einde citaat.

Dit klinkt goed, maar misschien is
het democratische voor ons dikwijls
juist het probleem.

Sta mij toe hieraan een algemene be-
schouwing te wijden. In een ontwik-
kelde samenleving is de democratie
van alle tijden. Op het ogenblik is
er echter verwarring. In dit verband
werd er hier reeds verwezen naar de
talrijke raden. Er heerst het ideaal
van het burgerschap en het indivi-
dualisme. Wij bevinden ons in een
merkwaardige, zeer verbreide stro-
ming en zijn niet veraf van de repu-
bliek van de burger of van de rechts-
personen, de organisaties en de be-
langengroepen.

Vaak vergeten wij dat ons systeem
er een is van representatieve demo-
cratie, dit wil zeggen een democra-
tisch gedelegeerd bestuur dat effec-
tief moet kunnen functioneren, wat
vaak moeilijk wordt.

E e n  representatieve  d e m o c r a t i e
heeft twee kracht1 i,i nen, enerzijds,
de verbinding kieze rs-verkozenen en
anderzijds de verbinding verkoze-
nen-mandatarissen en de effectiviteit
van bestuur en dienstverlening. Dat
systeem wordt teveel verdrongen.

Inzake de verhouding tussen het ge-
west en de lokale besturen kan men
dezelfde beschouwing maken. Vele
sprekers - ook van uw partij -
hebben naar deze verhouding verwe-
zen.

Men kan zich de vraag stellen of het
niveau waarop het beleid gevoerd
wordt en men beslissingen neemt
wel steeds het juiste is. Men stelt al
te vaak het tegendeel vast.

op verschillende bestuursniveaus, in
hoge mate betutteld. Het geweste-
lijk, maar vooral het federale niveau
maakt zich daar schuldig aan.

Men heeft in de gemeenten zoveel
raden geïnstalleerd dat de directe
betrokkenen aan “radenmoeheid”
lijden en het systeem van de repre-
sentatieve democratie een log appa-
raat dreigt te worden. Vele bestuur-
ders bedanken dan ook voor de
nochtans nobele taak.

Inzake de gemeentelijke autonomie
- die ik veel te beperkt acht -,
verwijs ik naar een aantal beknottin-
gen door het federaal niveau waar-
voor wij ook hier niet blind kunnen
zijn.

Vooreerst, het federaal niveau voert
een te centralistisch politiebeleid.

Ik ben van mening dat de nakende
hertekening van de politieformaties
en de verrekening ervan ten laste
van de gemeentelijke financiën on-
aanvaardbaar zijn. Deze maatregel
treft voornamelijk de middelgrote
gemeenten.

Ten tweede, het centralistisch remu-
neratiebeleid van de topfunctionaris-
sen in de lokale besturen kan moei-
lijk beschouwd worden als verenig-
baar met de gemeentelijke autono-
mie.

De wetgever heeft voorts ook aan
kleine gemeenten - vanaf 7.500 in-
woners - de verplichting opgelegd
een voltijdse secretaris van het
OCMW in dienst te hebben, wiens
wedde nationaal bepaald is. Deze si-
tuatie geldt ook voor de ontvanger
van het OCMW. Ondermeer deze
maatregel heeft tot gevolg dat vele
OCMW’s van kleine en middelgrote
gemeenten meer dan 40 percent van
hun budget moeten aanwenden voor
personeelskosten. Ik weet niet of de-
ze financiële inspanning een gefun-
deerd welzijnsbeleid ten goede
komt.

De wetgever bepaalt momenteel ook
dat de gemeenteraad zelfs in een

kleine gemeente minstens tien maal
bijeengeroepen moet worden.

De laattijdige doorstorting van het
aandeel van de gemeenten in de per-
sonenbelasting en de onaangekon-
digde schrapping van de 5 miljard
frank zijn andere voorbeelden van
betutteling. Terloops, tegen de
maatregel van de schrapping van de
5 miljard frank door mijn gemeente
werd beroep aangetekend bij de
Raad van State.

Mijnheer de minister, ook op ge-
westelijk niveau zou ik een aantal
voorbeelden kunnen geven van be-
knotting van de gemeentelijke auto-
nomie. Ik wil echter geen klaaglied
aanheffen over de steeds toenemen-
de taken van de gemeenten, noch
pleiten voor bij komende kredieten.
De gemeenten zullen hun taken wel
verzorgen met de hun toegewezen
middelen, op voorwaarde dat zij au-
tonoom en dus verantwoordelijk
kunnen handelen.

Maar dan moeten ze in de echte zin
van het woord bevoegd zijn. Inzake
de middelen wens ik hier nog aan
toe te voegen dat er een bekeurens-
waardige scheve situatie blijft be-
staan, inzake de financiering. Het
Vlaams Gemeentefonds voorziet
voor volgend jaar in 38,7 miljard
frank. Dat is een verhoging van 4,28
percent. De helft daarvan gaat ech-
ter naar de twee grote steden. Ik
denk dat dit de autonomie van de
gemiddelde Vlaamse gemeente aan-
tast. Er was al een scheve situatie en
men zou kunnen stellen dat er hier
van een Mattheüs-effect sprake is.
Het bestaande onevenwicht wordt
nog versterkt. Dit is volgens mij niet
langer te verantwoorden.

Ook inzake het personeelsbeleid is
er een merkwaardige beknotting. Ik
moet weliswaar hier in het openbaar
toegeven dat het nieuw personeels-
statuut voor de Vlaamse ambtena-
ren, de lokale besturen en de paralo-
kale instellingen, heel wat positieve
elementen bevat. Dit is in dit mid-
den voldoende bekend.

De gemeenten worden nog steeds èn Ik wil ook nog naar het administra-
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tief toezicht terzake verwijzen. Voor
het personeel zijn er punten die kun-
nen leiden naar onvermoede bureau-
cratie. Ik denk bijvoorbeeld aan de
splitsing inzake bevoegdheden om
enerzijds de formatie goed te keuren
- dat gebeurt voor alle Vlaamse ge-
meenten in Brussel - en anderzijds
de bevoegdheid om het geldelijk en
het administratief statuut in kwestie
te adviseren en goed te keuren. Dit
laatste moet door de provincie ge-
beuren. Ik waarschuw daarvoor.

Een volgend punt inzake het perso-
neelsbeleid is de vorming. Dat is een
belangrijk onderdeel van het beleid.
U voorziet daarvoor in 1994 in 15,l
miljoen frank. Ik denk dat vele ge-
meenten zich vandaag afvragen wat
dat voor hen zal betekenen. U hebt
overleg gepleegd. Maar ik wou toch
graag weten of ook hier niet, zoals
inzake ruimtelijke ordening, te veel
aan de echte noden in de gemeenten
zal worden voorbijgegaan.

Ik kom aan een laatste punt inzake
het personeelsbeleid. Ik meen dat de
autonomie van de gemeenten ook te
veel wordt beknot inzake de mobili-
teit. Indien het statuut bepaalt dat
men een aantal jaren anciënniteit uit
de particuliere sector naar de ge-
meenten kan overdragen, dan is dat
positief. Indien twee jaren bonifica-
tie kunnen gegeven worden, dan is
dat ook voordelig. U kunt echter
geen deskundige, gemotiveerde
krachten uit de particuliere sector
aantrekken met bijvoorbeeld 15 jaar
anciënniteit indien ze dan met een
anciënniteit van 6 tot 8 jaar moeten
herbeginnen. Ik denk dat daar een
rem wordt ingebouwd voor die noch-
tans zo gewenste mobiliteit en over-
dracht van cultuur die inzake beheer
in de particuliere sector wel eens
gevorderd is. Onder bepaalde voor-
waarden, juist met een nieuw perso-
neelsstatuut, zou men die toch ge-
makkelijker kunnen overdragen.
Hetzelfde geldt ook, mutadis mutan-
dis, voor de onderwijssector.

Mijn vraag inzake de autonomie, en

daarbij aansluitend inzake de midde-
len, is of u, mijnheer de minister van
Binnenlandse Aangelegenheden,
vragende partij bent voor meer be-
voegdheden en ook meer verant-
woordelijkheden voor de gemeen-
ten ?

Op federaal niveau is het merkwaar-
dig stil ter zake. Ik vraag het dus
uitdrukkelijk aan u, die bekommerd
bent om de lokale besturen en om
hun positie.

Wat de binnengemeentelijke decen-
tralisatie en deconcentratie betreft
vraag ik u of u hier ook vragende
partij blijft en voor wat ? Hebt u al
initiatieven genomen om een gepas-
te bestuurlijke vormgeving in Vlaan-
deren te ontwikkelen ?

Er werd terug verwezen naar de pa-
racommunale instellingen, de ge-
meentelijke v.z.w.‘s,  en naar de pro-
vincies en de intermediaire besturen.

Mijnheer de minister, komt er een
nieuwe bestuurlijke vorm in Vlaan-
deren uit de bus ? Heeft u daarvoor
reeds initiatieven genomen ?

Wat de binnengemeentelijke decen-
tralisatie betreft, verwijs ik uiteraard
vooral naar de grote steden. Het
blijft mijn overtuiging dat de grote
steden overgesubsidieerd worden,
en oversubsidiëring leidt tot ineffi-
ciëntie. Voor diezelfde grote steden,
is er ook vaak twijfel inzake de effec-
tiviteit. Hetzelfde geldt misschien
voor bepaalde centrumsteden en
voor vele middelgrote steden en ge-
meenten in Vlaanderen.

Mijnheer de minister, werd intussen
reeds werk gemaakt van een evalua-
tie van de fusies die ongeveer acht-
tien jaren geleden werden doorge-
voerd ? Bestaat er een evaluatie van
de algemene bestuurlijke situatie in
Vlaanderen, meer bepaald van de
lokale sector ? Er werd wel een klei-
ne studie gemaakt, vooral gericht op
de grote steden. Ik meen echter dat
vandaag een vakbekwame studie
over de bestuurlijke situatie in
Vlaanderen ontbreekt. En last but
not least, quid met de grote steden

in de toekomst ? Welk beleid zal u
morgen voor de grote steden voor-
leggen ?

Mijnheer de voorzitter, ik wens
eveneens een paar vragen te stellen
aan de minister van Ambtenarenza-
ken. Ook op dit vlak is er een posi-
tieve evolutie. Vanuit Oost-Vlaan-
deren hebben wij niet zoveel moeite
dat te zeggen. Dit is nog een klein
knipoogje naar de minister, na het
stukje Limburg van deze namiddag.

Er is inderdaad een globale aanpak,
en ik denk dat dit fundamenteel po-
sitief is aan uw beleid. Een globale
aanpak van het personeelsbeleid
voor de Vlaamse ambtenaren - en
da t  z i jn  e r  in tussen  ongeveer
32.000 -is bijzonder gunstig.

Mijnheer de minister, na alles wat
uzelf en uw ambtenaren hebben on-
dernomen, behoud ik toch het ge-
voel dat het beleid voor de Vlaamse
ambtenaren vooral een extern beleid
is. Inderdaad, voor een groot ge-
deelte berust het beleid in externe
handen, Bijvoorbeeld de recrutering
en de selectie worden toevertrouwd
aan het Vast Wervingssecretariaat.
Ter zake zou een protocol worden
opgesteld en een gemeenschappelijk
beheer uitgewerkt. Mag ik vandaag
vernemen of dat gemeenschappelijk
beheer reeds een feit is, of het werkt
en voldoening geeft.

De mobiliteit van de ambtenaren
lijkt mij vandaag echter zeer weinig
kansen te krijgen, bijna even weinig
als vroeger. Ik heb reeds eerder uit-
eengezet waarom hier een kans
wordt gemist. Er moet evenwel een
grotere mobiliteit komen tussen de
overheid en de particuliere sector en
uiteraard ook met de onderwijssec-
tor ; dus de magische driehoek :
overheid, particuliere sector, onder-
wijs.

Volgens het nieuwe ambtenarensta-
tuut wordt de beoordeling in belang-
rijke mate aan externe personen toe-
vertrouwd. Mijnheer de minister, ik
waarschuw u voor de uitholling van
de hiërarchie, die u juist wil verster-
ken. Wanneer u de beoordeling aan
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externen  toevertrouwd, denk ik dat
u in dezelfde mate de hiërarchie uit-
holt, zelfs al gaat het slechts om vijf-
tig percent externen  die men bij
sommige beoordelingen wil betrek-
ken.

Er is ook sprake van een vervroegde
uittreding. Wordt het een vervroeg-
de uittreding op 55 jaar ? U heeft al
eens gezegd van niet, maar op welke
leeftijd wordt zij dan wel bepaald ?

Ik kom nu tot mijn tweede punt, met
name de zorg voor de organisatie.
Graag vernam ik of de Matrix-orga-
nisatie al dan niet positief functio-
neert ? Wat de basisstructuur betreft
heb ik het gevoel dat wij intern over
te weinig beleidsondersteuning be-
schikken en dat wij daarvoor te veel
aangewezen blijven op diverse exter-
ne adviezen.

Ten derde, het algemeen informati-
cabeleid. Over het GIS moet ik het
niet eens meer hebben. Na één goed
jaar, sedert mijn actuele vraag daar-
over, blijkt immers dat daarvoor een
merkwaardige sanering plaatsvond.

Ik stel vast dat de evaluatie alsook
de ontwikkeling en het beheer van
informatietoepassingen hoofdzake-
lijk aan externe instanties worden
toevertrouwd. In dat verband denk
ik vooral aan het centrum voor over-
heidsinformatica dat ongetwijfeld
goed werk tracht te leveren, maar
als het ware over een monopoliepo-
sitie beschikt.

Mijnheer de minister, graag
ik uw mening dienaangaande.

kende

Mijn vierde punt betreft de privatise-
ring. De sectoren medische controle
en onderhoud werden reeds gepriva-
tiseerd. Graag vernam ik uw strate-
gie ter zake en welk beleid uiteinde-
lijk zal worden gevoerd.

Ten slotte zal ik het nog even heb-
ben over een paradoxale situatie
waarin wij vaak verkeren. Zowel u,
mijnheer de minister, als ik, als alle
Vlamingen, moeten het vaak hebben
van de Vlaamse ambtenaren “nieu-

we stijl”, van meer professioneel be-
heer en van een meer modern en
geïntegreerd beleid. Toch merken
wij een omzeggens totale afwezig-
heid van bestuurskundig onderzoek
en onderwijs. Bovendien wordt voor
de universitaire curriculae  die zich
bezighouden met de finaliteit be-
stuurskunde de klok zo mogelijk te-
ruggedraaid. In Nederland bijvoor-
beeld kent de opleiding bestuurs-
kunde het meeste succes van alle dis-
ciplines die iets te maken hebben
met de overheid. Zoals ik reeds zei,
draaiden wij de klok terug en spre-
ken nog nauwelijks over bestuurs-
kunde of over wetenschappelijk be-
heer toegepast in de overheidssec-
tor, in casu de Vlaamse overheids-
sector, maar over politieke weten-
schappen - met alle respect voor
politieke theorieën en dergelijke -
terwijl wij echter nood hebben aan
efficiënte, transparante en effectief
functionerende overheidsdiensten.

Mijnheer de minister, wat is uw
standpunt ter zake en nam u dien-
aangaande reeds initiatieven - het
probleem is u anders al een tijdje
bekend - en in ontkennend geval,
zal u dan op korte termijn nog initia-
tieven nemen ? Het loont mijns in-
ziens wel de moeite hiervan werk te
maken. In uw hoedanigheid van mi-
nister van Ambtenarenzaken en van
Onderwijs, bent u vragende partij ?

De voorzitter : De heer Van der
Poorten heeft het woord.

De heer M. Van der Poorten (op de
tribune) : Mijnheer de voorzitter,
mijnheer de minister, collega’s, ik
zal mijn betoog specifiek beperken
tot het ambtenarenbeleid.

Voor de ambtenaren in dienst van
het ministerie van de Vlaamse Ge-
meenschap was 1993 een cruciaal
jaar. Op 24 november 1993 keurde
de Vlaamse regering het nieuw
Vlaams ambtenarenstatuut goed dat
vanaf 1 januari in voege treedt en
het “ambtenarenmonument” van
1937 uiteindelijk zal vervangen.

Het statuut dat jaren overeind bleef
en zijn degelijkheid heeft bewezen

- dat moeten wij toegeven - bevat-
te heel wat mankementen en bleek
niet langer het geschikt instrument
te zijn dat als basis moest dienen
voor een goed functionerende over-
heidsdienst. De klok kon immers
ook niet blijven stilstaan in de open-
bare diensten waar stilaan - vaak
schoorvoetend - moderne manage-
menttechnieken hun intrede deden.

De uitwerking van dit nieuwe statuut
was een bittere noodzaak geworden.
Het oude bureaucratische statuut
bleek eerder een rem te zijn gewor-
den op de werking die men heden
van de diensten mag verwachten.

Met dit nieuwe statuut heeft de
Vlaamse regering de kans aangegre-
pen om de klassieke vooroordelen
over het werken in een openbare
dienst te ontkrachten. Zo kan men
een nieuwe fase in de werking van
het openbaar ambt betreden. Er
worden heel wat nieuwigheden die
tot een verhoogde efficiëntie moeten
bijdragen ingevoerd. De ambtenaar
krijgt meer rechten maar ook meer
plichten. Men stevent dus af op een
nieuwe bedrijfscultuur met de moti-
vering en de responsabilisering van
de ambtenaar als hefbomen. Ik hoop
dat het invoeren van dit nieuwe sta-
tuut een nieuw élan zal teweegbren-
gen en dat het voor de ambtenaar
de gepaste stimulansen bevat.

Eén van de basisprincipes van het
nieuwe statuut is gebaseerd op de
stelling “met minder personeel meer
doen en het dan ook beter betalen”.
De financiële herwaardering van het
openbaar ambt is sedert jaren een
sleutelprobleem. Het nieuwe statuut
legt de nadruk op de relatie tussen
produktiviteitsstijging en loonsver-
hoging en wil de motivering vergro-
ten door beloning bij succes.

Hoe belangrijk het pecuniaire aspect
ook mag zijn, toch kan het niet als
enig motiverend element gelden. Ik
ben ervan overtuigd dat ook andere
factoren tot een grotere motivering
moeten bijdragen. Ik denk hierbij
bijvoorbeeld aan betrokkenheid bij
de beleidsvoorbereiding, zowel bij
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krijgt.

kan en zal overschrijden. Al is een
dergelijk plan nooit af en moet het
steeds bijgeschaafd en bijgestuurd
worden, toch dient vermeden dat bij
het aantreden van elke regering
steeds opnieuw wordt begonnen met
een ander moderniseringsplan. De
beleidsverantwoordelijken mogen
en kunnen de schuld voor de onbe-
hoorlijke werking van hun eigen be-
drijf niet langer op anderen afschui-
ven. Opdat dergelijke hervormings-
projecten eerder begeleid dan steeds
heraangepakt kunnen worden, was
beter een draagvlak over de partij-
politieke grenzen heen tot stand ge-
komen over dit project. Daarom had
ik liever gehad dat deze Raad meer
betrokken was geweest bij dit mo-
derniseringsplan.

de conceptie als in de ganse proces-
sus tot de uitvoering, ruimere be-
voegdheden en verantwoordelijkhe-
den en vrijheid van functioneren. De
Vlaamse regering heeft dan ook zeer
terecht gekozen voor het gelijktijdig
invoeren en het koppelen van een
nieuw statuut, een baremaherzie-
ning én een globaal hervormings- en
managementsproces. Hierbij gaat
bijzondere aandacht naar instrumen-
ten van personeelsbeheer. Inzake
motivatie moet er voldoende aan-
dacht gaan naar vormingsinitiatie-
ven, mogelijkheden tot mobiliteit en
mutatie en bevorderingskansen. Het
nieuwe statuut biedt daartoe diverse
mogelijkheden.

Wie pleit voor een beter manage-
ment, betere overheidsmanagers en
meer initiatief en verantwoordelijk-
heid kan niet voorbij aan de positie
van de topambtenaren. Mensen mo-
tiveren heeft immers ook te maken
met de kwaliteiten die de leidende
ambtenaren als persoon en als mens
in zich moeten dragen en die eigen-
lijk niet direct in een statuut te om-
schrijven zijn. Het talent om met
mensen te kunnen omgaan, is im-
mers onontbeerlijk om mensen opti-
maal te kunnen laten functioneren
en om een dienst op een ordentelijke
en gedegen manier te laten draaien.

In dit statuut wordt tevens veel be-
lang gehecht aan de evaluatie. Van
die beoordeling zal immers de snel-
heid van de loopbaan afhangen. Een
ambtenaar met een goede beoorde-
ling zal sneller in aanmerking komen
voor een eventuele bevordering. Zo
hoort het ook. Dergelijk systeem
legt echter wel een zeer grote verant-
woordelijkheid bij de leidende amb-
tenaren. Zij dienen er daarbij over
te waken een zeer strenge objectivi-
teit aan de dag te leggen en ik hoop
dat de toekomst zal aantonen dat de-
ze werkwijze daadwerkelijk de aan-
zet is geweest tot het belonen van
de juiste personen. In dat geval zul-
len we kunnen vaststellen dat uitein-
delijk de meest bekwame ambtenaar
wordt bevorderd en uiteindelijk de

Dit statuut houdt dan ook vele kan-
sen in. Het verheugt mij dat elemen-
ten eruit zijn opgenomen in het sta-
tuut voor het Vlaams gemeenteper-
soneel. Collega Cardoen maakte zo-
even reeds een opmerking over het
vanmorgen in de krant verschenen
artikel omtrent het uitkeren van de
opslag in schijfjes. Ik treed hem hier-
in volledig bij. Trouwens, naarmate
men de discussie rond de opslag voor
het gemeentepersoneel blijft aansnij-
den, dreigt men steeds meer af te
glijden naar een discussie over een
pecuniaire aangelegenheid. Essen-
tieel stond echter de responsabilise-
ring en de motivering van het ge-
meentepersoneel voorop. De ge-
meenten moeten allereerst tot een
degelijke organisatie van hun perso-
neelsbestand komen. Men moet ver-
trekken vanuit een personeelsbe-
hoeftenplan, waarin zowel het statu-
tair als het contractueel personeel
moet worden opgenomen. Volgens
mij moet dit voor de pecuniaire kant
van de zaak worden geregeld.

Dit nieuwe statuut houdt mijns in-
ziens vele kansen in. Het is ook de
resultante van echt teamwerk, waar-
aan diverse van uw ambtenaren een
wezenlijke bijdrage hebben gele-
verd. Het verdient mijns inziens zijn
volle kans te krijgen niet alleen voor
de motivering en de responsabilise-
ring die erin liggen vervat, maar ook
omdat de leesbaarheid ten behoeve
van de gebruiker werd verbeterd en
omdat een deregulering werd nage-
streefd. Het is dan ook mijn overtui-
ging dat  het  openbaar ambt in
Vlaanderen met dit statuut een on-
vermoede kans krijgt om nieuwe ba-
nen te volgen.

Toch betreur ik dat het Vlaamse par-
lement onvoldoende nauw betrok-
ken werd bij een dergelijk omvang-
rijk moderniseringsplan zodat daar-
rond zoveel mogelijk steun kon wor-
den gemobiliseerd. Een hervorming
van de interne bedrijfsvoering van
de overheid is een werk van lange
adem dat de duur van regeringen

Mijnheer de minister, ik stel met ge-
noegen vast dat de kredieten be-
stemd voor de vorming en de oplei-
ding van ambtenaren een gevoelige
stijging kennen. Ik zou evenwel uw
bijzondere aandacht willen vragen
voor het onthaal, de opleiding en de
motivering van de jonge en ook van
de nieuwe ambtenaren, bijvoorbeeld
van diegenen die door de regionali-
sering in het Vlaams departement
zullen terechtkomen. Deze ambte-
naren zullen op termijn het imago
van de openbare diensten gestalte
dienen te geven.

Ik vind het dan ook jammer dat vele
nieuwelingen zich de eerste maan-
den van hun indiensttreding aan hun
lot overgelaten voelen. Een studie
van de dienst voor Studieadvies van
de Katholieke Universiteit van Leu-
ven heeft aangetoond dat slechts 32
percent van de universitair geschool-
den die hun loopbaan bij een open-
bare dienst starten, daar vijf jaar la-
ter nog steeds werken. Deze cijfers
wijzen toch op een zeer groot ver-
loop bij de jonge ambtenaren. Veel
hangt af van de wijze waarop de jon-
ge ambtenaren worden ingezet en
van de mate waarin zij zich betrok-
ken kunnen voelen bij en ingepast
worden in het proces van beleidscon-
ceptie  e n beleidsvoorbereiding.
Evenzeer van de mate waarin hen
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vertrouwen wordt geschonken, en zij
een positieve ambtenarencultuur
mogen onderkennen waarin hen het
besef wordt bijgebracht dat zij in de
administratie niet enkel en alleen
mogen uitvoeren, maar ook geacht
worden na te denken en initiatieven
te ontwikkelen.

Het is wellicht moeilijk om concrete
en gepaste maatregelen te nemen
voor het oplossen van dit probleem.
Toch dring ik erop aan om de bewe-
ging die in de ambtelijke en politieke
cultuur op gang is gebracht, via aan-
gepaste beheers- en beleidsmetho-
den verder te stimuleren.

In het licht van de relatie burger-
overheid en van de geloofwaardig-
heid van de overheid wil ik een open
vraag formuleren over het doelge-
richt wervingsbeleid. Dit overstijgt
het Vlaamse niveau.

De werving wordt meer en meer
functioneel gericht. Dit past in een
kwalitatief en kwantitatief tewerk-
stellingsbeleid.

Er wordt terecht meer en meer uit-
gegaan van functiebeschrijvingen en
van competentieprofielen. Ik meen
evenwel te mogen ervaren dat wie
heden ten dage voor een overheids-
functie solliciteert, vaak bedenkin-
gen overhoudt bij zeer scherp uitge-
tekende profielen, omdat dit de
voorbestemming van de vacature
laat vermoeden.

Wanneer bovendien bij een wer-
vingsaankondiging, zoals dat tegen-
woordig meestal het geval is, slechts
één of twee aanwervingen in het
vooruitzicht worden gesteld, geven
de kandidaten zichzelf nog een ge-
ringe kans op aanwerving . In het
verleden kon hij of zij zich inschrij-
ven voor een algemeen wervingsexa-
men voor een algemeen omschreven
graad of functie die in alle departe-
menten of instellingen van openbaar
nut in het personeelskader waren
voorzien. Bij het slagen voor een
dergelijk examen kreeg de laureaat
toegang tot betrekkingen in deze di-
verse ministeries en instellingen.

kandidaten voel ik vaak aan dat zij
enig ongeloof hebben in de selectivi-
teit die omwille van de functionali-
teit reeds bij de aankondiging van
een wervingsprocedure zit inge-
bouwd. Daar tegenover blijken voor
examens voor meer gevulgariseerde
graden ettelijke honderden laurea-
ten op reservelijsten te staan in af-
wachting van hun oproeping. De
enen worden gedemotiveerd om nog
opnieuw mee te dingen, bij de ande-
ren worden verwachtingen gewekt
die noch door de Vlaamse, noch
door de federale overheid kunnen
worden ingelost.

Eén van mijn grote bekommernissen
is en blijft de tewerkstelling van min-
der-validen. De inschakeling in het
arbeidsproces is voor deze mensen
één van de belangrijkste hefbomen
tot maatschappelijke integratie. Wij
moeten echter vaststellen dat de te-
werkstellingskansen voor deze men-
sen in de privé-sector eerder gering
zijn, niettegenstaande het feit dat ve-
len van hen perfect in staat zijn om
een hele waaier van werkzaamheden
te verrichten. Voor de overheid is
hier een belangrijke taak weggelegd.
Ik dring er daarom op aan dat ook
voor de hogere niveaus minimale
quota worden vastgelegd voor de te-
werkstelling van minder-validen.
Sommigen van hen hebben grote in-
spanningen geleverd om een diplo-
ma te behalen en moeten dan tot
hun grote ontgoocheling vaststellen
dat zij nergens terecht kunnen. Ook
in de moderne administratie van het
nieuwe Vlaanderen moet plaats zijn
voor een sociale dimensie.

De tewerkstelling van laaggeschool-
den hangt eveneens samen met deze
problematiek. Deze mensen - het
traditionele niveau 4 - voeren vaak
onderhoudstaken uit. De jongste ja-
ren bestaat er echter een tendens om
deze taken uit te besteden aan privé-
firma’s. Ook de heer Van Hooland
heeft hiernaar verwezen. Vooraleer
ook de Vlaamse administratie deze
tendens volgt, dring ik erop aan dat
er een degelijke analyse wordt ge-

maakt. Moeten efficiëntie en snel-
heid altijd voorop staan of moeten
we eerder ruimte laten voor sociale
overwegingen ?

Tot slot wil ik het hebben over de
decentralisatie en de deconcentratie
van overheidsdiensten. Dit was trou-
wens één van de doelstellingen van
het regeerakkoord. Toch kan ik mij
niet van de indruk ontdoen dat er
op dat gebied niet veel initiatieven
worden genomen, uitgezonderd in
het departement Onderwijs. Ik ben
er nochtans van overtuigd dat heel
wat Vlaamse overheidsdiensten per-
fect voor een dergelijke operatie in
aanmerking kunnen komen.

Diverse hervormingsprojecten moe-
ten uiteindelijk door één verant-
woordelijke worden gecentraliseerd,
zodat zowel de organisatorische her-
vormingen als de hervormingen op
het vlak van het personeel, en de
gevolgen daarvan op het financiële
en het budgettaire vlak op elkaar
kunnen worden afgestemd.

Mijnheer de minister, ik verzoek u
als minister van Ambtenarenzaken
op het vlak van de decentralisatie en
de deconcentratie het voortouw te
nemen en concrete voorstellen naar
voren te brengen. (Applaus)

De voorzitter : Minister Kelchter-
mans heeft het woord.

Minister T. Kelchtermans (op de tri-
bune) : Mijnheer de voorzitter, ik
zal het eerste deel van het antwoord
van de Vlaamse regering voor mijn
rekening nemen en mij beperken tot
de materie die inzake Binnenlandse
Aangelegenheden specifiek tot mij is
gericht. Ik zal trachten om het groot-
ste deel van de onderwerpen die tij-
dens de bespreking aan bod zijn ge-
komen, in mijn antwoord te verwer-
ken.

In de eerste plaats wil ik ingaan op
de bezorgdheid omtrent de decretale
regeling, met name het Gemeente-
fonds, het Investeringsfonds en het
Bijzonder Fonds voor Maatschappe-
lijk Welzijn. Dit laatste behoort ove-
rigens niet rechtstreeks tot mijn be-
voegdheid.
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Wat het Gemeentefonds en het In-
vesteringsfonds betreft, hebben wij
erop gestaan dat de decretale rege-
ling ook voor het volgende jaar ge-
respecteerd blijft. Anderzijds wer-
den er vragen gesteld in samenhang
met het Globaal Plan over de moge-
lijke weerslag van het introduceren
van een gezondheidsindex met be-
trekking tot wijzigingen die in de de-
cretale regeling naar voren komen.
Het is nog te vroeg om hieromtrent
uitspraken te doen. Er kan alleszins
worden gezegd dat in de mate dat er
minder uitgaven zijn voor een be-
stuur ten gevolge van het introduce-
ren van een gezondheidsindex, het
niet is uitgesloten dat deze minder
uitgaven ook niet betaalbaar worden
gesteld. Dit is niet meer dan logisch
in een globale regeling.

Er moet hieromtrent overleg worden
gepleegd. Het werd door de Vlaam-
se regering als algemene regel aan-
genomen. Het is echter niet dat wat
men hier bedoelt. Is het de Vlaamse
regering erom te doen om op het
vlak van het Gemeentefonds en het
Investeringsfonds waarvoor in een
bepaald groeipercentage is voorzien,
enige wijziging te brengen op decre-
taal vlak ? In ben dat niet van zins.
Tot op heden heb ik niet vastgesteld
dat de collega’s van de Vlaamse re-
gering daartoe enige intentie heb-
ben. De financiële toestand van de
308 Vlaamse gemeenten is tot op
vandaag gezond. Dat is een belang-
rijk verschil met enkele jaren gele-
den. Het zijn de leden van de
Vlaamse Raad die in een belangrijke
mate hebben bijgedragen tot deze
sanering van de gemeentelijke finan-
ciën juist door de decretale regeling
inzake het Gemeentefonds. Er werd
ook een grotere rechtvaardigheid en
een grotere autonomie bereikt. Het
is vooral het Gemeentefonds dat een
doorslag heeft gegeven in de sane-
ring en het verwerven van deze gro-
tere financiële autonomie.

Er werden hier vragen gesteld rond
de CAO. Wat is de rol van de
CAO,rekening houdende met de re-

percussies van het Globaal Plan ?
Wij menen dat deze kader-CAO zo-
als hij werd overeengekomen vóór
15 november, door de gemeente kan
worden gerealiseerd. Een aantal ge-
meenten zijn reeds bezig met de
voorbereiding van de toepassing van
deze CAO. Terecht werd er door
enkele sprekers de nadruk op gelegd
dat het hier niet enkel om een gelde-
lijke CAO gaat maar ook om een
kwalitatieve CAO. Die twee aspec-
ten zijn aan elkaar verbonden. Een
beloning voor wie het verdient waar-
bij een aantal basisregels in acht
moeten worden genomen. Deze
CAO gaf bij de eerste reacties blijk-
baar een aantal problemen omdat
sommigen er van uit gingen dat het
uitsluitend een pecuniaire CAO be-
treft. Sommigen hebben de neiging
om ieder personeelslid in de maxi-
mum weddeschaal te brengen waar-
op het ingevolge zijn anciënniteit en
de andere elementen recht heeft.
Dat is niet de bedoeling. De bedoe-
ling is de ambtenaar in een bepaald
niveau op te nemen om hem dan
naargelang het resultaat van de
waarderingsgesprekken een geldelij-
ke beloning te geven.

Er werden door mijn medewerkers
afspraken gemaakt met de respectie-
velijke gesprekspartners, waaronder
de Vereniging van Vlaamse Steden
en Gemeenten. Er is afgesproken
dat er een duidelijker spreiding kan
komen bijvoorbeeld binnen een vork
van 3 tot 4 percent. Daardoor heb-
ben de gemeenten een precies kader
waarbinnen zij de gesprekken met
de syndicale organisaties kunnen
voeren.

Mijnheer Cardoen, u zegt dat men
moeilijk de druk van het bestuur zal
kunnen afhouden. Net daarvoor
hebt u echter hartstochtelijk gepleit
voor het versterken van de autono-
mie van de gemeenten. Ook hier
meen ik dat de gemeenten hun rug
eens moeten krommen en dat zij de
logica die in deze CAO zit en waar-
over zij uitvoerig informatie hebben
gekregen, naar de geest en wat het
pecuniaire betreft naar de letter
moeten toepassen.

De heer G. Cardoen : Het principe
dat men het mag doen maar dat men
het niet moet doen, is een slechte
richtlijn. Dat mag u van mij aanne-
men.

Minister T. Kelchtermans : Ik be-
grijp uw allusie maar u moet het zien
in het kader van wat wij in de
Vlaamse administratie hebben wil-
len naar voren brengen, namelijk
een voorbeeld van nieuw geldelijk
en administratief statuut. Bij de lo-
kale besturen bestond een veelheid
van statuten en een veelheid van be-
loningssystemen. Om in deze veel-
heid orde te brengen, hebben wij ge-
streefd naar een meer uniform gel-
delijk en administratief statuut.
Daarvoor hebben wij het referentie-
kader genomen dat de Vlaamse re-
gering voor de eigen ambtenaren
heeft opgelegd. Ook werd de ge-
meentelij ke autonomie gerespec-
teerd en hebben wij als toezichthou-
dende overheid namens de 308 ge-
meenten onderhandeld, vergezeld
van de Vlaamse Vereniging van Ste-
den en Gemeenten en met de werk-
nemersorganisaties. Wij zijn daar tot
een modelovereenkomt gekomen.
Wij bieden de gemeenten dan ook
een kader aan waarbinnen kan wor-
den gewerkt.

Het is ook in de marge van die vrij-
heid dat een gemeente kan beslissen
dat het voor hen gaat omdat het fi-
nancieel mogelijk is en dat het voor
hen wenselijk is omdat zij een aantal
functioneringsgesprekken mogelijk
willen maken en willen belonen. Dit
is hun eigen autonome beslissing.

Er zijn vragen gesteld over het In-
vesteringsfonds. Ik verwijs hier naar
de resultaten van de werkgroep. Er
werd concreet gevraagd wat daar-
mee zal gebeuren. Ik geef toe dat er
nog geen oplossing voorhanden is.
Er zal vooral een budgettaire oplos-
sing worden gevraagd. De adminis-
tratie heeft de opdracht gekregen
voorstellen uit te werken. Als deze
in mijn bezit zijn zal ik proberen con-
clusies los te krijgen van de Vlaamse
regering.

Het administratief toezicht kwam ter
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De heer P. Dewael : Mag ik u dan 
ter precisering vragen wat het stand-
punt ter inleiding was ? 

Minister T. Kelchtennans : Daar-
voor verwijs ik naar het document 
Vlaanderen-Europa 2002. 

De heer P. Dewael : Mag ik u dan 
ter precisering vragen wat het stand-
punt ter inleiding was ? 

Minister T. Kelchtennans : Daar-
voor verwijs ik naar het document 
Vlaanderen-Europa 2002. 

Kelchtermans

sprake. Ik weet dat men het positie-
ve van deze regeling duidelijk onder-
streept, maar dat men hier ook tel-
kens voor hetzelfde dilemma staat,
namelijk de gemeenten als volwaar-
dig nemen, maar tegelijkertijd blijft
er het centralistische trekje van de
toezichthoudende overheid die zich
in de ogen van de gemeenten met te
veel gemeentelijke zaken wil be-
moeien terwijl ze er beter aan zou
doen zich met de eigen keuken bezig
te houden. De 308 Vlaamse gemeen-
ten zijn over het algemeen toch een
voorbeeld van goed bestuur. De
heer Tavernier is het daarmee niet
helemaal eens, maar hij maakt in
zijn gemeente deel uit van de oppo-
sitie en hij heeft er alle baat bij dat
er een goed administratief toezicht
is, gebonden aan regels, waardoor
degene die zich aan de andere kant
bevindt zich beschermd voelt inzake
rechten die anders nogal eens met
voeten worden getreden.

Er zijn een aantal vragen gesteld
over het toekomstige debat over de
rol van de provincies. Ik verwijs
hiervoor naar het debat over het be-
langrij ke basisdocument Vlaande-
ren-2002, dat niet af is. Het is een
sneuvelnota zoals dat heet in het jar-
gon, die tegen begin volgend jaar in
een definitieve vorm zal worden ge-
goten. De versterking van het lokale
niveau is een uitgangspunt. Men
stelt vast dat een aantal beleidsni-
veaus - dat is ook hier beklem-
toond - toch wel wat aan beeldver-
storing doen bij de mensen die het
allemaal moeten ondergaan. Ander-
zijds zijn er op intermediaire niveau
pistes aangetrokken die niet bij ie-
dereen op dezelfde consensus kun-
nen rekenen, om het zacht uit te
drukken. Ik meen dat ik hieromtrent
met de commissie Binnenlandse
Aangelegenheden een initiatief heb
genomen. U hebt trouwens zelf het
debat aangetrokken. Tijdens een
studiedag heeft een van mijn mede-
werkers in het kader van het spreek-
recht voor ambtenaren zijn persoon-
lijke visie uitgesproken. Ik sta daar

 trouwens volledig achter. Ik vind het
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een goed uitgangspunt om de discus-
sie te ordenen, wat trouwens ook is
gebleken in de commissie. Men
heeft zich daar geëngageerd om deze
oefening voort te zetten. De ideeën
die wij in de commissie voor Binnen-
landse Aangelegenheden daarom-
trent vergaren, zijn voor mij een be-
langrijke aanweziging voor de toon
waarop het debat in de Vlaamse re-
gering zal moeten worden gevoerd.

De voorzitter : De heer Dewael
heeft het woord.

De heer P. Dewael : Mijnheer de
minister, u verwijst naar het docu-
ment Vlaanderen-Europa 2002. De
uiteindelijke bestemming van dat
document is mij niet zo duidelijk.
Dat debat is opgestart in de Vlaamse
Raad en nadien afgebroken. Ik weet
niet dat de Vlaamse Raad ooit zal
worden gevraagd zich hierover uit te
spreken. U weet dat een van de
standpunten die in dat document
worden geponeerd het standpunt is
dat neerkomt op de afschaffing van
de provincies, ook als bestuurlijk ni-
veau. Wat is de houding ter zake van
de Vlaamse regering ? U spreekt nu
voorzichtigheidshalve over een sneu-
veldocument, maar deze optie heeft
heel wat stof doen opwaaien. Ik
weet dat er een heftige reactie is los-
gekomen in Limburg, onder meer
ook van de betrokken gouverneur,
toen de Vlaamse regering deze tekst
is komen toelichten. Mijnheer de mi-
nister, komt de regering terug op
haar stappen, volhardt zij in haar
standpunt of heeft u gewoon geen
mening ?

Minister T. Kelchtermans : Dat laat-
ste zou u misschien graag horen,
maar dat zeg ik dus niet. Ik heb
daaromtrent wel een mening en de
Vlaamse regering heeft ter zake ook
een mening. Zij heeft ter inleiding
van die discussie een standpunt inge-
nomen, maar de discussie zal maar
afgerond zijn nadat wellicht ook de
Vlaamse Raad hierover een debat
zal hebben gevoerd.

De heer P. Dewael : Mijnheer de
minister, u zegt dat er een standpunt
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was ter inleiding, maar is dit stand-
punt nu de discussie ongeveer hal-
verwege is, intussen gewijzigd ?

Minister T. Kelchtermans : Het
standpunt van de regering zal wor-
den bepaald op het einde van het
debat, wanneer wij ook de inbreng
van de Vlaamse Raad zullen hebben
gekregen.

De heer P. Dewael : Mijnheer de
minister, eerst leid ik uit uw ant-
woord af dat er nog geen standpunt
is...

Minister T. Kelchtermans : Het
standpunt dat wij hadden bij de inlei-
ding van de discussie is het stand-
punt van de regering tot er een
nieuw standpunt komt.

De heer P. Dewael : Mag ik u vra-
gen dat te expliciteren ?

Minister T. Kelchtermans : U hebt
in dat document kennis kunnen ne-
men van de twee sporen. En het
spoor dat ik voor mijn rekening heb
genomen, is niet tegenstrijdig met
wat ik nu zeg.

De heer P. Dewael : Met andere
woorden, dat standpunt ter inleiding
van de discussie kwam neer op een
afschaffing van de provincies. Als ik
de minister goed begrijp, zegt hij dat
dat standpunt herbekeken kan wor-
den op het einde van de discussie,
maar dat het voorlopig toch gehand-
haafd wordt.

Minister T. Kelchtermans : Het eer-
ste oogmerk van het docuemnt
Vlaanderen-2002 was een globale
discussie op gang te brengen rond
een aantal sporen waarover de
Vlaamse regering zich in dit ontwerp
duidelijk uitsprak. Over deze uit-
spraken is er intussen een heel debat
op gang gekomen, onder meer ook
wat het beter besturen betreft in een
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democratisch Vlaanderen. In dit do-
cument zijn een aantal opties geno-
men met betrekking tot het interme-
diaire niveau, dat van de provincies.
Ik stel vast dat wij in de commissie
Binnenlandse Aangelegenheden al
een interessante gedachtenwisseling
hebben gehad over de toekomstige
rol van dit intermediaire niveau. Tij-
dens die gesprekken heb ik zelf een
aantal interns aangebracht.

Vandaag lijkt het mij te vroeg om
op de afloop van deze discussie voor-
uit te lopen. Ik heb wel de indruk
dat alle politieke partijen in Vlaan-
deren, ook de uwe, mijnheer De-
wael, en tot mijn verrassing, een dui-
delijke rol willen geven aan het in-
termediaire niveau. Zij benadruk-
ken allemaal het belang van een
goed gestructureerd intermediair ni-
veau, ook als bevoegdheidsniveau.
Wij moeten de hele discussie echter
afwachten om te weten waar we uit-
komen.

De heer P. Dewael : Ik weet dat het
zogezegde statuut van het document
Vlaanderen-Europa 2002 al een paar
keer gewijzigd is. Dat werd nu eens
een beleidsdocument genoemd, dan
weer een discussienota. Het is na-
tuurlijk nooit verkeerd om na te den-
ken, maar feit is dat de Vlaamse re-
gering zich in dat document heeft
uitgesproken voor de afschaffing van
de provincies. Het komt de Vlaamse
regering niet toe aan de verschillen-
de politieke fracties te gaan dicteren
welk standpunt zij moeten innemen.
(Onderbreking door de heer E. Van
RomPuY)

Bij de VLD beslist het congres over
het VLD-standpunt. Ik herhaal het,
de minister moet dus geen standpunt
dicteren, de politieke fracties zullen
dat wel zelf beslissen. Mijnheer de
minister, u verklaart vandaag dat er
“op het einde van de rit” een evalua-
tie komt, dat het debat levendig is
enzovoort. Maar stop nu eens met
dat wollig taalgebruik en zeg ons nu
eens duidelijk of de Vlaamse rege-
ring nog altijd achter het standpunt

van de afschaffing van de provincies
staat, want dat interesseert mij en de
burger ook.

Minister T. Kelchtermans : Het feit
dat u zich zo engageert in dit debat
bewijst dat dit debat binnen de
kortst mogelijke tijd ook hier in deze
Vlaamse Raad moet worden ge-
voerd. Ik zal mij zeker niet onbe-
tuigd laten in dat debat, dat trou-
wens ook al is gestart in de commis-
sie Binnenlandse Aangelegenheden.
Deze zaak is dus nog niet afgerond.

De heer P. Dewael : Als dat de dui-
delijkheid is, collega Van Rompuy,
waarop de nieuwe CVP aanstuurt,
kunt u het vergeten.

De heer E. Van Rompuy : Wij heb-
ben zes maanden geleden een grond-
wetsherziening gestemd, wij hebben
zelfs een provincie bijgevoegd. Het
lijkt mij dan ook evident dat de pro-
vinciale structuur zou behouden blij-
ven. Het document Vlaanderen -
Europa 2002 is trouwens opgesteld
vóór de grondwetsherziening.

De heer P. Dewael : Mijnheer Van
Rompuy, ik ondervraag hier niet de
fractieleider van de CVP in de
Vlaamse Raad, ik ondervraag hier
in eerste instantie de regering.

De heer E. Van Rompuy : De rege-
ring zal toch de Grondwet niet kun-
nen wijzigen.

De heer P. Dewael : De Vlaamse
regering komt met standpunten aan-
draven, ze laat die afdrukken in
mooie brochures en verspreidt ze in
Vlaanderen om de burgers uit te no-
digen tot nadenken op termijn. Na
verloop van tijd stelt ze echter vast
dat ze zich heeft vergist.

De heer E. Van Rompuy : Dat is
precies de bedoeling van het docu-
ment.

De heer P. Dewael : Mijnheer de
minister, u moet hier in het kader
van een begrotingsdebat, waar het
beleid concreet vorm moet krijgen,
kunnen toegeven dat u uw standpunt
hebt gewijzigd.

Minister T. Kelchtermans : Er zijn

een aantal vragen gesteld rond de
rol van het intermediair niveau, en
er zijn ook uitdrukkelijke uitspraken
over gebeurd, waar men zijn geloof
in de rol van dat intermediair niveau
heeft beklemtoond.

Precies in die lijn heb ik mee een
debat op gang getrokken binnen de
commissie Binnenlandse Aangele-
genheden. Ik zal u deze nota met
veel plezier toesturen, dan zult u
trouwens kennis kunnen nemen van
de standpunten die daar overigens
ook door mij werden ingenomen.

Mijnheer de voorzitter, een van de
laatste bedenkingen in mijn ant-
woord was de veelheid van adviesra-
den.

Bij mijn weten zitten in een gemeen-
te slechts een tweetal adviesraden
uitdrukkelijk decretaal vervat - een
Cultuurraad en een Sportraad. An-
dere adviesraden zijn over het alge-
meen facultatief, tenzij men de mi-
lieuconvenant heeft ondertekend.
Voor dergelijke adviesraden bepalen
de gemeenten zelf onder welke voor-
waarden ze werken, en dat gebeurt
dan niet vanuit een decretale rege-
ling zoals dat bij Sport- en Cultuur-
raden wel het geval is.

Collega Pierco heeft een aantal vra-
gen gesteld over de doorstortingen
van belastingen. Op het federale ni-
veau is er niet veel belangstelling
voor de gesprekken over het door-
storten van de federale belastings-
gelden, en ik wens dan ook in te
gaan op uw suggestie om deze ge-
sprekken opnieuw op gang te trek-
ken. Er is echter weinig enthousias-
me van de federale minister van Fi-
nanciën om tot een andere regeling
te komen. Wij hadden de voorschot-
tenregeling voorgesteld, met even-
waardige schijven, waardoor op het
einde van het jaar of het daaropvol-
gende jaar het voorschot zou kunnen
worden aangezuiverd in positieve of
negatieve zin naargelang van het
rechtmatige tegoed.

Ook collega Cardoen heeft een aan-
tal vragen gesteld over de on-
rechtvaardigheid van het Vlaams fi-
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nancieringsfonds naar een aantal ge-
meenten toe, die de indruk hebben
dat, alhoewel zij altijd de tering naar
de nering hebben gezet, zij worden
benadeeld. Andere gemeenten die
dit niet zouden doen, worden dik-
wijls beloond in aparte decretale re-
gelingen. Ik moet dit erkennen,
maar er wordt na een tijd komaf ge-
maakt met deze regeling.

Ik heb reeds geantwoord op de vra-
gen in verband met de CAO, en ook
de vertegenwoordiging in het comité
C. Wij hebben daarvoor contact ge-
nomen met de federale minister van
Binnenlandse Zaken en ik hoop dat
wij inderdaad tot die regeling kun-
nen komen. Wij vragen - en daar
is een wetswijziging voor nodig -
dat de gemeenten een volwaardige
vertegenwoordiger zouden worden
rond de onderhandelingstafel.

Ook in verband met de splitsing van
Vlaams-Brabant bevindt de werk-
groep, waarin ik namens het Vlaam-
se Gewest zetel, zich in een beslis-
sende fase. Uw opmerking werd ook
in de werkgroep gemaakt : er moet,
ook bij de deconcentratie en eventu-
eel de decentralisatie van een aantal
diensten, begrip worden opgebracht
voor de toch wat eigenaardige geo-
grafische situatie van Vlaams-Bra-
bant.

De heer Van Hauthem heeft vragen
gesteld in verband met de facilitei-
tengemeenten en de toezichtsfunctie
in de Brusselse gemeenten en Voe-
ren.

Mijnheer Van Hauthem, mijn ant-
woord zal u niet verwonderen. Het
is trouwens hetzelfde als de vorige
keer : de organieke wetgeving is
vooralsnog een federale aangelegen-
heid. In het Sint-Michielsakkoord is
deze problematiek zijdelings ter
sprake gekomen doordat men zich
heeft geëngageerd dat de volgende
regering het artikel 108 van de
Grondwet in herziening zal stellen,
zodat de gemeentewet dan al dan
niet kan worden geregionaliseerd.
Op dit ogenblik evenwel werd arti-

kel 108 van de Grondwet nog niet
in herziening gesteld en daardoor -
en dat vormt het probleem- kan de
organieke wetgeving voor gemeen-
ten en provincies niet worden gere-
gionaliseerd.

Mijnheer Van Hauthem, u had ook
een vraag in verband met het feit of
de arrondissementscommissaris al-
tijd zichtbaar of onzichtbaar aanwe-
zig moet zijn. Volgens mijn gegevens
is hij aanwezig. Hij brengt mij in ie-
der geval regelmatig verslag uit over
hetgeen er binnen de verschillende
faciliteitengemeenten, Voeren inbe-
grepen, gebeurt. U hebt ook nog
eens naar het specifieke geval Voe-
ren verwezen. In ieder geval werden
de afspraken daar correct uitge-
voerd : de ontvanger werd aange-
maand alleen die facturen te betalen
die conform een ordentelijke en uit-
voerbare gemeenteraadsbeslissing
waren genomen. Dat werd ook aan
de federale minister meegedeeld.

Voor uw vraag in verband met het
OCMW verwijs ik u door naar mijn
collega. Rechtstreeks heb ik geen
vat op het OCMW, ook niet in de
voorbeelden die u geeft. Die voor-
beelden intrigeren me trouwens : in-
dien ze werkelijk kloppen, zal ik dat
aan de bevoegde minister rapporte-
ren.

De heer Vanlerberghe heeft vragen
gesteld over de vorming. Er is inder-
daad uitdrukkelijk 15 miljoen frank
uitgetrokken om via de provinciale
instituten het lokale personeel te
vormen. Dat is een goede zaak en
hangt samen met de herwaardering
en het nieuwe administratieve sta-
tuut waar de vorming een veel grote-
re rol speelt ; er werd zelfs een vor-
mingsplicht ingeschreven.

De heer Vanlerberghe heeft ook een
aantal vragen gesteld over v.z.w.‘s
en paragemeentelijke instellingen.
Daarvoor verwijs ik naar een om-
zendbrief ter zake die wij naar de
gouverneurs hebben gestuurd en
waarin een striktere controle van de
v.z.w.‘s  werd gevraagd. Ik stel vast
dat er dikwijls een zekere rigiditeit

is in onze gemeentelijke of provin-
ciale wetgeving waardoor men als
het ware deze besturen uitnodigt om
in een aantal paragemeentelijke of
paraprovinciale instellingen een fle-
xibiliteit te bekomen die wij eigenlijk
via de normale wet zouden moeten
kunnen geven. Op die manier is er
ook niet de verleiding om telkens via
achterpoortjes een aantal zaken te
regelen. Ik ben daarvan geen voor-
stander en terugkomend op het de-
bat omtrent het intermediair niveau
denk ik dat een van de grote gehelen
die men zou kunnen onderbrengen
in dit intermediaire niveau precies
die veelheid van bovengemeentelij-
ke v.z.w.3  en intercommunales  is
waar de taken vrij goed aflijnbaar
zijn.

De heer Tavernier heeft vragen ge-
steld rond de leasingformule. Ik heb
aan mijn administratie gevraagd -
maar heb daarop nog geen antwoord
gekregen- dat men mij, vooraleer wij
een aantal conclusies trekken, zou
informeren over de desbetreffende
regels op het terrein. Het Gemeen-
tekrediet volgt bijvoorbeeld ter zake
regels. Het is precies om te antwoor-
den op de vraag of daar al dan niet
moet worden ingegrepen dat wij een
evaluatie hebben gevraagd. In het
vervolg zullen wij dus ook voorstel-
len kunnen formuleren in het kader
van het toezicht dat wij daaromtrent
over de gemeenten hebben.

De heer Van Hooland heeft een aan-
tal vragen van algemeen bestuurlijke
aard gesteld waarop ik onrecht-
streeks heb geantwoord. Hij vraagt
naar de evaluatie van de fusies en ik
herinner mij dat wij hebben gesteld
dat die het best na de volgende ge-
meenteraadsverkiezingen zou ge-
beuren. Ook de bestuurlijke situatie
van de grote steden kwam aan bod.
Het rapport dat in opdracht van de
Vlaamse regering werd opgesteld en
dat aan de leden van de commissie
Binnenlandse Aangelegenheden ter
beschikking werd gesteld, levert een
schat aan informatie over de manier
waarop grote steden tot een ratione-
le bestuurlijke herindeling kunnen
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komen. Bovendien worden ook de
noodzakelijk geworden begeleiden-
de maatregelen besproken. Het de-
bat in de Vlaamse Raad en de com-
missie Binnenlandse Aangelegenhe-
den kan dan ook als afgesloten wor-
den beschouwd en het wachten is nu
alleen nog op de besluiten die wor-
den getrokken op federaal niveau.
Tot zover deze duidelijke bespreking
in een notedop. (Gelach) (Applaus)
De voorzitter : Minister
Bossche heeft het woord.

Van den

Minister L. Van den Bossche (op de
tribune) : Mijnheer de voorzitter,
collega’s, de heren Pierco, Van Hoo-
land en Van der Poorten formuleer-
den een aantal opmerkingen in ver-
band met Ambtenarenzaken.

De heer Pierco pleit in het kader van
een eventuele vermindering van het
ambtenarenbestand voor een wer-
vingsstop. Nu is dit een typische li-
neaire en zodus  domme maatregel.
Ikzelf moet ook soms dergelijke
maatregelen invoeren, maar dat zijn
nooit de briljantste oplossingen. Een
absolute wervingsstop wordt inge-
voerd uit wanhoop of omdat het on-
mogelijk is te nuanceren. Wij dach-
ten eraan de aanwervingen strikt te-
rug te schroeven en dat werd ook zo
gepland.

De heer L. Pierco : Ik had het over
een selectieve wervingsstop, waarbij
men het liefst, en prioritair, vrijge-
komen functies invult via promotie
of mutatie voor men, als het echt
niet anders kan, een wervingsstop
doorvoert. Belangrijke functies kan
men immers niet zomaar laten weg-
vallen.

De heer E. Van Rompuy : Na een
persconferentie vroeg men aan de
heer Bracke  of de absolute wervings-
stop ook zou gelden voor het onder-
wijs. Hij antwoordde daarop vol-
mondig “ja”. Dat is klare taal, mijn-
heer Dewael. Honderdduizenden
jongeren die een carrière ambiëren
in het onderwijs, kunnen er niet
meer in terecht. Is dat het standpunt
van de burger ? (Reactie bij de heer
P. Dewael)

De heer Platteau zei gisteren na-
mens de VLD-fractie dat hij nog 60
miljard frank aan personeelsuitga-
ven wil schrappen in de Vlaamse be-
groting. Mijnheer de minister, vindt
u dit realistisch ?

Minister L. Van den Bossche :
Neen, dat is het ook niet. Er worden
evenwel meer zaken verteld die niet
onmiddellijk worden gestaafd met
cijfers of nota’s. Mijnheer Denys, ik
vermeld dit als een algemene beden-
king.

Wat wij gedaan hebben, is wel dege-
lijk selectief, maar niet absoluut.

Met betrekking tot de vragen aan-
gaande de bevorderingen kan ik stel-
len dat een ambtenaar alleen maar
van niveau kan veranderen indien hij
voldoet aan de examenvoorwaarden
van het VWS. De vraag rees of de
wet van Meden en Perzen om bij de
wervingsgraden meer dan 90 percent
door nieuwe werving in te vullen,
moest worden gehandhaafd. Ter za-
ke hebben wij zeer bewust keuzes
gemaakt in kwaliteit en kwantiteit.
Het aantal personeelsleden ligt ma-
thematisch vast. De regering heeft
zichzelf dus een strikt carcan  opge-
legd, met als gevolg dat de kostprijs
van de algemene baremaherziening,
meer bepaald het specifieke gedeelte
boven de CAO 59 van 1991, na drie
jaar wordt uitgespaard door de ver-
mindering van het aantal personeels-
leden van het globale ministerie van
de Vlaamse Gemeenschap.

Met betrekking tot het ziektever-
zuim is er een procedure van open-
bare aanbesteding achter de rug.
Gisteren werd de beslissing van toe-
wijzing genomen. Vanaf 1 januari
1994, de datum van de inwerkingtre-
ding van het nieuwe statuut, zal het
ziekteverzuim van de ambtenaren
van het Vlaamse ministerie worden
gecontroleerd door een privé-firma.

Met betrekking tot het onderhouds-
personeel werd er een lange discus-
sie gevoerd. Het SEMA-rapport be-
vat dienaangaande een aantal nutti-
ge inlichtingen. Op sommige punten
is dit rapport echter intellectueel niet

juist of onvolledig. Op vraag van de
heer Van der Poorten heb ik overi-
gens reeds een samenvatting gege-
ven. Ik heb toen gesteld dat de be-
slissing van de Vlaamse regering
moet zijn gebaseerd op economische
motieven, efficiëntie en effectiviteit.
Zij kan bij het nemen van een beslis-
sing echter ook rekening houden
met sociale motieven. Wanneer er
meeruitgaven zijn, om tegemoet te
komen aan bepaalde sociale motie-
ven, moet dit wel duidelijk worden
vermeld. Ik heb dienaangaande een
nota gestuurd naar de regering. Er
is ter zake nog geen discussie ge-
weest. Ik heb rekening gehouden
met het SEMA-rapport en ben tege-
lijkertijd in zekere mate tegemoetge-
komen aan de sociale bekommernis-
sen.

Met betrekking tot de CAO vroegen
enkele leden zich af of er discrepan-
ties komen en wat de gevolgen zijn
van het Globaal Plan op deze CAO.
De CAO werd afgesloten en tegelij-
kertijd werden er beslissingen geno-
men in verband met het statuut, de
nieuwe weddeschalen, de vereen-
voudiging en het management. Deze
beslissingen worden onverkort uitge-
voerd. Concreet betekent dit dat de
algemene baremaherziening voor de
ambtenaren van de Vlaamse Ge-
meenschap zijn uitgevoerd, namelijk
voor de niveaus E en D met terug-
werkende kracht tot 1 januari 1993
en voor het niveau C met terugwer-
kende kracht tot 1 juli 1993. Op 1
november 1993 werd het voorschot
van 2 percent toegekend aan de ni-
veaus A en B, op 1 januari 1994 zal
de algemene baremaherziening voor
het niveau B worden toegepast en
op 1 juni 1994 voor het niveau A.

Dit betekent dat de gesprekken inza-
ke functionering en de evaluatie ge-
woon doorgaan.

Op 1 juli 1996 treden de systemen
van de functionele loopbaan en van
de managementpremie voor de ver-
antwoordelij ke ambtenaren in wer-
king. Er zal dus geen discrepantie
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VU-Senator Robert Van Hooland
brak een lans voor een modern ma-
nagement in de overheidssector

ontstaan tussen enerzijds de niveaus
D,E en C en anderzijds de niveaus
A en B.

Collega Van Hooland heeft gespro-
ken over het personeelsbeleid. Het
VWS staat in voor de externe aan-
werving.

De onderhandelingen tussen de fe-
derale overheid en de gemeenschap-
pen en gewesten over de gezamelijke
beheersstructuur zijn afgerond. De
Vlaamse regering wacht op de ver-
dere afwikkeling van de procedure
die tot een koninklijk besluit moet
leiden.

De statutaire evaluatie wordt niet -
ook niet voor de helft - aan exter-
n e n  t o e v e r t r o u w d .

Het is echter vanzelfsprekend dat
evaluatie aangeleerd moet worden.
Mijn departement voorziet in een
begeleidingsprogramma voor diege-
nen die de evaluatie zullen moeten
opstellen. Met uitzondering van de

evaluatie van de topambtenaren
waarvoor in een externe inbreng
voorzien is, blijft de evaluatie een
intern gebeuren. Om te voorkomen
dat men bij de evaluatie overgele-
verd zou zijn aan menselijke facto-
ren zoals uitgesproken antipathie of
sympathie, heeft men steeds twee
verantwoordelijken aangesteld.

Een besluit inzake de vervroegde
uittreding werd aan de Vlaamse re-
gering voorgelegd.

Deze maatregel is gebaseerd op de
overtallen in de niveaus E en D en
biedt de +55-jarigen  de mogelijk-
heid, tegen een vergoeding, uit te
stappen en met pensioen te gaan
wanneer ze de leeftijd van 60 jaar
bereiken.

Deze maatregel geldt enkel tot het
aantal overtallige personeelsleden.
Het zijn de laagste graden die met
ove&llen  kampen. De regering zal
deze maatregel wellicht ook, al is het
voor een beperkte periode, toepas-
sen op de rangen A2 en A3 die in
het oude statuut respectievelijk
overeenkomen met de rangen 13,
14, 15 en 16. De rangen 13, 14 en
15 komen overeen met de graad van
afdelingshoofd. Door de reorganisa-
tie zullen een aantal afdelingshoof-
den boventallig worden. De rang 16
komt overeen met de graad van di-
recteur-generaal. De verandering en
de breuk met de cultuur en het ver-
leden waarin zij opgegroeid zijn, is
van die aard dat een aantal betrok-
kenen zich niet meer thuis zullen
voelen en vragende partij zullen zijn
om het departement te kunnen ver-
laten.

Een ander lid heeft de vraag gesteld
of de matrixorganisatie positief geë-
valueerd kan worden.

Het is duidelijk dat de administratie,
die in 1988 gedeeltelijk van de natio-
nale overheid overgenomen werd,
nooit geconfronteerd is geweest met
een matrix die de departementen
oversteeg.

De Vlaamse Gemeenschap had wel
een duidelijk idee over de matrix.

Het werd evenwel te weinig geprofi-
leerd. De matrix moest bovendien
ingevoerd worden in een milieu dat
het begrip klantgerichtheid niet ken-
de. Dit betekent dat de invoering
een zeer grote uitdaging was.

Kan men, na 5 jaar, de invoering als
een succes bestempelen ? Neen en
ja.

Ik blijf geloven in het feit dat de
matrix-structuur juist is, maar we
zijn nog volop in het groeiproces.
Een deel daarvan is de cultuur. De
idee van interne klant gaat er zeer
moeilijk in en het optreden als dus-
danig ook.

Ten tweede, werden er afspraken
gemaakt die aanleiding hebben ge-
geven tot bureaucratisering. Dit is
een misgroei  geweest door het feit
dat sommigen de matrix minder
graag zagen gebeuren en anderen er
overdreven achter stonden. Welnu,
een matrix die gebureaucratiseerd
functioneert, is een matrix die min-
stens op die punten aversie opwekt.
Het is dus duidelijk dat dit een twee-
de negatief element is.

Ten derde, is het ook duidelijk dat
twee van de centrale diensten, infor-
matica en logistiek, ter zake minder
goed functioneren. Dit heeft voor
een deel te maken met de leiding
van de betrokken diensten, maar
ook met een mentaliteit binnen de
horizontale besturen. In deze menta-
liteit is men vrij sterk in het handha-
ven van de bestaande taakverdelin-
gen. Er zijn echter ook goede voor-
beelden op dat punt : neem nu de
vorming.

Inzake vorming zijn we begonnen
met een centraal, volledig horizon-
taal gebeuren. Het is even duidelijk
dat sommige departementen in de
geest van de vorming zijn meege-
gaan en nu zelf, departementaal,
vorming nodig vinden, vragen en
willen organiseren. Op dat punt
functioneert de matrix schitterend.
De vormingsdienst, die altijd een
heel beperkte dienst is geweest,
functioneert nu nog altijd centraal.
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Men beseft daar zeer goed dat de
departementale weg een goede evo-
lutie inhoudt. De vormingsdienst
moet op dat ogenblik alleen nog
haar deskundigheid ter beschikking
van het departement stellen, niet
langer alles centraal doen. Het uit-
zwermen van de vormingsactivitei-
ten over de departementen betekent
dat het een geslaagd idee is. Dit is
een voorbeeld, waar de matrix-idee
globaal is, en dynamisch ingevuld
wordt.

Er zijn er andere waar men dergelij-
ke evolutie bijna als een aanslag op
de eigen dienst beschouwt. Dat is
alweer diezelfde cultuur die negatief
speelt. Ik heb nu de secretarissen-ge-
neraal uitgenodigd op een discussie
die ik zelf zal voorzitten omdat ze
mij essentieel lijkt. Ik wil dat de wij-
ze van functioneren van alle horizon-
tale structuren opnieuw wordt beke-
ken vanuit één oogpunt : tot hoever
moet de horizontaliteit gaan om ef-
fectiviteit te sorteren. Dit is het eni-
ge criterium. Ik heb duidelijk aan
het college gezegd dat ik voor het
overige geen etherische discussies
wens, dat ik geen enkel absoluut ge-
loof heb ter zake. De matrix is maar
valabel  tot aan haar effectiviteit. Die
is variabel naargelang van de evolu-
tie van de organisatie. Die twee
ideeën worden dus de centrale
ideeën van de vergadering die ik
weldra voorzit.

Mijn evaluatie is zeer genuanceerd.
Ik blijf de matrix steunen, maar ik
wil nu zelf opnieuw ingrijpen om er-
voor te zorgen dat men met een
schonere, voor een deel uitgezuiver-
de lei de volgende fase kan aanvat-
ten.

Wat de interne beleidsondersteuning
betreft kan ik u voor een deel vol-
gen. Behoudens in de dienst vor-
ming en in de poging Human Res-
sources Management, directoraat-
generaal, maar die poging is minder
goed gelukt, ontbreekt het ons aan
interne diensten. Ik denk dat het
HRM-directoraatgeneraal duidelijk

moet worden verstevigd zowel in-
houdelijk als inzake de impact. De
vorming is op niveau. We kunnen
misschien nog onderzoeken of we
nog verder moeten gaan in de inter-
ne uitbouw. We mogen daarin niet
overdrijven. We moeten nog altijd
durven inhuren en de confrontatie
aangaan tussen wat we intern weten
en wat extern aanbrengt. Dat geeft
geregeld aanleiding tot conflicten.
Het is duidelijk dat extern soms bin-
nenkomt met geprefabriceerde
ideeën. In de mate dat de verant-
woordelijke ambtenaren beter in
hun job leven gaan ze sneller in con-
flict komen, omdat ze niet totaal in
de rol van de onmondige leerling
wensen te zitten, maar het debat
mee willen aangaan. In het HOOP-
proces is dat zeer duidelijk. Ik heb
enkele weken geleden moeten ingrij-
pen. Ik heb èn het college èn de
externen rond de tafel moeten bren-
gen. Ik heb toen gezegd dat de me-
thode waarmee de externen tracht-
ten hun eigen mening op te leggen
contraproductief was in die zin dat
de ambtenaren die mee gestalte
moeten geven aan het HOOP-proces
daardoor denken dat er ergens aan
de top een blauwdruk is gemaakt en
dat externen werden ingehuurd om
die blauwdruk aan hen te verkopen.

Dit is natuurlijk het laatste dat men
in het proces moet meemaken, om-
dat het dan niet meer wordt gedra-
gen door de mensen in kwestie. In-
derdaad, het wordt dan de eigendom
van een mythische top en van een
extern bureau. Het is telkens op-
nieuw een moeilijk, conflictueus
proces, wat ook logisch is. Ik meen
dat precies daar meer en meer de rol
moet liggen van de uiteindelijke ver-
antwoordelijke voor ambtenarenza-
ken. Hij moet het conflict tijdig zien
aankomen en proberen het tijdig te
beheersen en bij te sturen.

Vorige week nog had een nieuwe
vergadering plaats met dezelfde sa-
menstelling. Elkeen ging ermee ak-
koord dat de bijsturing reeds merk-
baar was op het veld. Dit is proces-
sturing van de twee tezamen ; dus ik

geloof in een externe en een interne
poot die telkens op elkaar moeten
inspelen.

Wat de informatica betreft, bestaat
de monopoliepositie van het CO1
niet meer ; zij werd zwaar afge-
bouwd onder meer door het open-
trekken van een aantal aanbestedin-
gen. Natuurlijk is er de historische
rol die het CO1 nog een aantal jaren
zal blijven spelen. De alleenaanwe-
zigheid bestaat echter niet meer.

Wanneer ik een vergelijking maak
tussen de periode 1985-1986, de eer-
ste fase van informatisering, en nu,
zit het CO1 natuurlijk in een terug-
gedrongen rol. Dat heeft ook te ma-
ken met het feit dat de informatica
middelerwijl de mainframe-theorie
heeft verlaten en wij nu naar netwer-
ken evolueren. U zal begrijpen dat
daar de rol van een externe onmid-
dellijk anders wordt. Daar waar die
rol begin van de jaren tachtig nood-
zakelij kerwijze, gezien de toestand
van de techniek op dat moment,
voornamelijk een aanbreng van
mainframe was, wordt dit nu op dat
punt meer dan vroeger teruggedron-
gen. Mainframe is nog slechts nodig
in de mate dat er een derwijze capa-
citeit nodig is die niet anders dan via
een mainframe kan worden bereikt.
Het is dus een zeer restrictieve defi-
nitie van mainframe die nu wordt
gehanteerd.

Mijnheer de voorzitter, ik wil ook
nog antwoorden op de terechte
vraag inzake het inschakelen van ex-
ternen. Op een bepaald ogenblik
hebben wij in sommige processen ge-
opteerd externen in te huren omwil-
le van hun bekwaamheid. Ik meen
dat wij ter zake de vraag moeten
durven stellen of dit wel zinvol is en
het niet beter is externen in te huren
met een resultaatverbintenis van het
proces. Dit zou impliceren dat een
ander soort akkoorden moet worden
gesloten. Persoonlijk ben ik geëvo-
lueerd naar de laatste oplossing. In-
derdaad, ik verdedig meer en meer
de stelling dat de externen die voor
informatica worden ingehuurd, men-
sen moeten zijn met resultaat op het

.
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proces, en niet zozeer omwille van
het individu en zijn techniciteit. Dit
zou betekenen dat een akkoord
wordt gesloten, een proces en een
resultaat worden beschreven, en
daartegenover een bedrag wordt ge-
plaatst. Hoe deze dienst wordt be-
volkt, is op dat moment mijn pro-
bleem niet. Vroeger werd gezegd
een bepaald soort specialisten nodig
te hebben in een bepaald aantal.

Wat de privatisering van de medi-
sche controle betreft, heb ik een zeer
bewuste keuze gemaakt. Ik behoor
niet tot degenen die geloven in de
absolute goedheid van de openbare
sector noch in de absolute goedheid
van de privé-sector. Ik stelde vast
dat de AGD niet functioneerde.
Alle pogingen om deze dienst goed
te laten functioneren voor ons mis-
lukten. De redenering was dus : laat
ons logisch zijn en consequent, en
laat ons deze controles voor één jaar
uitbesteden. Daarna kan een nieuwe
aanbesteding worden uitgeschreven.
Bovendien bestaat de eis bestendig
via informatica op de hoogte te wor-
den gehouden van de evolutie. Op
die manier is het proces dus goed
onder controle.

Wat het onderhoud betreft, zal u
vaststellen dat de piste die ik bewan-
del en wanneer zij door de Vlaamse
regering wordt aanvaard, een piste
is waarbij ik niet echt zweer bij de
openbare sector. Overigens bestaan
er andere mogelijkheden om in ze-
kere mate de aanwezigheid van de
openbare sector te handhaven dan
specifiek in dit departement. Er zijn
nog andere kanalen die ter zake kun-
nen worden ingeschakeld.

Deze uitdaging moet punt na punt
worden beschouwd en men moet de
zaken met een open geest durven
analyseren. In dat verband ben ik
het eens met de heer Van der Poor-
ten die ooit zei dat men vooraf dui-
delijk moet maken of men enkel een
economisch doel nastreeft ofwel of
er ook ruimte moet worden gemaakt
voor het incalculeren van bepaalde

sociale overwegingen. Dat is dan de
politieke beslissing die nadien tech-
nisch zo goed mogelijk moet worden
uitgevoerd.

Ik kom nu tot het bestuurskundig
onderzoek en het onderwijs. Ik denk
hoe langer hoe meer dat het onder-
wijs nood heeft aan management. Ik
bedoel hiermee dat er een totaal
nieuw curriculum moet tot stand ko-
men dat rekening houdt met de rol
van de overheid.

Er bestaat veel verschil tussen een
management-uitdaging in de particu-
liere sector en in de overheidssector,
al vertonen beide uitdagingen ook
gelijkenissen. Op bepaalde punten
zijn die twee uitdagingen volgens mij
zelfs identiek. In dat verband denk
ik bijvoorbeeld aan de uitdaging pe-
tite boîte/grande boîte. De specifie-
ke uitdaging ten opzichte van een
groot bedrijf is volgens mij dezelfde
als die ten opzichte van de Vlaamse
overheid.

Wat de verschilpunten dienaangaan-
de betreft wil ik echter wijzen op een
specificiteit die veel te lang werd ver-
waarloosd en waarnaar de heer Van
der Poorten in zijn betoog min of
meer verwees, met name dat de par-
ticuliere sector wordt geleid door
een raad van bestuur die in zekere
mate tijdeloos is, terwijl een politiek
bewind minimaal om de zoveel jaren
wordt gewijzigd, hetzij in de samen-
stelling van de politieke figuren, het-
zij in zijn configuratie.

Ik geloof niet in het succes van één
management-proces in de overheids-
sector indien het niet wordt gedra-
gen door de politici zelf. Meer en
meer komt bij mij de idee op dat de
uitdaging op het vlak van de cultuur-
verandering die samengaat met een
management-proces in de openbare
sector, zeer groot is, maar dat de
grootste uitdaging van de politici er
wellicht in bestaat zich derwijze te
gedragen dat dergelijk management-
proces doorgang kan vinden. Ik
denk dat wij dat enorm onderschat-
ten.

Bovendien is dit één van de belang-

rijke elementen die ook in het on-
derwijs zou moeten naar voren ko-
men, maar waarover niet wordt ge-
discussieerd. Het zit mij hoe langer
hoe meer dwars sommigen te horen
praten over management in de open-
bare sector, maar met geen woord
te reppen over de politieke over-
heid. Die hebben er volgens mij
geen barst van begrepen !

Uiteraard zal ook een opleiding
moeten worden aangeboden voor
management in de non-profit sector
die wel enthousiasme kent, maar een
uiterst zwak management heeft. De
hele cultuursector lijdt daar trou-
wens vreselijk onder. Dat is ook een
specifieke uitdaging.

Er moeten dus oplossingen worden
gezocht, zowel op het vlak van het
onderzoek als aangaande het onder-
wijs. Wat het onderzoek betreft wer-
den de vragen reeds gedeeltelijk
beantwoord door geregeld opdrach-
ten toe te vertrouwen aan het Vle-
riek-instituut te Gent dat zich als eni-
ge sedert 1988 ruimer oriënteerde
door zich niet enkel meer met de
particuliere sector bezig te houden,
maar ook wetenschappelijk onder-
zoek te verricht inzake onderwijs en
openbaar ambt.

Het onderwijsaanbod dienaangaan-
de moet dus zowel gaan in de rich-
ting van de overheid als van de non-
profitsector.

De heer Van der Poorten hield een
stuk inhoudelijk betoog omtrent dit
onderwerp van de begroting.

Mijnheer Van der Poorten, het sta-
tuut is uiteraard belangrijk, maar
men moet de zaken kunnen relative-
ren. Het statuut is slechts een deel
van het geheel. Het vorig statuut liet
het niet toe nieuwe culturen in te
brengen. Er moest bijgevolg een sta-
tuut worden gecreëerd om de uitda-
ging te kunnen aangaan. Het blijft
echter een cultuur-uitdaging. Het
blijft een gegeven dat wat men ook
uitvindt - zelfs in management -
men steeds kwaliteit moet nastre-
ven. En uiteindelijk uit kwaliteit zich
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in details. Ik zal in dit verband een
voorbeeld aanhalen.

Onlangs werden er werken uitge-
voerd in één garage van de twee gro-
te gebouwen. Die werken zijn hin-
derlijk voor iedereen die deze garage
gebruikt. Aan de liften hing toen een
papier met de boodschap “Gelieve
ons te verontschuldigen voor de
moeilijkheden. Het zal x dagen du-
ren”. Alleen al het feit dat dit papier
daar hing, duidt aan dat er daar ie-
mand was die eraan dacht om zich
te verontschuldigen bij de gebrui-
kers. Ik wacht nog steeds op de sche-
pen van Openbare Werken die een
straat openlegt en de mensen vooraf
verwittigt en zich verontschuldigt,
uitleg geeft. In de gemeente Gronin-
gen kwam ook iets dergelijks voor.
Daar ging men rond en gaf men een
bloemetje toen men de mensen op
de hoogte stelde van de geplande
werken. Dit is slechts een klein voor-
beeld van een proces waar velen aan
moeten meewerken. Het zal een
werk van lange adem worden om
alle ambtenaren die in een andere
cultuur zijn opgevoed naar die nieu-
we cultuur te brengen. Het proces is
nog al te zeer in de top geconcen-
treerd terwijl een kwaliteitsproces
normalerwijze beneden begint en
boven eindigt. Iedereen moet er aan
deelnemen om enige kans op succes
te hebben. We hebben hoe dan ook
nog een lange weg af te leggen.

De algemene baremaherziening is
een soort motivering. U hebt over-
schot van gelijk als u zegt dat finan-
ciële elementen alleen niet motive-
ren. Men is meer gemotiveerd in de
eerste maanden dat men de bijko-
mende wedde krijgt, maar na een
paar maanden is men alweer aan de
nieuwe opslag aan het denken. Het
is goed om mensen rechtvaardig te
betalen. Als men ze onderbetaalt,
zijn ze zeker niet gemotiveerd. Om
de mensen te motiveren, moet de
job opnieuw boeiend worden ge-
maakt.

Dit sluit ook aan bij de betrokken-

heid bij het beleid. Dat vergt echter
ook een andere politieke opstelling.
De politieke overheid zal dan van bij
het begin de ambtenaren bij het be-
leid moeten durven betrekken, om
het even voor welke ploeg ze ook
mogen rijden. Met een spontane sa-
menwerking waarbij ze het proces
tot het einde kunnen volgen zou men
de cultuur al zeer sterk wijzigen. Zo
kan men een heel andere sfeer beko-
men in de administratie. Dit is na-
tuurlijk weer commitment van de
politieke overheid. Men mag het be-
lang van het voorbeeldgedrag van de
politieke overheid in dit opzicht niet
onderschatten. Vanuit de politieke
overheid faalt men nogal eens op dit
gebied.

Ik ben het met u eens wat uw opmer-
king over de topambtenaren betreft.
Ik volg u ook in verband met de
evaluatie en de grote verantwoorde-
lijkheid. Toch moeten we ook de
mythe van de meest bekwame eens
durven doorprikken. Wie de meest
bekwame is, hangt ook gedeeltelijk
van het functioneren en de functie-
beschrijving af. De meest bekwame
vindt men niet altijd met een optel-
som. Het zal steeds een keuze blij-
ven en wie niet tot meest bekwame
wordt uitgeroepen, zal zich altijd wel
gefrustreerd voelen. Ik heb daar
eens een gesprek over gehad met
een manager uit de privé-sector. Hij
zei dat als hij twee personen uit een
groep van twintig moest benoemen,
hij van tevoren wist dat er in die
groep twee zeer goede en twee zeer
slechte elementen waren. Als hij er
twee wou benoemen, moest hij er-
voor zorgen dat bij die twee min-
stens één zeer goede was en dat er
zeker geen van de zeer slechte bij
was. Als hij dit kon bereiken, was
zijn fout minimaal. Ik vind dat wij
op dezelfde manier tewerk moeten
gaan en de mythe van de meest be-
kwame - alsof dat mathematisch
berekenbaar zou zijn - niet teveel
moeten verspreiden.

Het is een proces van lange adem.
Daarin kan ik collega Van der Poor-
ten volledig bijtreden. Het is een
steeds weer bijsturen.

Hij heeft verwezen naar de rege-
ringsgebondenheid van een vernieu-
wingsbeleid. Ik ben van mening dat
dergelijke processen niet regerings-
gebonden mogen zijn. De wijze
waarop we dit proces hebben ont-
worpen, is eerder technocratisch.
Door sommigen wordt me dat pre-
cies verweten. Ik denk niet dat men
mij ergens kan beschuldigen van het
partijpolitiek invullen van de richtlij-
nen inzake management. Ik tracht
deze problematiek vanuit een zo ob-
jectivistisch mogelijke methode te
benaderen. Dat is overigens de enige
juiste methode. Ik hoop dat dat ook
in de toekomst op die manier zal
worden aangepakt.

Zou het draagvlak zijn uitgebreid
wanneer ik vroeger naar de Raad
was gekomen ? Ik weet het niet.
Aan de commissie heb ik een uiteen-
zetting van de verantwoordelijke
ambtenaren aangeboden. Zo wordt
zij wat dichter betrokken bij het pro-
ces. Beter geïnformeerd.

Het verheugt mij dat meer en meer
collega’s zich beginnen te interesse-
ren. Zowel uzelf, als de collega’s
Pierco en Van Hooland hebben op-
merkelijk inhoudelijke betogen ge-
houden.

Geleidelijk aan moeten we inder-
daad naar een breder draagvlak zoe-
ken in het parlement, maar de be-
kommernis voor het openbaar ambt
wordt meestal niet door velen ge-
deeld. Bij de meesten beperkt deze
bekommernis zich tot het slaken van
grote slogans en het uitkramen van
grote dwaasheden.

Over de vorming en de opleiding van
ambtenaren zijn we het eens. U hebt
gelijk dat wij nog steeds falen bij het
onthaal van jonge en nieuwe werk-
nemers. Ik noteer uw suggesties en
dank u ervoor.

Uw kritiek op de werving is terecht.
Op een bepaald ogenblik werd het
profiel voor de werving van een be-
stuurssecretaris zeer scherp afge-
lijnd. Dat is fout. Ik volg u volledig
in uw kritiek. Het resultaat van het
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proces heeft ook mijn verbazing ge-
wekt. Dit kon de bedoeling niet zijn.
Soms kan een scherp profiel aange-
wezen zijn, maar verder is een brede
werving wel degelijk de juiste. Ach-
teraf worden de mensen dan wel in
de job getraind. Uw kritiek op de
vernoemde feiten is terecht.

De aanwerving van 2 percent gehan-
dicapten van het niveau E en D
wordt nageleefd. Daartoe worden
bekwaamheidsexamens georgani-
seerd door het Vlaams Fonds in sa-
menwerking met het VWS.

Op sommige plaatsen zijn laagge-
schoolden noodzakelijk. Elders dan
weer niet. Overwegingen van effi-
ciëntie moeten hier echter de door-
slag geven. Onnuttige tewerkstelling
brengt langzaam, maar zeker een
lakse sfeer met zich. Het laten rond-
lopen op een dienst van mensen
waarvoor geen werk is, leidt tot
normvervaging, die zich ook naar
boven doorzet.

Ik wil sociale motieven in overwe-
ging nemen bij bijvoorbeeld een
werving van kuispersoneel. Er moet
hoe dan ook gekuisd worden.

Maar andere taken, zoals deze van
boden en kamerbewaarders moeten
kritisch worden bevraagd. Moet dat
aanhouden ? Moet men koffie laten
blijven ronddragen ? Wij moeten die
vragen durven stellen. Sociale over-
wegingen kunnen spelen, maar zij
kosten geld als we er positief op blij-
ven antwoorden. Soms ten nadele
van innitiële diensten.

Ik kan zelf geen concrete voorstellen
doen inzake decentralisatie en de-
concentratie. Mijn collega’s hebben
een verantwoordelijkheid in het vol-
gen van die beweging. Het is goed
dat het parlement waakzaam blijft.
Het departement Onderwijs heeft
het goede voorbeeld gegeven. Ik heb
daarover lang met mijn goede colle-
ga van Onderwijs en met de secreta-
ris-generaal van gedachten gewis-
seld. Tegen 1 januari 1996 zal de
helft naar de provincies gaan.

Vanuit het parlement moeten er de
nodige vragen worden gesteld aan
alle regeringsleden. Er kunnen sug-
gesties worden gedaan, zodanig dat
we tegen de ingewortelde cultuur
van “We zitten in Brussel, we zitten
hier goed.” kunnen ingaan.

Dat is een proces dat we gezamenlijk
moeten stimuleren. Totdaar  mijn
antwoord op uw interessante beto-
gen.

De voorzitter : De heer Van Hau-
them heeft het woord.

De heer J. Van Hauthem : Wat de
procedure tot schorsing betreft,
heeft de minister van Binnenlandse
Aangelegenheden mijn vraag ontwe-
ken door te zeggen dat in de zaak
Voeren alles is gebeurd zoals het
hoorde. Ik heb dit overigens nooit
betwist. Ik heb precies dit voorbeeld
aangehaald om aan te tonen dat de
Vlaamse minister in dit dossier het
initiatief moest nemen terwijl de fe-
derale minister tot schorsing van
burgemeesters of schepenen over-
gaat zonder de Vlaamse minister te
raadplegen.

Mijnheer de minister, wat is de ei-
genlijke procedure wanneer u een
burgemeester wil schorsen ? Kan u
overgaan tot schorsing zonder de fe-
derale minister te raadplegen en an-
derzijds, kan de federale minister
optreden zonder u hierbij te betrek-
ken ?

Ik weet uiteraard dat mevrouw De-
meester b e v o e g d  i s  v o o r  h e t
OCMW. Ik heb de twee gevallen
aangehaald om uw aandacht te vesti-
gen op het feit dat in de faciliteiten-
gemeenten bepaalde Franstalige ge-
meentebesturen gemeentelijke be-
leidsinstrumenten misbruiken als
verfransingsmachine. Ik stel daarom
voor om samen met minister De-
meester en met minister De Batse-
lier, die onder meer bevoegd is voor
Ruimtelijke Ordening en Huisves-
ting - onderwerpen die eveneens
tot de gemeentelijke bevoegdheden
behoren -, na te gaan of dergelijke
misbruiken sporadisch dan wel syste-
matisch gebeuren. Er moet een on-

derzoek worden verricht, zodat er
conclusies kunnen worden getrok-
ken vooraleer u maatregelen neemt.
U heeft enkel gezegd dat u dit speci-
fiek geval zou doorgeven aan me-
vrouw Demeester. Nochtans had ik
dit geval aangehaald als voorbeeld
om aan te tonen dat er zaken gebeu-
ren die niet door de beugel kunnen.
Ik zou het ten zeerste op prijs stellen
dat de ministers die bevoegd zijn
voor deze materie, nagaan of deze
misbruiken op grotere schaal gebeu-
ren opdat zij maatregelen zouden
kunnen treffen.

De voorzitter : Minister Kelchter-
mans heeft het woord.

Minister T. Kelchtermans : Wij zijn
uiteraard bereid om te onderzoeken
of deze misbruiken systematisch ge-
beuren. Indien blijkt dat dit het ge-
val is, kan het probleem ruimer wor-
den bekeken in het kader van de
OCMW’s en zal ik de zaak aan mi-
nister Tobback rapporteren.

Wanneer burgemeesters en schepe-
nen in gebreke worden gesteld, moet
een rapport worden overgemaakt
aan de federale minister. De sancties
op de burgemeester en schepenen
zijn een federale bevoegdheid.

De voorzitter : De heer Van Hoo-
land heeft het woord.

De heer R. Van Hooland : Mijnheer
de voorzitter, ik wil toch even een
kleine precisering. De minister heeft
terecht verwezen naar het W-rap-
port in verband met de grote steden
en de gemeentelijke decentralisatie.
U hebt gezegd dat er verschillende
modellen worden voorgesteld.
Graag vernam ik wat uw inzicht ter-
zake is en wat uw voorstel zal zijn.
Wat denkt u over de binnengemeen-
telijke  decentralisatie en de bestuur-
lijke vormgeving van de grote ste-
den ?

De bestuurli jke vormgeving in
Vlaanderen is een belangrijk en
complex probleem. Neemt u daar in
uw bevoegdheid als minister van
Binnanlandse Aangelegenheden het
initiatief ? Als u er geen neemt, wie
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neemt er dan wel ? Op federaal ni-
veau wordt ter zake helemaal niets
ondernomen. De bestuurlijke vorm-
geving in Vlaanderen is een zaak die
ons en ook deze Raad in eerste in-
stantie aangaat en die van strategisch
belang is, maar waarvoor weinig ge-
beurt.

De voorzitter : Minister Kelchter-
mans heeft het woord.

Minister T. Kelchtermans : Mijn-
heer de voorzitter, wat de studie VB
consultants  over de bestuursherinde-
ling van de grote steden betreft heb
ik mij na verschillende contacten
duidelijk uitgesproken voor de bin-
nengemeentelijke decentralisatie. Ik
heb eraan toegevoegd dat dit een dy-
namiek op gang zal brengen die in
een volgende fase tot een defusione-
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ring zal leiden, tot autonome ge-
meenten met waarschijnlijk een
stadsgewest. In Rotterdam en in an-
dere steden is dat de evolutie. In de
studie staat precies aangeven wat
daarvoor moet gebeuren.

Om tot een meer eenvormige be-
stuurlijke organisatie in onze Vlaam-
se gemeenten te komen beschikken
wij over een prachtig forum, name-
lijk onze gemeentelijke administra-
ties en de provinciale vormingsinsti-
tuten.

REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN

De voorzitter : Hiermede zijn wij

Begrotingen
Regeling van de werkzaamheden

aan het einde gekomen van onze
werkzaamheden voor vandaag.

Wij komen morgen om 9.30 uur en
om 14 uur opnieuw bijeen om de
algemene bespreking voort te zetten
over de materies Economie, Ener-
gie, Landbouw en Werkgelegen-
heid.

Is de Raad het daarmede eens ? (In-
stemming)

Dan is aldus besloten.

De vergadering is gesloten.

- De vergadering wordt gesloten om
19.12 uur.
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